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Lássunk jól!

Élettelen kövekből az élő gyülekezet felé
„Templomaimnál nem az építészeti bravúrokat helyeztem elő-
térbe, sokkal inkább azt, hogy az épület minél inkább az adott 
közösség igényeit tudja kiszolgálni” – fogalmaz a hetvenötödik 
születésnapját ünneplő Benczúr László. Az Ybl-díjas evangélikus 
építész, akinek nevéhez több evangélikus templom tervezése, 
illetve a Megyeri híd építészeti megfogalmazása is fűződik, tevé-
kenységét nem munkának, hanem szolgálatnak tartja. Az Északi 
Egyházkerület tiszteletbeli felügyelőjét családi hátteréről, törté-
nelmi fordulatokról, pályaválasztásáról, a szakrális építészetről 
kérdeztük.

18. oldal

Az elhívás útjai sokfélék
Az Evangélikus Hittudományi Egyetem Gyakorlati Intézetének 
vezetőjét, Pángyánszky Ágnest, a teológus mesterszak specia-
lizáció felelősét a jövő év februárjától induló esti tagozatos lel-

készképzésről kérdeztük, 
amely azoknak szól, akik 
nem elsőként válasz-
tották a lelkészi pályát, 
hanem életük későbbi 
szakaszában kapták az 
elhívást a szolgálatra.

38. oldal

Isten jó rendje szerint
Egyházunkban idén a 2012–2018 közötti időszakra megválasz-
tott – tizedik – zsinat is lezárta a törvényeink által előírt hatéves 
ciklusát. Az ünnepi záróülést lapzártánk után, szeptember 29-én 

tartották. A zsinat 
lelkészi elnökének, 
Hafenscher Károlynak, 
illetve nem lelkészi elnö-
kének, Abaffy Zoltánnak 
az ülésen elhangzott 
beszámolóját közöljük.

20. oldal

 evangélikus Élet

A reformáció hónapja első lapszámának írásai 
közül több is kapcsolódik a bibliaolvasó Útmu-
tató októberi igéjéhez: „Uram, előtted van min-

den kívánságom, nincs rejtve előtted sóhajtásom.” (Zsolt 
38,10) (Jó)kívánságok hangzottak el két egyházkerület 
ünnepi alkalmán is, amelyen beiktatták tisztségükbe 
a megválasztott kerületi felügyelőket. Beszámolunk 
a diakóniában dolgozók éves konferenciájáról és há
laadó istentiszteletéről, amelyeken arról is megem
lékeztek, hogy hatvanöt éve tette le egyházunk mai 
diakóniai munkájának alapjait Sztehlo Gábor lelkész. 
Külön öröm, hogy ismét név szerint említhetjük az év 
diakóniai munkatársait, szponzorait, önkénteseit és az 
életműdíj tulajdonosát is.

Nem csak a reformáció indulásának évforduló
ján fontos ugyanakkor olyan témákról beszélnünk, 
amelyek mindennapjainkban kérdések tucatjait vetik 
fel egyházunkban is. Ilyen például a bioetika vagy az 
egyház-finanszírozás. Az előbbi kérdéskörről hatal
mas érdeklődés mellett beszélgetett az igen ötle
tesen kitalált, Szólj be a papnak! elnevezésű kezde
ményezés legutóbbi alkalmán evangélikus, baptista 
lelkész, illetve római katolikus pap. A névtelen kér
dezés lehetősége és a közvetlen, őszinte válaszok 
ezúttal is izgalmas, tabuk nélküli alkalmat eredmé
nyeztek. Az egyház-finanszírozás témáját szintén 

ökumenikus beszélgetés résztvevői járták körbe, 
olyan kérdéseket megvitatva, mint hogy mennyi kül
ső anyagi támogatás járjon az egyházaknak, illetve 
hogy ezeknek szolgálniuk vagy szolgáltatniuk kell-e. 
Elvárható-e, hogy csak a hívek tartsák el közössé
geiket, és milyen feltételek mellett fogadható el az 
állami támogatás? 

Több évtizedes szolgálat után vonult nyugalom
ba a felvidéki magyar evangélikusok egyik össze
tartója, Rusznyák Dezső lelkész; a szeptember 15-i 
hálaadó alkalomról Szeverényi János emlékezik meg. 
Két ember – két életút: egyikük, Agárdi Márika év
tizedeken át, az elhunytáig követte hűségesen egy
házunk eseményeit, és ezeknek hírét is vitte saját 
környezetében; Fehér Mariann, a kedvelt rádiós mű
sorvezető pedig ez év húsvétján, megpróbáltatások 
után keresztelkedett meg, és lett egyházunk tagja. 
Hitre jutásának története biztatás lehet minden ke
resőnek.

Október – mint hosszú évek óta minden eszten
dőben – a látás hónapja is, erre e lapszámunkban a 
gyermekrovat hívja fel a figyelmet. De felnőttként is 
érdemes Füller Tímea szemüvegén át, Istenbe vetett 
bizalommal nézni és látni a világot. A látás hónapjá
ban is – és mindig.

 Kézdi Beáta
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Istenünk, kegyelem Atyja, hálát 
adunk, hogy nem hagysz minket 
magunkra. Köszönjük, hogy gon-
dod van ránk, számontartod hajunk 
szálát, ismered félelmeinket, megkö-
tözöttségeinket. Hálásak vagyunk, 
hogy gondviselő kegyelmed kísér 
minket életünkben, amit mi gyak-
ran természetesnek véve elfeledünk 
megköszönni. Adj nekünk hálás szí-
vet, hogy akár teremtett világodban 
gyönyörködve, akár közösségeink-
ben az összetartozást megélve, akár 
örömeinket sorolva köszönetet tud-
junk neked mondani életünk min-
den napján.

Jézus Krisztus, gyógyító Urunk, 
kérünk, érints meg minket, tégy 
csodát a mi életünkben is. Régi, 
még sajgó sebeinket te gyógyítsd 
meg, terhektől görnyedt hátunkat 
te egyenesítsd ki, hogy felemelve 
tekintetünket meglássunk téged, 
lelkünk orvosát. Óvj meg a panasz-
kodástól, amely megmérgezi éle-
tünket; az elégedetlenségtől, amely 
elhalványítja ajándékaid gazdag-
ságát; az irigységtől, amely a másik 
emberben vetélytársat lát inkább, 
mint embertársat. Gyógyító jelen-
létedre pedig hadd lehessen vála-
szunk a hála, a téged dicsérő ének, 
a szavaid szerinti cselekedet.

Szentlélek, erő Lelke, te erősíts 
meg minket, hogy ellen tudjunk állni 
a gonosz kísértésének, a régi bűnök 
csábításának. Add, hogy ne emész-
szenek megbánt bűnök, levetett ter-
hek, hanem megújult élettel tudjuk 
nekünk szánt hivatásunkat betöl-
teni. Segíts, hogy ne fáradjunk el 
az új ember felöltözésében, hanem 
naponként kegyelemből táplálkozva 
törekedjünk a jóra.

Kérünk, áldd meg népünket, ami-
kor közelgő nemzeti ünnepünk kap-
csán különösen is fájó emlékeznünk. 
Add, hogy akiknek az emberi zsar-
nokság miatti szabadságvágyát tet-
tek követik, azok hozzád menekülve 
a valódi szabadságot Krisztus halá-
lában és feltámadásában leljék meg.

 Ámen.

ORATIO
OECUMENICA

Huszár Mártonné takarító, harangozó – Domony. Az Istenben való hit, az evangé
likus templomba járás, az imádkozás, a keresztény élet a szüleimnek köszönhetően 
már kicsi koromtól természetes volt számomra. Már gyermekként is tudtam, hogy a 
Jóisten közelében kell lennem, az Isten szeretetét kell élveznem. A templom mellett 
lakom, amikor csak tudok, ott vagyok a gyülekezet alkalmain, de a hétköznapokon 
a lelkészeknek is igyekszem segíteni. Isten olyan erőt adott számomra, hogy beteg 
gyermekemet fel tudtam nevelni, idős szüleimet tudtam gondozni. Ez számomra nem 
volt teher. Ez a hit és Isten szeretete nélkül nem történhetett volna meg! Nagyon jól 
érzem magam a domonyi gyülekezetben, amíg bírta a hangom, addig az énekkarnak 
is tagja voltam. A templom a második otthonom, mondhatom, hogy tudom, hol a 
helyem. Hálát adok Istennek, hogy evangélikus lehetek! Hálás vagyok azért is, hogy 
nyugdíjasként a Jóisten a teológiára, majd az aszódi evangélikus iskolába vezetett, 
ahol takarítói állásban dolgozhatok.

Láthatóan evangélikus

A mai evangélikus arcképcsarnok az interneten a Lathatoan.reblog.hu 
és a Facebook.com/lathatoan.evangelikus címen érhető el.
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Hét kategóriában százkilencvenegy ma
gyar alkotást neveztek az idei, második 
alkalommal megrendezett komlói Hét 

domb filmfesztiválra, amelyen animáci
ós kategóriában a Richly Zsolt rendezte, 
Luther Márton élete – Szerelem és halál 
című rajzfilm harmadik helyezést ért el. 

A filmeket a Rófusz Ferenc Oscar-
díjas rajzfilmrendező, Koltai Róbert 
színművész, rendező és Halmy György 
dokumentumfilm-rendező alkotta zsűri 
bírálta el.

A fődíjat Enyedi Ildikó Testről és lélek-
ről című alkotása nyerte, animációs ka
tegóriában pedig a Horváth Mária által 
rendezett, Cigánymesék – Hogyan lett az 
ember? című film lett az első.

 Csűry Csaba felvétele

Díjazták a Luther-rajzfilmet

FORRÁS I evangélikus Élet
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‚‚evangélikus Élet I A VASÁRNAP IGÉJE

Szentháromság ünnepe után
19. (hálaadó) vasárnap – Lk 13,10–17

Reménység
Fáj… Andris a pszichiátriai betegek közeli otthonának lakója. 
Amikor meglát, réveteg tekintettel kérdezgeti: „Eszti, mondjad, 
mondjad már, hogyan gyógyíthat meg engem Jézus? A fájós 
hátamat és az ízületeimet… Ugye, ugye meg tud gyógyítani? 
Csak még várni kell rá?”

Andris valamikor szakácsnak tanult. Állítása szerint több ezer 
receptet tud fejből. Nekem is felírt egy füzetnyit, amelyből meg
tanulhattam, hogy a palacsintatészta tejszínnel, a gírosz pedig 
curryvel jó. Andris akkor van jól, ha néhanapján főzhet. Ilyenkor 
kiegyenesedik, felveszi a kétsoros gombolású fehér köpenyét, a 
fehér nadrágját, a hozzá illő kötényt meg sipkát, és „élni kezd”. Ha 
főzhet, a háta sem fáj, és az ízületei sem jutnak eszébe.

Jó lenne… A történetbeli asszonynak is fájt a háta. Már tizen
nyolc éve. És ha valakinek a háta fáj, az nem tud felegyenesedni. 
Ez az asszony is görnyedten járt. A zsinagógába is így ment, 
púposan, lefelé tekintve. Nem is vette észre Jézust. Jézus ment 
oda hozzá. Nem kérdezgette sokáig az asszonyt, megérintette, 
megáldotta és meggyógyította.

De jó lenne, ha Jézus ma is megérintene, megáldana és 
meggyógyítana minden görnyedt hátú asszonyt és férfit! De jó 
lenne, ha az én Andrisom sem hiába várna rá! De jó lenne, ha 
minden beteg ember fel tudna egyenesedni, és felfelé tudna 
tekinteni… Nem tudjuk pontosan, mi baja volt az asszonynak. 
Azt sokkal inkább, hogy mi baja volt a zsinagógai elöljárónak a 
szombat napi gyógyítással. 

Arról olvasunk, hogy a görnyedt asszonyban a „betegség lel
ke” lakott, Jézus pedig megszabadította őt ettől a különös kór
tól, amely talán nem is csak testi betegség volt, hanem sokkal 
inkább lelki. Talán a tizennyolc éve cipelt pszichés terhek miatt 
görnyedt meg. Ahogyan Andris is. És ahogyan Andris sorstársai 
vagy éppen mi magunk is. Itt fáj, ott fáj, de leginkább ott belül 
fáj valami. A betegség lelke. A békétlenség lelke. A megnyugod
ni nem tudás lelke. A kétségek, a félelmek, a bizonytalanság… 
Milyen jó lenne, ha ezt mind elvenné tőlünk is valaki!

Jó lesz… Jézus – ahogyan szinte mindig – ebben a történet
ben is a szavával gyógyított. Nem a sokbeszédűségével, nem az 
ilyen-olyan utasításaival, nem a receptjeivel, hanem a teremtő 
szavával. Az evangélium szavával, amely ma is képes gyógyí
tani a lelket s – ha Istennek úgy tetszik – a testet is. És ez az 
örömhír képes megújítani életeket, közösségeket, az egyházat is. 
Andrisostul, görnyedt hátú, fáradt emberestül, mindenestül. Jézus 
ma is megérinthet minket. Így vagy úgy. Szavával, Lelke által vagy 
éppen a másik emberen keresztül. Jézus képes rá, hogy gyógyírrá 
legyen ebben a beteg világban és a mi kicsi világunkban is. És ha 
ezt nem is ebben az életben teszi, akkor is – hiszem, hogy egyszer 
– jó lesz mindannyiunknak. Talán majd ott – az örökké fehér ruhá

sok között – Andris lelke, fájós háta és ízületei is meggyógyulnak, 
meg a mi testi-lelki kínjaink is megszűnnek. 

Addig pedig a gyógyulásnál is fontosabb az, hogy más em
berré, jobbá, krisztusibbá legyünk! Az igazán lényeges dolog az 
életben az lenne, hogy ráébredjünk: azon túl, hogy a palacsin
tatészta tejszínnel, a gírosz meg curryvel jó, az, amire igazán 
szükségünk van, az örök élet reménysége. Ha ezt hisszük és 
valljuk, görnyedtségünkből időről időre felegyenesedhetünk, 
egyszer pedig majd – talán az Andriséhoz hasonló fehér ruhá
ban – együtt dicsérhetjük az Urat. Abban az országban, ahol 
már nincsenek kérdések, nincsenek bizonytalanságok vagy be
tegségek, és senki, de senki nem görnyed már az élet terhe 
alatt. Ezt a hitet adja mindannyiunknak a Jóisten! Ámen.

 HeinriCHs eszter

Imádkozzunk! Urunk, segíts meg minket, hogy hinni és remény-
kedni tudjunk irgalmadban és gyógyító szeretetedben! Ámen.
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Új nap – új kegyelem
Vasárnap (október 7.) Pedig én tanítottam járni Efraimot, kézen 
fogtam őket, de ők nem ismerték fel, hogy én viseltem gondjukat. 
Hós 11,3 (2Pt 3,15; Lk12,[13–14]15–21; 2Kor 9,6–15; Zsolt 
65) Kézen fogni, járni tanítani és gondot viselni gyermekeinkről. 
Mindezeket megtesszük, mert szeretjük őket, és azt akarjuk, 
hogy biztos lábakon álljanak. A szeretet kötelékébe vonjuk őket. 
Milyen csoda, amikor ez sikerül! Sokszor persze vonakodnak 
ettől. Milyen rosszulesik ez nekünk! Ugyanilyen csalódás Is
tennek, amikor látja, hogy önfejűek vagyunk, és a vesztünkbe 
rohanunk. És milyen nagy kegyelem, hogy ennek ellenére nem 
engedi el kezünket!

Hétfő (október 8.) Jónátán […] elment Dávidhoz […], és erősítette 
az Istenbe vetett bizalmát. 1Sám 23,16 (Ef 4,3; 2Móz 15,22–27; 
Gal 5,16–26) Tudjuk, hogy Jónátán és Dávid nemcsak barátok 
voltak, hanem szövetségesek egy fontos ügy érdekében. A ha
verságnál sokkal több a barátság. A barátságnál pedig sokkal 
erősebb a szövetség. A szövetség erős elkötelezettség emberek 
között egy fontos ügy érdekében. Isten velünk kötött szövet
sége pedig ajándék és elkötelezettség. Ő soha nem szegi meg 
szövetségét. Érdemes ezt megbecsülni.

Kedd (október 9.) Nem tántorodom meg, mert [az Úr] a jobbomon 
van. Zsolt16,8 (Zsid 11,27; Lk 5,12–16; Gal 6,1–10) Sokszor 
ügyetlenek vagyunk mindennapjainkban; mondhatjuk: kétbal
kezesek és kétballábasok. Jól jön ilyenkor némi emberi segítség. 
De igazi biztonságot az ad, hogy Isten erős jobbjával támogat 
minket. Ezért nem félt Mózes sem a király haragjától, amikor 
Istenben bízva elhagyta Egyiptomot. Kitartott, mert hit által 
látta a láthatatlan Istent. Jól tesszük, ha mi is Isten erős jobb
jába kapaszkodunk.

Szerda (október 10.) Miért vádoltad [Istent] azzal, hogy egyetlen 
szóra sem felel? Hiszen szól az Isten így is, meg úgy is, de az embe-
rek nem törődnek vele. Jób 33,13–14 (Lk 24,32; Lk 13,10–17; 
Gal 6,11–18) Sajnos nemtörődömök vagyunk. Bennünk és kö
rülöttünk sok a zaj. Nem csoda, hogy nem halljuk meg, amikor 
szól hozzánk Isten. Nagy áldás, amikor az emmausi tanítvá
nyokkal együtt rácsodálkozunk: „Nem hevült-e a szívünk, amikor 
beszélt hozzánk az úton, amikor feltárta előttünk az Írásokat?” (Lk 
24,32) Nem tudom, mikor éltünk át valami ehhez hasonló áttö
rést a szívünkben. Érdemes lenne néha Jézust így marasztalni: 
„Maradj velünk, úgy kérünk, Jézus, / Maradj velünk! Tied leszek, 
néked élek már!” (ZÉ 125)

Csütörtök (október 11.) Ezt mondja az Úr: Ne dicsekedjék böl-
csességével a bölcs, ne dicsekedjék erejével az erős, ne dicseked-
jék gazdagságával a gazdag! Aki dicsekedni akar, azzal dicseked-
jék, hogy érti és tudja rólam, hogy én vagyok az Úr. Jer 9,22–23 
(Gal 6,3–4; Mt 8,14–17; Jel 1,1–8) Látni és érteni. Ez legyen a 
mi életprogramunk. Meglátjuk, hogy híján vagyunk a bölcses
ségnek, és minden igyekezetünk ellenére csetlünk-botlunk az 
életben. Erősek se vagyunk, mert egy influenza is levesz a lá
bunkról. Lehet, hogy pénzügyeinket illetően gazdagnak érez
zük magunkat, de lelkiekben nagyon szegények vagyunk. „…ezt 
mondod: Gazdag vagyok, meggazdagodtam, és nincs szükségem 
semmire; de nem tudod, hogy te vagy a nyomorult, a szánalmas és 
a szegény, a vak és a mezítelen…” (Jel 3,17) Jól tesszük, ha nem 
csapjuk be önmagunkat. Fontos az önismeret Isten színe elé 
állva. Mindenki vizsgálja meg a saját tetteit a saját érdekében!

Péntek (október 12.) Jóllakásig ehetitek kenyereteket, és biztonság-
ban lakhattok az országban. 3Móz 26,5b (Jn 10,10; Jer 17,13–17; 
Jel 1,9–20) A régiek a kenyeret úgy nevezték, hogy „élet”. Sokszor 
„degeszre esszük magunkat”, mégis panaszkodunk, mint Izráel né
pe a pusztai vándorlás idején. Valószínűleg azért van ez így, mert 
nem vesszük komolyan, hogy „több az élet a tápláléknál”. (Lk 12,23) 
Időnként megdöbbenve látom, mennyi eldobott zsemle, kenyér, 
hamburger landol az aszfalton egy-egy átmulatott éjszaka után. 
Lehet, hogy először is lelki táplálékra van szükségünk, aztán tudjuk 
megelégedéssel élni életünket. Nélkülözés és bőség. Ki-ki maga 
döntse el, hogy szűkölködik vagy bővelkedik. Erre egy válasz létezik, 
amelyet Jézus ad: „Keressétek először Isten országát és az ő igazságát, 
és mindezek ráadásként megadatnak majd nektek.” (Mt 6,33)

Szombat (október 13.) Menjünk eléje hálaadással, ujjongjunk 
előtte énekszóval! Mert nagy Isten az Úr. Zsolt 95,2–3 (Róm 15,5–
6; ApCsel 14,8–18; Jel 2,1–7) Hálaadás, ujjongás, énekszó. Mi
lyen kevés van belőle! Helyette sirámok szakadnak fel belőlünk, 
magas szintre fejlesztettük a búskomorságot, nem is beszélve 
a „puszta néma csendről”. Pedig azt mondják, hogy „aki éne
kel, kétszer imádkozik”. Nagy Isten az Úr! Méltó arra, hogy őt 
dicsőítsük. De milyen kevés szívünkön és szánkon a dicsőítés! 
A türelem és vigasztalás Istene adja meg nekünk, hogy egyet
értés legyen közöttünk Jézus Krisztus akarata szerint, hogy egy 
szívvel, egy szájjal dicsőítsük a mi Urunk Jézus Krisztus Istenét 
és Atyját! (Lásd Róm 15,5–6) „Jer, dicsérjük Istent / Szívvel, 
szájjal, lélekkel…” (EÉ 40,1) Igen, dicsérjük együtt Istent!

 Péter attila
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A hónap igéje

Egy-egy kiragadott bibliai részletet, verset csak akkor ért
hetünk meg jól, ha az egész részt, amelyből való, elolvas
suk és figyelembe vesszük. A 38. zsoltár összefüggésében 

kiderül, hogy egy összetört, meggyötört, bűnei miatt is szen
vedő ember imádságának részlete ez a mondat. Dávid királyról 
van szó, Isten választott és kedves szolgájáról, aki azonban nem 
élvez mentességet, ő sem állhat a törvények felett. Ha bűnt 
követ el, Isten tőle is számonkéri, őt is megítéli, és 
neki is hordoznia kell bűnének büntetését. 

Dávid király szenved, és szenvedését saját maga 
okozta. Bűneinek következményei alól való szaba
dulásért, Isten bocsánatáért kiált. Van néhány dolog, 
amelyet megtanulhatunk Dávidtól.

Az első az, hogy összetörtségében, gyötrelmei 
között is Istenhez fordul. Nem dacol, nem tagadja 
részességét, nem bizonygatja ártatlanságát, hanem 
alázattal beismeri vétkeit. Tudja, hogy mindenki ellene 
fordult, az emberek elítélik, ellenségesek vele szem
ben, sőt a vesztére törnek, de ő alázatos bizalommal 
és hittel fordul Istenhez. Tudja, hogy nem érdemli 
meg Isten gondviselő, megsegítő kegyelmét, mégis 
bízik hűségében és szeretetében. Tudja, hogy Isten 
megértő és megbocsátó, aki a töredelmes és bűnbá
nó szívet nem veti meg. Mintha Jézust hallanánk, aki 
amikor vádolják, hogy a bűnösök barátja, bűnösöket 
fogad magához, és azt mondja: aki énhozzám jön, azt 
én semmiképpen el nem küldöm magamtól. 

Milyen mélyen megismerte Dávid Isten minden 
emberi értelmet meghaladó kegyelmét! Milyen mély 
hit és bizalom, amellyel Dávid Istenhez megy!

A másik, amit megtanulhatunk ebből az imádság
ból, hogy Dávid abban is bizonyos: Isten mélyen ismeri szívét, 
lelkét. „Előtted van minden kívánságom, nincs rejtve előtted sóhajtá-
som” – mondja. Azt üzeni ez, hogy az imádkozó, segítségért, sza
badulásért kiáltó ember bizonyos lehet abban, hogy Isten ismeri 
lelki gyötrelmeit, nyomorúságát, szükségeit. Amikor imádkozunk, 
néha úgy érezzük, hogy ki sem tudjuk fejezni, el sem tudjuk mon
dani szavakkal, mi az, ami bánt, amit szeretnénk, amit kérni aka
runk Istentől. Vigasztaló, hogy ő ismeri legbensőnket is. Ő tudja, 
milyen az ember szíve, hogy honnan fakadnak imádságaink, mit 
akarunk, ő érti szavak nélküli sóhajunkat is. Ebből a felismerésből 
és hitből született a keleti egyház egyszerű és mégis szívből jövő 
imádsága: Uram, Jézus, irgalmazz nekem, bűnösnek. Több nem is 
kell neki. Nem vár ígéreteket, hogy megjavulunk, hogy többé nem 
követünk el bűnt, hiszen ő tudja, erre a saját erőnkből képtelenek 
vagyunk. Ő csak azt várja, hogy irgalmáért sóhajtsunk.

Harmadszor: ez az imádság arra is megtanít, hogy nehéz 
élethelyzetben, bajok, bűnök között számítsunk egyedül az 
Úrra, mert ő az élő Isten, aki nemcsak meghallgat, hanem cse
lekszik is, kész megbocsátani, segíteni, megszabadítani. Isten 
meghallgatja gyermekeinek az imádságát, és válaszol. Nincs más 
segítség, csak ő. Aki alázattal, bűnbánattal és hittel fordul hoz
zá, azt felemeli, magához öleli, megtisztítja és megszabadítja. 
Ezt látjuk a Jézushoz forduló, életük gyógyulását nála kereső 
emberek példáiban. Ezt tapasztalhatjuk meg ma is, amikor oda
menekülünk hozzá, és felsóhajtunk: Uram, irgalmazz! Krisztus, 
kegyelmezz! Uram, irgalmazz!

Negyedszer: azt is fontos látnunk, hogy Dávid nem fogal
mazza meg konkrétan, mit is kér az Úrtól. Csak szabadulásért 
kiált, és abban is biztos, hogy Isten cselekszik majd, de hogy 
ez mikor és milyen módon valósul meg, arra nézve nem szab 

feltételt. Isten cselekedni fog akkor és úgy, amikor és ahogyan 
ő jónak látja. Az egyik énekünk szavaival: „Légy hű élő remény
ségben, / Ne szabj Istennek rendet!” (EÉ 439,3) Isten sokszor 
nem úgy hallgatja meg imádságunkat, és nem úgy cselekszik, 
ahogyan mi elképzeljük vagy szeretnénk, hanem úgy, ahogyan 
ő helyesnek és jónak látja. De abban bizonyosak lehetünk, hogy 
cselekszik, és az lesz számunkra a jó, még akkor is, ha nem 
értenénk meg. Ezért imádkozik úgy Dávid: „Előtted van minden 
kívánságom, nincs rejtve előtted sóhajtásom.” Azt mondja ezzel: 
Uram, te ismersz, ismered életemet, sorsomat, ismered belső 
lelkiállapotomat, mindezt eléd tárom, és feltételek nélkül rád 
bízom magam.

Október havi igénk tanítson minket erre az Isten iránti, fel
tétel nélküli bizalomra!

 baliCza iván

„Uram, előtted van 
minden kívánságom,  
nincs rejtve előtted  
sóhajtásom.” (Zsolt 38,10)
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Az alkalmon Szemerei János püspök hir
dette Isten igéjét. A liturgiában Bencze 
András püspökhelyettes és Szebik Károly 
csákvári lelkész segédkezett, az úrvacso
raosztásban pedig Csorba János, Jánosa 
Attila és Vancsai József győri lelkészek 
működtek közre. Énekkel szolgált a csák-
vári Harmonia Floriana kórus Szebik Ildi
kó karnagy vezetésével.

Megtiszteltetés, hogy Isten embereket 
von be a róla szóló bizonyságtétel felada
tába – hangsúlyozta elnöktársának válasz
tott igéje, Róm 8,16 alapján („Maga a Lélek 
tesz bizonyságot a mi lelkünkkel együtt ar
ról, hogy Isten gyermekei vagyunk”) tartott 
prédikációjában Szemerei János. „Abban 
a kiváltságban van részünk, hogy belátha
tunk Isten műhelyébe, aki gondoskodik az 
egyház újjáépüléséről, a megújulásról” – 
fogalmazott a püspök.

A második ciklusát kezdő Mészáros 
Tamás egyházkerületi felügyelő ünnepé
lyes eskütételét követően a püspök a ke
rület alakuló közgyűlésén megválasztott 
tisztségviselőket is beiktatta hivatalukba. 

Az úrvacsoravétel után az esemény 
közgyűléssel folytatódott, amelyet dr. Smi -

déliusz László, a kerület leköszönő másod
felügyelője vezetett. Elsőként Szücs Péter 
Pál, a püspöki hivatal munkatársa olvas
ta fel Fabiny Tamás elnök-püspöknek és 
dr. Hafenscher Károlynak, egyházunk zsi
nata lelkészi elnökének levélbeli köszön

tését, akik mindketten személyes szavak
kal gratuláltak Mészáros Tamás megvá
lasztásához.

A régi-új kerületi felügyelő a válasz
tott igéje, Róm 8,16 alapján mondta el 
rövid székfoglalóját, amelyet a folytatás 
és a folyamatosság kulcsszavaival foglalt 
össze. Mészáros Tamás köszönetet mon
dott feleségének és családjának, amiért 
az elmúlt hat évben is mellette álltak a 
szolgálatában.

A köszöntések sorában egyházunk 
elnöksége nevében Kondor Péter, a Déli 
Egyházkerület püspöke és Prőhle Gergely 
országos felügyelő adta át jókívánságait. 
Az egyházmegyék nevében Rátz And
rás, az új kerületi másodfelügyelő szólt. 
A református testvéregyház részéről Tóth 
András, a Pápai Református Egyházmegye 
esperese, a szűkebb pátria nevében pedig 
Illés Szabolcs, Csákvár város polgármeste
re gratulált Mészáros Tamásnak.

A közgyűlés zárásaként a nyugati egy
házkerület elnöksége Prónay Sándor-em
lékplakettet adott át dr. Smidéliusz Lász
lónak, aki az elmúlt ciklusban a kerületi 
másodfelügyelői tisztséget töltötte be. Az 
ünnepséget az Insula Lutherana udvarán 
tartott szeretetvendégség követte.

 – aM –

Tanúságtétel az élet csodájáról
Beiktatták hivatalukba a nyugati egyházkerület 
felügyelőjét és tisztségviselőit
A kerületi közgyűlés alakuló ülését követő ünnepi istentiszteleten zajlott 
szeptember 21-én, pénteken a Nyugati (Dunántúli) Egyházkerület meg-
választott felügyelőjének, Mészáros Tamásnak és a kerület új tisztségvi-
selőinek beiktatása a győri Öregtemplomban.

A Győri Evangélikus Egyházközség gyülekezeti termében tartotta alakuló ülé
sét szeptember 21-én, pénteken a Nyugati (Dunántúli) Egyházkerület Közgyű
lése. Az ülés napirendjén elsősorban a kerületi tisztségviselők megválasztása 
szerepelt. A tanácskozás kezdetén Szemerei János püspök köszöntötte a meg
jelenteket, majd Bencze András püspökhelyettes mondott nyitóimádságot. 
Kissné Kárász Rózsa, a kerületi jelölő- és szavazatszámláló bizottság elnöke 
ismertette a jelölés lezajlott folyamatát, illetve a jelöltek listáját, ezután ke
rült sor az egyházkerület új tisztségviselőinek megválasztására. Ha a jelöltek 
száma megegyezett a betöltendő tisztségek számával, a közgyűlés tagjai nyílt 
szavazással döntöttek, a többi esetben pedig szavazócédulán adták le szava
zataikat. (A püspökhelyettes Bencze András maradt, egyházkerületi másod-
felügyelő Rátz András lett.) A kiváló előkészítő munkának és az ülés dinamikus 
levezetésének köszönhetően a választások rekordidő alatt lezajlottak. A sza
vazatszámlálás szüneteiben arra is jutott idő, hogy a jelenlévők két anyagi ké
relemmel kapcsolatban is határozatot hozzanak. Így a Nagyvelegi Evangélikus 
Egyházközség telekvásárlását hatszázezer forinttal, a kissomlyói gyülekezeti 
ház vizesblokkjának kialakítását pedig – a jövő évi keret terhére – egymillió 
forinttal támogatta a közgyűlés.
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Meglehet, a szombat délelőtti istentiszte
letet követő közgyűlés jegyzőkönyvében 
mindössze az a szikár mondat szerepel, 
hogy e napon a Déli Egyházkerület püs
pöke, Kondor Péter beiktatta felügyelői 
tisztébe elnöktársát, Font Sándort, ám az 
ünnepi alkalom résztvevőinek emlékezete 
minden bizonnyal megőrzi majd a templo
mi esemény lélekemelő részleteit is.

Kondor Péter azt a bibliai verset vá
lasztotta iktatási igehirdetésének alapjá
ul, amellyel – június 30-án – őt indította 
püspöki szolgálatába dr. Fabiny Tamás 
elnök-püspök: „Egymás terhét hordozzá-
tok, és így töltsétek be Krisztus törvényét.”  
(Gal 6,2) Azért ezt az igét választotta, 
mert – mint mondotta – „egy új kezdet
nek vagyunk a részesei, és szeretném, 
ha közös igénk lenne”. Miután áttekin
tette a közös teherhordozás megannyi 
lehetséges területét, az egyházkerület 
lelkészi vezetője abban jelölte meg a leg
főbb célt, hogy „rajtunk keresztül minél 
többen jussanak el Krisztushoz”, akinek 
„teherhordozó” példája egyúttal a leg
főbb erőforrás. Kondor Péter végezetül 

felismertette, hogy az apostoli kérés épp 
ezért valójában nem is parancs, hanem 
áldás. 

Az eskütétel, illetőleg a beiktatás után 
az új egyházkerületi felügyelő „székfog
lalójával” kezdődött az ünnepi közgyűlés. 
Bemutatkozó beszédében Font Sándor 
utalt családjának háromszáz évnél ré

gebbre visszanyúló lutheránus gyökereire 
és arra a tényre, hogy bár képviselőként 
1998 óta tagja a tisztelt Háznak, előbb 
lett presbiter a soltvadkerti gyülekezetben, 
mint országgyűlési képviselő… A képvise
lő-felügyelő mondandója számos vonat
kozásban ismerős lehetett azoknak, akik 
már olvasták az Evangélikus Élet magazin 
legutóbbi számában vele közölt interjút, 
ám a székfoglaló egy katartikus meglepe
tést is tartogatott. 

A szóban forgó interjúban szó esik 
azokról a megfestett és bekeretezett bib
liai igékről, amelyek Font Sándor nagy
szüleinek ágya felett díszítették a falat. 
E két, örökségként őrzött relikviát el is 
hozta beiktatásának ünnepére, mintegy 
bizonyítandó, hogy az alkalomra invitáló 
meghívón betűhíven szerepel a nagyapa 
– a Prédikátor könyvéből való – legked
vesebb igéje: „Amely embernek az Isten 
megengedte, hogy a maga munkájában ör-
vendezzék, az az Isten ajándéka.” 

Bár a felügyelőiktatás „forgatóköny
vét” természetesen megbeszélték az el
nöktársak, mint megtudtuk, Kondor Pé
ter azt nem árulta el, hogy melyik igevers 
alapján fog prédikálni. Így viszont lehetet
len eldönteni, hogy a püspök, a felügye
lő, avagy a gyülekezet számára okozott-e 
nagyobb meglepetést, amikor Font Sándor 
a nagymamájának keretbe foglalt legked
vesebb igéjét emelte magasba. Ez ugyanis 
a Galatákhoz írt levél hatodik részének má
sodik versét idézi… u

Viharos erejű szél seperte tisztára szeptember 22-én a kiskőrösi evangé-
likus templom előtti teret, ahová kerületi felügyelőt iktató istentisztelet-
re, valamint további tisztségviselőket választó közgyűlésre gyűlt egybe 
több tucat lelkész és nem lelkész. A meghívottak a Déli Egyházkerület 
valamennyi egyházmegyéjének képviseletében élvezhették a házigazda 
gyülekezet vendéglátó szeretetét a délelőtt tíz órától – sokuk számára – 
délután négyig tartott ünnepi alkalmon.

Teherhordozásra szövetkezve
Tisztújulás a Déli Egyházkerületben

A délutáni munkaközgyűlésen megválasztott új egyházkerületi tisztségviselők beiktatása
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Gregersen-Labossa György szom
bathelyi lelkész, egyházunk diakó
niai bizottságának elnöke köszön

tötte a résztvevőket, majd Decmann Tibor 
lajoskomáromi lelkész áhítata után az or
szágos iroda diakóniai osztályának veze
tője, Buda Annamária ismertette az evan
gélikus diakónia történetét. Mint mondta, 
1948-ban ugyan az egyház is kénytelen 
volt aláírni a megállapodást az akkori ha
talommal az államosítás ügyében, így az 
evangélikus oktatási intézmények állami 
fennhatóság alá kerültek, azonban a több
ségében a Fébé Evangélikus Diakonissza
egyesület által birtokolt és működtetett 
dia kóniai intézményeket sikerült az egyház 
szárnyai alá menekítenie a vezetőségnek.

1953. április 1-jén megszűnt a szere
tetintézmények gondnoksága, és ezzel egy 
időben megalakult a Magyarországi Evan
gélikus Egyház Diakóniai Osztálya. Ügyvi
vőként az elnökség Sztehlo Gábort bízta 
meg. A diakóniai osztály akkor tizennyolc 
otthonban háromszáznyolcvanhárom 
ápolttal és hetvenkét gondozóval kezdte 
meg munkáját. A Magyarországi Evangéli

kus Egyház diakóniai intézményeinek nap
jainkban nyolcezer gondozottja van.

Az előadás után Hivatásuk ma címmel 
lelkészekkel, a diakóniában szolgálók
kal beszélgetett Hajdú Tibor, a diakóniai 
osztály munkatársa. Az ebédet a szarvasi 
Benka Gyula Evangélikus Angol Két Ta
nítási Nyelvű Általános Iskola diákjainak 
nagy sikerű előadása követte A feltámadás 
címmel.

A diakóniai lelkészi munkaközösség 
tagjainak Tóth János református lelki
pásztor, a Gyökössy Endre Lelkigondozói 
és Szupervizori Szolgálat vezetője Élettör-
ténetek az élet végén, a biográfiai munka 
szerepe az idősek lelkigondozásában címmel 
tartott előadást.

A jogszabályváltozásokról dr. Szilvá-
sy né Peregi Eszter, a Győri Evangélikus 
Szeretetház intézményvezetője szólt. 
Gregersen-Labossa György az Evangéli
kus Hittudományi Egyetemen induló, a 
szociális területet érintő képzésekről és a 
felnőttképzési lehetőségekről számolt be. 

Nemzetközi jó gyakorlatok a szociális 
szolgáltatásokat el nem érőkről a Lutherá-

Font Sándor az Evangélikus énekeskönyv 
459. énekére hivatkozva adott választ 
arra a kérdésre, hogy ismert közéleti és 
kevésbé ismert magánéleti elfoglaltságai 
közepette mi motiválta a felügyelői tiszt
ség elvállalására. Székfoglaló beszédének 
végén meg is kérte a gyülekezetet a „Ve
lem vándorol utamon Jézus…” kezdetű 
ének első versszakának eléneklésére, így 
a jelenlévők nemcsak érthették, hanem 
át is érezhették, miből, mitől, miért me
ríthető erő a teherhordozásra. 

A köszöntések sorát Prőhle Gergely 
országos felügyelő nyitotta, aki rámuta
tott, hogy adottságai – képviselői mandá
tumától függetlenül is – predesztinálják 
Font Sándort az általa hangoztatott híd
szerep betöltésére egyházunkban. 

A műtéti beavatkozás után kórház
ban lábadozó volt kerületi felügyelő pél
damutató szolgálatára többen is utaltak 
az ünnepi közgyűlésen, amelyet Radosné 
Lengyel Anna távollétében Andorka Ár
pád vezetett. A tisztéből szintén leköszö
nő helyettes felügyelő tolmácsolta a kül
földi elfoglaltsága miatt ugyancsak távol 
lévő Gáncs Péter nyugalmazott püspök 
köszöntését, és olvasta fel a zsinat lel
készi elnökének, Hafenscher Károlynak a 
levelét, valamint Semjén Zsolt miniszter
elnök-helyettes köszöntő sorait. 

Dr. Rück András egyházmegyei fel-
ügyelőhelyettes – egyebek mellett – 
dr. Kövér László házelnök gratulációját 
tolmácsolta, végezetül pedig Kondor Pé
ter köszöntötte elnöktársát, és köszönte 
meg hitvesének, illetve családja többi 
tagjának a nélkülözhetetlen háttértá
mogatást.

A templomi együttlét után a gyüleke
zeti házba vonultak át a jelenlévők, ahol 
– a délidős étkezést követően – immár 
munkaközgyűlés vette kezdetét az egy
házmegyei küldöttek teljes körű részvé
telével. A tisztújító kerületi közgyűlés 
szavazásra jogosult tagjainak számos 
tisztségviselőt meg kellett választaniuk 
az újabb hatéves ciklusra. A Déli Egy
házkerületben az új püspökhelyettes 
dr. Korányi András, az Evangélikus Hittu
dományi Egyetem tanára lett, a kerületi 
másodfelügyelő pedig Krizsán Zoltán, a 
Pesti Egyházmegye felügyelője. A továb
bi tisztségviselők névsorát – a két má
sik egyházkerület tisztújító közgyűlése 
eredményeinek ismeretében – az Evan-
gélikus Élet magazin október 21-i száma 
közli egységes szerkezetben.

 t. Pintér Károly 

Hatvanöt éves az  evangélikus diakónia
Konferencia az országos irodában – ünnep  a Deák téren
Sztehlo Gábor lelkész hat és fél évtizede tette le evangélikus egyházunk 
mai diakóniai szolgálatának strukturális alapjait. Erről is megemlékeztek 
a diakónia területén dolgozók szeptember 24-i konferenciáján, amelynek 
az országos iroda budapesti Üllői úti székháza adott otthont. A Deák téri 
evangélikus templomban pedig ünnepi istentisztelet keretében adott 
hálát szeptember 25-én az evangélikus közösség az önkéntesekkel, a dia-
kóniai munkatársakkal és a rájuk bízottak képviselőivel együtt. A hagyo-
mányoknak megfelelően idén is ez alkalommal adták át a diakóniában 
végzett kimagasló szolgálatot elismerő díjakat.
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Hatvanöt éves az  evangélikus diakónia
Konferencia az országos irodában – ünnep  a Deák téren

nus Világszövetség „Learning through Ex-
change of Leaders” programja (Nigéria) és a 
„Social Activities in Rural Areas for Hidden 
People” nemzetközi projekt alapján címmel 
külföldi egyházi meghívottak – Nuwayina 
Sekenwa Briska (Nigéria), Irene Nummela 
(Finnország), Avo Üprus (Észtország) és 
Fritz Blanz (Németország) – beszélgettek. 
A program kötetlen eszmecserével zárult.

í

Apüspökök, lelkészek és szolgálatte
vők a diakónia keresztjét hordozva 
vonultak be a templomba. Prőhle 

Gergely országos felügyelő a köszöntő
jében méltatta a kormányzattal az elmúlt 
években kialakult igen dicséretes együtt
működést és az egyházi intézmények bővü
lését. „Azt hiszem, hogy az a szeretetteljes 
légkör, ami az evangélikus intézményekben 
az ott élőket körbeveszi, jól kiegészíti azt 
az állami fegyelmet, ami szükséges ahhoz, 
hogy egy ilyen intézményrendszer jól mű
ködjék” – mondta, és mint egyházi vezető 
köszönetét fejezte ki az intézményekben 
dolgozóknak áldozatos munkájukért.

Az országos felügyelő beszédében az 
üldözött keresztények támogatását rendkí
vüli „perspektívabővülésnek” nevezte. „Ke
resztény emberként globális felelősségün
ket is tudomásul kell venni, tisztában kell 
lenni, hogy itt is feladataink vannak, ezért 
örülök annak is, hogy ma nigériai vendé
geink is közöttünk vannak” – jelentette ki.

Fülöp Attila, az Emberi Erőforrások Mi
nisztériumának szociális ügyekért és tár

sadalmi felzárkózásért felelős államtitkára 
kiemelte az állami támogatás és a lelki ho
zadék fontosságát. Az alkalmon a kormány
zat részéről jelen volt továbbá – többek kö
zött – Soltész Miklós, a Miniszterelnökség 
egyházi és nemzetiségi kapcsolatokért és 
az üldözött keresztények megsegítéséért 
felelős államtitkára és Németh Emma mi
niszteri biztos is.

Az elmúlt időszakra, egyházunk diakó
niai szolgálatának hatvanöt évvel ezelőtti 
megalapítására és a diakónia rendszervál
tozás utáni újraindulására Gregersen-La-
bossa György evangélikus lelkész, egy
házunk dia kóniai bizottságának vezetője 
emlékezett vissza. A heidelbergi disputáció 

lutheri tételei megjelenésének (1518) év
fordulóját is a megjelentek szívére helyez
ve idézte a diakónia ez évi napjának mot
tóját: „…a keresztnek a keresztből született 
szeretete, amely nem odavonzódik, ahol 
az őt gyarapító jót megtalálhatja, hanem 
ahová ő juttathat jót a rossznak és a jóban 
szűkölködőknek…” (28. tétel)

A liturgiát Kondor Péter, a Déli Egyház
kerület lelkészi vezetője, diakóniáért fele
lős püspök és Gregersen-Labossa György 
vezette. Felolvasással szolgáltak a diakó
niában dolgozó lelkészek és munkatársak. 
Közreműködött az Evangélikus Hittudomá
nyi Egyetem kórusa.

Kondor Péter Lk 10,30–37 alapján 
hir dette Isten igéjét. A püspök az irgal
mas samaritánus példáját hozva kifejtet
te: a szeretetet gyakorolni kell.

A közös imádság után Fabiny Tamás 
elnök-püspök bejelentette, hogy az is
tentisztelet offertóriumával egy nigériai 
egyházi rendelő létrehozását támogatják. 
Amos Elisha Gaya nigériai püspök a szere
tet igazi megnyilvánulásáról beszélt, amely 
Jézushoz hasonlóan a másokért való áldo
zatvállalást jelenti. Beszéde után került sor 
a diakóniai díjak átadására.

Az istentisztelet Sztehlo Gábor Deák 
téren álló szobrának megkoszorúzásával ért 
véget. A térzenét a Lajoskomáromi evangé
likus fúvószenekar szolgáltatta.

 HorvátH-bolla zsuzsanna 

Az év diakóniai munkatársai
PaPP LászLó (Emmaus Evangélikus Szeretetotthon)
Brezovichné PauLovics andrea (Kőszegi Evangélikus Szeretetotthon)
KoLonuszné suPKa niKoLetta (Jó Pásztor Evangélikus Szeretetotthon)

Az év diakóniai szponzorai
KemPf márton (Gyulakenyér Kft.)
Johann ÖfeLe (Németország)
oto-tex Kft. (Orosz József kéviseletében)

Az év diakóniai önkéntesei
rotary cLuB, nyíregyháza (Oltalom Szeretetszolgálat)
deáK ferencné (Győry Vilmos Evangélikus Szeretetszolgálat)
hutfLesz miháLy (Szombathelyi Evangélikus Diakóniai Központ) 

Az év diakóniai önkéntese – életműdíj
KinczLer irén (Sztehlo Gábor Evangélikus Szeretetszolgálat)
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Isten jelenlétében lenni nagyon nagy öröm 
és felfedezés – hangsúlyozta Szemerei Já
nos 1Móz 28,16–17 alapján tartott pré
dikációjában, Jákób álmának története 
kapcsán. 

A beiktatás és az áldás felemelő pilla
natai után az új lelkészek Ézs 52,7 alapján, 
dialógusprédikáció formájában fejtették 
ki gondolataikat az előttük álló szolgálat
ról. „A hétköznapi élet annak a függvénye, 
hogyan éljük a belső, lelki életünket; hogy 
azt a Krisztusról szóló örömhír formálja. 
Ezt szeretnénk megőrizni és továbbadni” 
– mondta el Pethő Attila. „Az igazság köt 
össze a lelkész elődökkel, az az igazság, 
amely nem avul el, amellyel vigasztalni, 
irányt mutatni, inteni lehet” – tette hoz
zá Pethő-Udvardi Andrea. Az istentiszte
lethez kapcsolódó közgyűlésen Horváth 

Zsolt felügyelő köszöntötte az egybegyűl
teket, majd az egyházközség két előző ve
zetője, Solymár Gábor és Gyarmati István 
nyugalmazott lelkészek adták át jókíván
ságaikat utódaiknak. A sárvári közösség
gel testvérkapcsolatot ápoló brassói gyü
lekezet nevében Koszta Enikő lelkész, a 
kaposvári evangélikusok képviseletében 

Pongrácz Máté lelkész szólt. Örömét fe
jezte ki továbbá Mórotz Zsolt, a Vasi Egy
házmegye felügyelője, valamint Kondora 
István, a város polgármestere is.

Az ünnepség a templom udvarán fel
állított sátrak alatt tartott szeretetvendég
séggel zárult.

 aM

Őrségváltás dialógusprédikációval
Lelkész házaspárt iktattak be Sárváron
Pethő Attila és Pethő-Udvardi Andrea lelkészeket szeptember 16-án, va-
sárnap iktatta be hivatalukba Rostáné Piri Magda vasi esperes. A sárvári 
evangélikus templomban tartott ünnepi istentiszteleten Szemerei János, 
a Nyugati (Dunántúli) Egyházkerület püspöke, illetve a beiktatott lelkész 
házaspár hirdette Isten igéjét. Az eseményt a helyi gyülekezeti énekkar szol-
gálata színesítette.

Megelevenítő ige és megerősítő áldás
Dr. Magyarkuti Gyuláné Tóth Katalin másodlelkész beiktatása

Sokan érkeztek Ősagárdról is, családta
gok és küldő gyülekezetének képviselői, 
akik tanúi lehettek annak, ahogyan Kata
lint kisgyermekkorától formálta és lelké
szi szolgálatra indította Isten. A beiktatást 
Cselovszky Ferenc esperes látta el Aradi 
György fasori parókus lelkész liturgikus 
szolgálatával. Az egyházzenei részt Gá
los Miklós orgonista-kántor játéka és Kati 
sógornőjének, Magyarkuti Nóra szoprán
énekesnek a szólója tette emlékezetessé. 

A pesti evangélikusok esperese sze
mélyes hangvételű beszédében Ézs 43,1 
alapján a nevünkön szólító és megváltó 

Istenről beszélt. Igehirdetésében megem
lítette, hogy a Katalin-napok sorában nem 
hivatalosan ezt a napot is számontartják, 
ezzel utalva az alternatív Katalin-napon a 
név eredetének azon tartalmára, amely 
tisztaságra és célra tartásra hív – Krisztus 
tanítványaként bennünket is.

Beiktatása napjáig éppen ötven alka
lommal prédikált a fasori templom szószé
kéről dr. Magyarkuti Gyuláné Tóth Katalin; 
ez alkalommal Zsolt 119,25 alapján hirdet
te az igét a nagy ívű „ABC-zsoltárról”, az 
isteni szó és vezetés, illetve az arra való 
őszinte odafigyelés alapvető fontosságá
ról, ellenállhatatlan erejéről. 

Az istentiszteletet követő ünnepi köz
gyűlésen, majd a fogadáson szolgatársak 
sora köszöntötte a beiktatott lelkészt.

 Forrás: Evangélikus.hu 

Örömünnepre gyülekeztek helyi evangélikusok és meghívott vendégek szep-
tember 15-én, szombaton a fasori evangélikus templomban: dr. Magyar kuti 
Gyuláné Tóth Katalin lelkész másodlelkészi beiktatására. A fasori közösség 
két esztendő alatt megismerhette és meg is szerette lelkészét.

A Bükről való Pethő Attila 2005-
ben, a celldömölki származású Pe-
thő-Udvardi Andrea pedig 2008-
ban kezdte meg lelkészi szolgála-
tát. 2009-ben kötöttek házassá-
got. 2011-től a egészen a Sárvá-
ron megkezdett szolgálatukig az 
őrimagyarósdi egyházközség lelké-
szei voltak. Két gyermeket nevelnek.

FO
TÓ

: A
DÁ

M
I M

ÁR
IA

FO
TÓ

: B
RE

ZO
VS

ZK
Y 

IS
TV

ÁN



83. ÉVFOLYAM, 39–40. SZÁM I 2018. OKTÓBER 7. I 11

evangélikus Élet I KRÓNIKA

A hálaadás fontosságára hívta fel a figyel
met a meghívón is szereplő Zsolt 127,1–2 
alapján tartott prédikációjában Szemerei 
János. „Nekünk van szükségünk a hálára, 
arra, hogy felismerjük, Istenre számítha
tunk a mindennapokban” – fogalmazott 

a püspök. Hozzátette: a közösségi terek 
azért nagyszerű helyek, mert a teherletétel 
és a felszabadulás helyei is lehetnek.

Az istentisztelethez kapcsolódó köz
gyűlésen Papp Istvánné felügyelő köszön
tötte a vendégeket, majd köszönetet mon

dott a gyülekezeti tagoktól kapott anyagi 
és természetbeni támogatásért, illetve a 
munkálatok terén nyújtott segítségért. Ezt 
követően Korontos Sándor gondnok szá
molt be az elvégzett munkákról, amelyeket 
pályázatokból, a Magyarországi Evangé
likus Egyháztól kapott támogatásból, va
lamint az egyházközség saját alapítványi 
forrásaiból és a gyülekezeti tagok adomá
nyaiból finanszíroztak. A gondnok elmond
ta: a leromlott gyülekezeti ház felújítása, 
a templom és a gyülekezeti terem belső 
festése mellett a régi melléképületek he
lyén új közösségi házat alakítottak ki, illet
ve egyebek mellett elkészült az új kerítés 
és a térköves parkoló is.

A jelenlévők ezután átvonultak a paró
kia udvarára, ahol Szemerei János püspök 
megáldotta az új épületet. Áldást mondott 
Szászfalviné Farkas Judit helyi református 
lelkész, Halász Sándor nyugalmazott, illet
ve Sikter János porrogszentkirályi evangé
likus lelkész is.

Az ünnepség a helyi Eötvös József Ál
talános Iskola éttermében tartott szeretet
vendégséggel zárult.

 adámi mária 

Szakrális közösségi tér Csurgón

Ünnepi istentisztelet keretében adtak hálát szeptember 15-én, szombaton 
a csurgói evangélikusok gyülekezeti házuk felújításáért és az új közösségi 
épület elkészültéért. Az eseményen Szemerei János, a Nyugati (Dunántúli) 
Egyházkerület püspöke hirdette Isten igéjét. A liturgiában Kőszeghyné 
Raczkó Zsuzsanna somogy-zalai esperes vett részt.

Laborczi Géza lelkész, az Evangélikus Ro
ma Szakkollégium igazgatótanácsának és 
a Roma Szakkollégiumok Egyesületének 
elnöke az ApCsel 9,36–42 alapján Isten 
békességének megtartó és egyben tartó 
erejéről beszélt, majd Molnár Erzsébet, 
az intézmény vezetője köszöntötte az új 
tanév szakkollégistáit. Az énekszolgálatot 
követően a tanévnyitó résztvevői meg
kapták az újonnan megjelent könyvek 
egy-egy példányát.

A nyolcadik tanév kezdetére három 
új kötettel gazdagodott az evangélikus 
szakkollégium kiadványainak köre. Az 
EFOP-3.4.1-15-2015-00006 jelű pályá

zati projektben vállalt saját tudományos 
kutatások eredményeként nyáron elké
szült a Tudástár 5. kötete. Az „Érett dió is 
lehetek” – A megterhelő életesemények és 
a reziliencia hatása az iskolai pályafutásra 
című tanulmánykötet Hüse Lajos és Ceglé
di Tímea szerkesztésében a hazai oktatási 
rendszer három szintjén, általános iskolai, 
közép- és felsőfokú intézményekben ta
nuló diákok köréből ad számot az iskolai 
sikeresség összefüggéseiről. Az intézmény 
hallgatói-oktatói kutatóműhelye kevéssel 
ezután elkészült azzal a falukutatási pro
jektelemmel, amely a kistelepülések tár
sadalmát, a helyi közösségek sajátosságait 

tárja fel. A Tudástár 6. tanulmánykötetével 
(szerkesztette Ludescher Gabriella és Hü
se Lajos) egyszerre jött ki a nyomdából a 
2017/18-as tanév eredményeit, esemé
nyeit, történéseit dokumentáló hagyomá
nyos szakkollégiumi évkönyv.

A 2018/19-es tanévet harminc szak
kollégistával kezdi a nyíregyházi Evangéli
kus Roma Szakkollégium. Közülük tizen
kilencen a Nyíregyházi Egyetem hallgatói, 
hatan a Debreceni Egyetem Egészségügyi 
Karán készülnek a jövőre, további két hall
gató Debrecenben más karon folytatja 
tanulmányait, egy-egy hallgató pedig az 
Óbudai Egyetem, illetve a Szent Atanáz 
görögkatolikus teológia diákja. A kilenc 
új, első évfolyamot kezdő szakkollégis
ta között hárman turizmus-vendéglátás, 
hárman gazdálkodás és menedzsment  
szakosok. Van programozó informatikus, 
mérnök, valamint szülésznő szakos hall
gató. A régebb óta szakkollégisták közül 
többen tanító, tanár, szociálpedagógus, 
sportszervező, diplomás ápoló, védőnő, 
egészségügyi szervező szakon tanulnak.

 veszPrémi erzsébet

Új bekezdés
Tanévkezdés a roma szakkollégiumban
Istentisztelettel és könyvbemutatóval kezdte nyolcadik tanévét a nyír-
egyházi Evangélikus Roma Szakkollégium. A kertvárosi gyülekezeti köz-
pontban a hallgatókon kívül az intézmény rendszeres előadói, valamint 
a partnerintézmények képviselői is részt vettek.
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Ünnepélyes tanévnyitóval kezdődött az 
év a közelmúltban átvett Csömöri Rózsa
kert Evangélikus Óvodában. A rendezvény 
a gyermekek énekével, műsorával indult, 
akik mögött ott álltak büszke szüleik, ro
konaik. 

Bíró Zsuzsanna intézményvezető kö
szöntötte a megjelenteket, majd felhívta a 
figyelmet, hogy a keresztény nevelés alap
ja Jézus tanítása. Minden gyermeket Isten 

ajándékának tekintenek, s a családdal kö
zösen céljuk a készségek formálása és a ta
lentumok kibontakoztatása. Ezt követően 
Fábri István, Csömör polgármestere idéz
te fel az óvoda átvételének hosszú évekre 
visszanyúló fontosabb állomásait. A döntés 
egyhangú volt: a Kacsóh Pongrác úti óvo
da egyházi fenntartásba kerüljön. Kiemelte 
ugyanakkor, hogy az intézményt továbbra 
is a település óvodájának tekintik, és ez

után is segítik, támogatják. Beszédének 
végén a polgármester átadta az óvoda kul
csait Krámer Györgynek, a Magyarországi 
Evangélikus Egyház Országos Irodája igaz
gatójának. „A bizalom kulcsa – a szülők, a 
nevelőtestület, az önkormányzat bizalmáé” 
– fogalmazott az országos irodaigazgató, 
és megjegyezte, hogy ennek fényében kí
vánnak munkálkodni az intézménybe járó 
gyermekekért és a családokért. 

Johann Gyula csömöri lelkész bemu
tatta a jelenlévőknek Bagyánszki Györgyit, 
aki a bibliai foglalkozásokat fogja tartani. 
Fabiny Tamás, az Északi Evangélikus Egy
házkerület püspöke Bódás János A kará-
csonyi Jézushoz című versét olvasta fel, 
majd elmondta, hogy Jézus is éppen így 
kezdte, mint az idejáró óvodások: gyerek
ként. Ő is biztosan mászott fára, voltak kék 
foltjai… – mesélt a püspök. Ezután Márk 
evangéliumából idézte Jézus mondatát: 
„Engedjétek hozzám jönni a kisgyermekeket, 
és ne tiltsátok el tőlem, mert ilyeneké az Isten 
országa.” (Mk 10,14). „Legyünk együtt az ő 
közelségében” – zárta gondolatait Fabiny 
Tamás, majd megáldotta az óvodát, a csa
ládokat és az óvodai közösséget.

 Csűry Csaba

Egyházunkhoz került a csömöri óvoda
A Luther-rózsa Luther Márton személyes jelképe volt, okmányait ezzel 
hitelesítette, pecsételte le, s később az egész evangélikus egyház szimbó-
luma lett. A Csömöri Rózsakert Evangélikus Óvoda is jelkép, pecsét lett, 
amely hitelesíti a keresztény tanítást és az evangélikus nevelést.

KRÓNIKA I evangélikus Élet

Mikkeli evangélikusok Vas megyében

A kapcsolattartás többféle módon zajlott 
az elmúlt években. A Vasi Egyházmegye is
tentiszteletein elkezdtek egymásért imád
kozni, s ezzel együtt gyülekezeti csoportok 
látogattak egymáshoz. Vas megyéből in
dult teológushallgatók kaptak lehetőséget 
arra, hogy a Mikkeli Egyházmegye gyüle
kezeteinek életével és az ott folyó ifjúsági 
munkával ismerkedhessenek egy-két hó
napos ösztöndíj segítségével. Finnország
ból pedig diakóniai munkások jöttek Vas 
megyébe, hogy tapasztalatot szerezzenek 
az itteni egyházi szolgálatról. 

A legutóbbi, szeptemberi látogatás 
alkalmával a Mikkeli Egyházmegye há
rom gyülekezetéből, Hirvensalmiból, 
Kangasniemiből és Mikkeliből érkezett 
csoport Magyarországra. Budapesti tar
tózkodásuk után a finn testvéreket elő
ször a Nyugati (Dunántúli) Egyházkerület 
győri székházában fogadta Szemerei János 
püspök. A vendégek között ismerősöket is 
üdvözölhetett, hiszen az egyházkerület is 
aktív kapcsolatot ápol a Mikkeli Egyház
kerülettel, és tagja volt a csoportnak Juha 
Palm dómesperes és Matti Tolvanen espe

res is, akik az egyházkerületi kapcsolattar
tásból is kiveszik a részüket. 

Egyéjszakás révfülöpi tartózkodás 
után érkeztek a vendégek a Vasi Egyház
megye területére, ahol Rostáné Piri Magda 
esperes vezetésével ismerkedtek a bobai 
szeretetszolgálat munkájával Devecser
ben, majd Bobán az egyházmegye és a 
gyülekezet életével, s megkóstolhatták a 
Ság hegy levét is Danka Imre szőlőjében. 

A hétvégét Nemescsón, Bükön és Kő
szegen családoknál töltötték, bepillantást 
nyerve az egyes közösségek életébe is. 
Kétségtelen, hogy a vasárnapi istentisz
teletek jelentették a találkozás csúcspont
ját. S bár a csoport tagjainak egy részén 
ittlétük alatt egy vírus is átment, mégis 
mindenki azzal az örömmel térhetett ha
za, hogy Krisztusban ismét közelebb ke
rültünk egymáshoz.

 baranyay Csaba 

Finn testvéreinkkel számos testvérgyülekezeti kapcsolat köt bennünket 
össze, de az egyházmegyék között egyetlen ilyen együttműködés jött létre 
egyházunkban: ez a Vasi Egyházmegyét és a Mikkeli Egyházmegyét fűzi ösz-
sze 2009 óta. A cél az volt, hogy a nagyobb egységben több kisebb közösség 
is csatlakozhasson egyházunk e rendkívül áldásos hálózatába. A testvérkap-
csolat ápolása jegyében járt Magyarországon szeptember 13–17. között a 
mikkeliek csoportja. 
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A Nemzeti Adó- és Vámhivatal szeptem
beri tájékoztatása szerint egyházunk 
megőrizte vezető helyét, továbbra is a 
három nagy egyház egyikeként szerepel 
az egyszázalékos felajánlások tekinteté
ben. Megállapítható az is, hogy a három 
legnagyobb egyház közül az evangéliku
soknál emelkedett legnagyobb mérték

ben az összeg, a felajánlók száma pedig 
csak egyházunk esetében nőtt.

Arányaiban hasonló mértékben nö
vekedett a többi történelmi egyháznak 
felajánlott összeg, a felajánlók száma 
viszont eltérően alakult: a katolikuso
ké 10 688 fővel, míg a reformátusoké 
1183 fővel csökkent. A két nagy törté

nelmi egyházat kivéve alapvetően a ki
sebb egyházaknál gyarapodott a felaján
lók száma, a Nemzeti tehetség program 
esetében csökkent.

Nőtt az egy főre eső felajánlás átlaga 
is. Ez azonban a katolikus és a reformá
tus egyház esetében a legalacsonyabb, 
4746 és 4767 forint, az evangélikus egy
ház és az Egységes Magyarországi Izrae-
lita Hitközség esetében pedig 5143 és 
5256 forint, míg a Magyarországi Zsidó 
Hitközségek Szövetségénél 6822 forint. 

 Forrás: Nav.gov.hu

Több támogatótól több támogatás 
egyházunknak
Az adózók közül 60 036 fő ajánlotta fel idén adójának egy százalékát a 
Magyarországi Evangélikus Egyház javára, ami 308 804 940 forint támoga-
tást jelent. A tavalyihoz képest az összeg 45 832 940 forinttal, a felajánlók 
száma pedig 2429 fővel lett több.

Egyházi intézmények is tesztelhetik 
szabályos működésüket

A önkéntes öntesztrendszer célja, hogy a 
kitöltéssel a címzettek pontos képet kapja
nak saját működésük szabályozottságáról, 
belső kontrollrendszerük állapotáról, ennek 
alapján pedig saját hatáskörben kijavíthas
sák az esetleges hibákat, hiányosságokat.

Az Állami Számvevőszék (ÁSZ) 2014 
novemberében jelentette be, hogy mások 
mellett az egyházak számára is elérhetők 
az úgynevezett öntesztek. Ezek célja az 
egyházi intézmények szabályszerű működ
tetésének támogatása. A Magyarországi 
Református Egyház már egy hónappal ké
sőbb közölte, hogy minden intézményük 

számára elrendelték az önteszt kitöltését, 
2015 februárjában pedig a Szeged-Csaná
di Egyházmegye Bálint Sándor Egyházme
gyei Szeretetszolgálata jelezte, hogy rend
kívül hasznosnak ítélik az ÁSZ öntesztjeit.

Az egyházi intézmények működteté
sét támogató kérdéssort most frissítette, 
aktualizálta a számvevőszék, a megújított 
kérdéssor szeptember 18-ától érhető el az 
ÁSZ honlapján az Asz.hu/ontesztek oldalon.

Az ÁSZ évek óta rendszeresen szer
vez találkozókat, szakmai egyeztetéseket 
egyházi vezetőkkel, amelyeknek különös 
aktualitást ad, hogy 2017-től folyama

tosan ellenőrzi az egyházak mint intéz
ményfenntartók működését is. Az első 
tapasztalatokat az idei évi egyházi talál
kozók keretében először a Magyarországi 
Református Egyház, majd a Magyarországi 
Baptista Egyház, szeptember 18-án pedig 
a Magyarországi Evangélikus Egyház veze
tőivel osztották meg.

A személyes találkozókon az ÁSZ min
den esetben felhívja az érintettek figyel
mét az öntesztekre, amelyeknek a kitölté
se önkéntes, nem kell megküldeni  az Ál
lami Számvevőszékhez. Az ÁSZ öntesztjei 
segítségével nemcsak a már ellenőrzött 
szervezetek mérhetik fel saját helyzetüket, 
hanem a még nem ellenőrzöttek számára 
is lehetőség adódik a „jó gyakorlatok” át
vételére, a működés szabályszerűségének 
javítására.

 Forrás: Orientpress.hu

Folytatja 2014-ben indított öntesztrendszerének aktualizálását az Állami 
Számvevőszék. Augusztus végén a központi alrendszer intézményei, majd 
a helyi, települési nemzetiségi önkormányzatok számára váltak elérhető-
vé a megújított önellenőrző kérdések. Most az egyházak számára készült 
önteszt kérdései frissültek.

A Nemzeti Adó- és Vámhivatal idén minden eddiginél több magánszemély adóbeval-
lását készítette el, ezek május 22-én automatikusan érvénybe léptek. Az egyházak-
nak és civileknek felajánlható egy-egy százalékról viszont maguknak az adózóknak 
kellett rendelkezniük: elektronikusan vagy papíralapon kiegészítve a tervezetet, eset-
leg külön beadva a rendelkezést. Változás volt, hogy akik az idei évben valamelyik 
egyháznak ajánlották fel egy százalékukat, azt visszavonásig tették, tehát jövőre az 
adóhivatal automatikusan figyelembe fogja venni a döntésüket.
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Számunkra természetes, hogy a Magyarországi Evan
gélikus Egyházban egy lelkész és egy nem lelkészi sze
mély (felügyelő) együtt alkotja a gyülekezeti, az egy

házmegyei, az egyházkerületi és az országos elnökséget is. 
A testvéregyházakban ez a modell szinte teljesen ismeret
len, de más országok evangélikus egyházaiban sem jellem
ző ez a nálunk kialakult berendezkedés. A Bibliában nincs 
kötelező előírás egyházszervezeti kérdésekben, és a lutheri 
reformáció is csak érintőlegesen foglalkozott a struktúrával, 
mivel a hit szempontjából közömbös ügynek tekintette. 

Honnan ered ez a gyakorlat, hogy lelkészek és nem lel
készek együttesen vezessék az egyházi közösségeket? Ele
inket a nehéz történelmi helyzet vezette ebbe az irányba. 
A 16. századi Magyarország világi vezetése nagyon gyorsan 
és határozottan reagált a szerintük veszélyes lutheri eszmék 
előretörésére. Már 1523-ban, majd 1525-ben a lutheránu
sok elleni drasztikus törvényeket fogadtak el, amelyek előbb 
fej- és jószágvesztéssel, később megégetéssel kívánták útját 
állni az új hit terjedésének. Voltak azonban olyan befolyásos 
emberek, akik felismerték a reformáció eszméinek igazsá
gát, ezért birtokaikon védőernyőt tudtak tartani az evangéli
um szolgái, prédikátorok és tanítók feje fölé, és ezzel maguk 
is az evangélium ügyének segítőivé, előrevivőivé lettek. 

A kettős elnökség intézménye tehát az evangélium 
ügyéért való összefogásból jött létre. Fontos felismerés volt 
egykor, hogy Isten ügyéért nemcsak a hivatásosok tudnak 
tenni (annak idején a prédikátorok vagy tanítók), hanem a 
világi hivatásban állók is. Sőt a legjobb, ha összehangoltan, 
egymást segítve és támogatva dolgoznak.

Az ellenreformáció idején a prédikátorok mellett a pat
rónusokat is célba vették, mert az evangélium ügyében 
játszott szerepük fontosságát tisztán látták. A patrónusok 
áttérítése, illetve a „cuius regio, eius religio” („akié a föld, 
azé a vallás”– a szerk.) elv törvényi alkalmazása azt jelentet
te, hogy az áttérített patrónusok birtokain foglalkoztatott 
jobbágyok a birtokossal együtt automatikusan kerültek át 
a római katolikus egyházba. Nádasdy Ferenc áttérésével ez 
több mint negyvenezer embert jelentett… 

Mára sokat változott a világ, benne az emberek és az 
egyház is. Bár nem oldódott meg a vallással kapcsolatos 
minden kérdés, de az emberek megkapták a személyes hit 
szabadságát, és a felekezetek is több lépcsőben eljutottak 

oda, hogy szabadon végezhetik szolgálatukat. Középkori 
értelemben ugyan nincs szükség a védőernyőt tartó patró
nusokra, de az nagyon jó, hogy lelkészek és nem lelkészek 
(úgynevezett világiak) együtt munkálkodásának igénye be
épült egyházi struktúránkba. Én személy szerint is örülök 
ennek a gyakorlatnak, amelyet az esetenként előforduló 
nehézségek ellenére is áldásnak tartok. 

A szeptember 21-i kerületi felügyelőiktatási istentiszte
letünk kapcsán gondolkodtam el azon, hogy ennek a ket
tős elnökségi intézménynek a keretében mennyi segítséget 
kaptam az 1987-es szolgálatba lépésem óta. Tíz felügyelővel 
dolgozhattam eddig együtt: Tordason Varga Lajos bácsival 
és Varga Sándorral, Gyúrón Grécsni Jánossal és Kelemen Jó
zseffel, Kaposváron Rónai Gyulával és dr. Horváth Józseffel 
vezettük együtt a gyülekezetet. A Somogy-Zalai Egyházme
gyében elnöktársam volt Nagybocskai Tamás, majd dr. Hári 
Tibor, a Nyugati (Dunántúli) Egyházkerületben pedig Szabó 
György, és jelenleg is elnöktársamként szolgál Mészáros 
Tamás. 

Isten iránti hálával emlékszem vissza mindegyikükre, 
akik hűséggel mellettem álltak a több mint három évtize
des szolgálati utamon. Sokat kaptam tőlük, mert nemcsak 
a hivatalos ülések levezetésében, hanem a mindennapi 
munkában is mindig számíthattam rájuk. Néha bátorítóként, 
harcostársként, máskor segédmunkásként, imádkozó test
vérként, vigasztalóként vagy tanácsadóként. Bár ők tízen 
nagyon különböző alkatú és korú személyiségek, más-más 
területen dolgoztak, más a vérmérsékletük és a világlátásuk, 
ugyanakkor valamennyien elkötelezett evangélikusok és 
segítőkész emberek, akik a maguk helyén és eszközeivel 
segítették egyházunk, illetve az evangélium ügyét. 

Igaz, direkt és kötelező bibliai és lutheri utasítás nem áll 
a kettős elnökség mögött, de a tanítványok Jézustól kapott 
kiküldési parancsában mégiscsak felfedezhetjük, hogy ő ket
tesével küldte ki tanítványait. Ők ugyan a mi fogalmaink 
szerint nem is lelkészek, nem is felügyelők voltak, hanem 
egyszerűen tanítványok, akiket megérintett az, amit Jézus 
Krisztus hozott ebbe a világba. 

Kívánom, hogy így induljunk az új hatéves ciklusban is 
Jézus Krisztus tanítványaiként, akár lelkészként, akár fel-
ügyelőként kaptuk az elhívást és a kiküldést, de egymást 
segítve, az evangélium ügyéért és egyházunk javára! 

‚‚
Szemerei János püspök 
Nyugati (Dunántúli) Evangélikus Egyházkerület

evangélikus Élet I ÉGTÁJOLÓ
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A címet nem e sorok írója fogalmaz
ta, nem a 2002-ben megjelent 
kétkötetes, vaskos Túróczy-könyv 

(Isten embere – Túróczy Zoltán evangéli-
kus püspök [1893–1971]. Magyarországi 
Evangélikus Ifjúsági Szövetség, Budapest, 
2002; az idézetek után IE rövidítés és ol
dalszám mutat a forrásra) címet is válasz
tó szerkesztői, és nem is azok, akiknek az 
életében Isten eszköze volt Túróczy Zol
tán, hanem ő maga, akire a jeles évforduló 
alkalmából emlékezünk. Kovács Géza ak
kori győri lelkész, a püspök utolsó éveinek 
lelkipásztora, gyóntatója 1971. november 
26-án temetési igehirdetésében idézte őt: 
„Újtemplomi utolsó igehirdetésében mon
dotta, hogy egyetlen vágya van: tartsák őt 
Isten emberének. Ez neki elég. Isten em
bere volt.” (IE 79)

A három egyházkerületben háromszor 
megválasztott és háromszor félreállított 
püspökre emlékezünk. Papi, püspöki és a 
mindkettőt végig átható hatékony és ha
tásos igehirdetői-evangelizátori szolgála
tának örökségéből még szemelgetni is alig 
van lehetőség.

A jubileumi esztendő nem alkalmas 
arra, hogy gazdag – de egy-két ponton vi
tatott – szolgálatát elemezzük. Csak uta
lok három püspökségének kereteire, és 
elhangzott székfoglalóiból idézek néhány 
általam jellemzőnek gondolt mondatot. Eh
hez segítségül hívom az említett könyvet.

Tiszai Egyházkerület (székhelye Nyíregy
háza), 1939–1948; de 1945 májusától 
1948 júniusáig az ellene folyó koncepci
ós per miatt nem gyakorolhatja hivatalát.

„Nem elégszem meg tehát azzal a 
felvigyázó szolgálattal, amely csupán az 
egyházi élet rendetlenkedőit akarja meg
fegyelmezni, hanem e mellett a negatív 
szolgálat mellett a pozitív irányítást is kö
telességemnek tartom. Tudom, hogy az 

Ágostai hitvallás és egyházi törvényeink 
szerint a püspöknek mire van hatalma, és 
azzal élni is akarok, de tudom azt is, hogy 
az Ágostai hitvallás szerint »a püspökök
nek nincsen hatalmuk arra, hogy az evan
gélium ellenére rendeljenek el valamit«. 
Lelkiismeretemet fogva tartja Isten igéje. 
Márpedig ne féljetek soha hatalmat adni 
annak a kezébe, akinek a lelkiismeretét 
fogva tartja Isten igéje.” (IE 431)

„Az egyház nem vallásos célú társulat, 
azonos vallási típust vagy célkitűzéseket 
képviselő embereknek emberi közössége. 
Az egyház Krisztus misztikus teste. Nem 
emberek alapították, és nem emberek 
tartják fenn. Isten Szentlelke hozta létre, 
az »hívja, gyűjti, megvilágosítja, megszen
teli és Jézus Krisztusnál megtartja az egy 
igaz hitben«. (Luther Márton Kis kátéja) 
A feje az Úr Jézus Krisztus. Nemcsak úgy, 
mint dísz, hanem úgy is, mint aki kormá
nyoz és uralkodik. Ez az anyaszentegyház 
látható, ha a kereszt botránya alatt elrejt
ve éli is a tulajdon életét.” (IE 432)

Dunántúli Egyházkerület (székhelye 
Győr), 1948 decemberétől 1952 febru
árjáig, amikor a kommunista állam nyomá
sára lemond.

„Azt mondják – én nem tudom –, hogy 
az a politikai beállítottság, amelyet ma a 
reakció gyűjtőfogalma alá szoktak vonni, 
itt, Dunántúl, ha nem is a leghangosabb, de 
mindenesetre a legelterjedtebb. Mondom, 
én ezt nem tudom, azt azonban tudom, 
hogy a Magyarországi Evangélikus Egy
házban talán itt vannak a legtöbben, akik 
hol értetlenül, hol fejcsóválva, hol gyanak
vással, hol önző gyanúsítással szemlélik az 
állam és egyház közötti békességnek azt a 
politikáját, amelyet folytatok.

Ebben a kérdésben az utóbbi napok
ban fontos esemény történt. Zsinatunk 
elfogadta az állammal kötendő egyezség 

tervezetét, s az egyezség ünnepélyes alá
írása is megtörtént. Egyházunk legmaga
sabb fóruma ütötte rá tehát a békesség 
egyházpolitikájára a maga hitelesítő pe
csétjét.” (IE 442–443)

Északi Egyházkerület (székhelye Buda
pest-Budavár), 1956. november 3-án 
felkérik a püspöki hivatal ideiglenes ve
zetésére, ’57. február 6-án Ordass Lajos 
iktatja be.

„Sejtem, azt is mondhatnám, hogy lá
tom, mi az én átmeneti rendeltetésem: ki
vezetni egyházunkat az északi kerület te
rületén a bizalmi válság okozta kátyúból s 
beindítani azt az új egyházi életet, melyért 
az 1956. év nyári konferenciáin lelkésze
ink küzdöttek. Látom azonban azt is, hogy 
ha az egyházban az élen álló nem veszi 
észre Isten figyelmeztetését arról, hogy 
lejárt rendelt ideje, s ragadományként ra
gaszkodik a vezérséghez, mindig bekövet
kezik az egyházban a dekadencia. […] nem 
akarom erre a sorsra juttatni az egyházat, 
azért már most kérem a kerületet, hogy 
ha majd úgy látom, hogy elmondhatom: 
»…elvégeztem a munkát, amelyet reám bíz-
tál…« (Jn 17,4), mikor hitem szerint lejárt 
a rendelt időm, akkor engedjen vissza bé
kességgel a pusztába, ahonnan kihívott.” 
(IE 448) Ez a reménysége nem teljesedett, 
mert ’57. december 4-én állami nyomásra 
elhagyta hivatalát.

Végül Olvasóink figyelmébe ajánlom 
a Túróczy-hagyaték Alapítvány honlapját, 
amely segíthet az emlékezésben, de hasz
nos lehet a Túróczy-kutatók számára is: 
Turoczy.lutheran.hu.

 ittzés János

TALLÓZÓ I evangélikus Élet

„Stafétaváltás. A stafétaváltásnak az a lényege, hogy 
a futó átveszi az előzőtől a stafétabotot, és lefutja 
ugyanazt a kört, amelyet az elődje. Az eredmény azon-
ban közös lesz. Most, amikor Kovács László barátom-
tól – akit a bajai gyülekezet lelkészévé választott, így 

elköltözött az egyházkerületből – átveszem a stafétát, 
és nekiiramodok. Az első méterek eredménye ez a mos-
tani újság” – vallott szerkesztői bevezetőjében Koczor 
György megbízott főszerkesztő a Dunántúli Harangszó 
legújabb, őszi számában. Ebből szemezünk most.

Isten embere
125 éve született és 70 éve lett 
dunántúli püspök Túróczy Zoltán
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Természetesen nem a templomban 
böjtölünk, hanem azon kívül, de a 
böjt vagy éppen annak hiánya is a 

kegyességünk része.
Azazhogy nem az, hiszen köztudomás 

szerint mi, lutheránusok nem szoktunk 
böjtölni. Vagy mégis?

A böjt és általában véve az önmeg
tartóztatás nem a kereszténység sajátja, 
hanem szinte minden vallásban megta
lálható különböző formában. Jóval a re
formáció után elterjedt vélekedés szerint 
azonban Luther felszámolta, és így az 
evangélikusok nem böjtölnek, szemben a 
római katolikusokkal. Mi több: időnként 
egyszerűen képmutatásnak tekintjük, és 
ennek megfelelően büszkén el is szoktunk 
határolódni tőle, többnyire éppen Luther
re hivatkozva.

Ezzel szemben az Ágostai hitvallás 
mint a lutheránus teológia legtömörebb 
megfogalmazása nem utasítja el minde
nestől a böjtöt. Melanchthon eleve nem 
is az egyház tanításának részletezése so
rán veszi elő a témát, hanem a hitvallás 
második részében, amelyben azt mutatja 
be, hogy a lutheránus kereszténység az 
igére és az akkor másfél ezer éves egyhá
zi tradícióra tekintve hogyan számolt fel 
olyan visszaéléseket, amelyek a korábbi 
évszázadokban terjedtek el az egyház
ban: „…minden kereszténynek azért kell 
gyakorolnia és féken tartania magát teste 
megfegyelmezésével, teste gyakorlásával 
és fáradságos munkával, hogy se jólét, se 
tétlenség ne ingerelje vétkezésre; nem 
pedig azért, hogy az ilyen gyakorlat útján 
akarjunk érdemessé lenni a bűnbocsánat
ra és elégtételt adni a bűnökért. A testnek 
ezt a megfegyelmezését nemcsak néhány 
arra kijelölt napon, hanem minden időben 
keményen folytatni kell. […] Tehát nem a 
böjtöt magát ítéljük el, hanem azokat a 
hagyományos szokásokat, amelyek bizo
nyos napokat és bizonyos ételeket a lelki
ismeret sérelmére oly módon követelnek 
meg, mintha az ilyesfajta cselekedetek Is
ten tiszteletéhez szükségesek lennének.”

A fenti mondatokban benne foglalta
tik a lutheri teológia kritikája nem a böjt, 
hanem annak helytelen értelmezése fe
lett. Ez egyfelől az, hogy a böjt megtartása 
sokak gyakorlatában érdemszerző csele
kedetté vált, amely háttérbe tolta Isten 
cselekvését, hogy kihangsúlyozza az em

beri engedelmességet és a látható, mér
hető kegyességet, másfelől pedig ennek 
következményeként a középkori egyház 
olyan kötelességgé tette, amely sokaknak 
a hitét elbizonytalanította, és ezzel eltávo
lította őket Krisztustól.

Luther mindössze ezt a két tévely
gést kérte számon korának egyházán, 
anélkül hogy magát a böjtöt elhagyta 
volna. 1523 őszén ezt írta az esslingeni 
gyülekezetnek, felelve az általuk össze
állított cikkekre: „A második cikk oktondi 
és bolondos, mert azt sugallja, hogy az 
ilyen engedelmesség és a húsételek mel
lőzése jótett és a bűnökért való vezeklés. 
Hiszen mint mondottuk, sem az evés, sem 
az ivás, sem az éhezés, sem a szomjúság 
nem ér el semmit, egyedül Krisztus vére. 

[…] Gyónj bátran, böjtölj jókedvűen, ha 
akarsz, de ne hidd, hogy köteles vagy er
re, hogy bűnt követsz el, ha elhanyagolod, 
vagy hogy Istent kell ezzel kiengesztelned 
bűneid miatt, mert ezzel a vélekedéssel 
hátat fordítasz a hitnek, és soha nem le
szel keresztény.”

A hagyományokat ugyanis nem ön
magukért kell megszüntetni, és főleg 
nem azért, mert ugyanaz a hagyomány 
élő gyakorlat maradt a római katolikus 
felekezetben. A böjtölés mint régi egyhá
zi szokás szép és helyes tradíció, amely 
arra szolgál, hogy megfegyelmezzük ma

gunkat. Nem több és nem kevesebb, mint 
külső jele a bűnbánatnak és az ember 
gyengeségének. Isten színe előtt mindig 
csak ilyen alázattal szabadna megállnunk, 
nem pedig büszkén felemelt fejjel, mintha 
egyenrangú partnerek volnánk – ahogyan 
azt manapság a saját nagykorúságától el
bódult ember, többek között sok lutherá
nus keresztény is gyakran gondolja. Ezzel 
együtt a böjtölést nem szabad kötelező
en elrendelni mint a hit hitelességét vagy 
érvényességét mutató bizonyítékot, sem 
pedig azt gondolni, hogy általa Isten ked
vében járhatunk, és érdemessé válunk a 
jóindulatára, alkalmassá a kegyelem elfo
gadására. Tanítanunk azonban szabad az 
egyház népét arra, hogy megértse, mi is 
a böjt célja!

Luther egyáltalán nem törölte el a 
böjtöt, és ahogy önmagában nem ítélte 
hasznosnak, úgy elvetendőnek és káros
nak sem. Az egyházi hagyomány szerves 
részeként természetesnek vette a meg
létét, alárendelve azt a maga szigorúan 
Krisztus-központú szemléletének. A lu
theránus kereszténységnek ennek meg
felelően tehát nem óvakodnia kellene a 
böjtöléstől – és legfőképpen nem gúnyo
lódnia rajta! –, hanem megfelelően érté
kelve visszaépítenie az ősöktől örökölt 
gazdag hagyományaiba.

 tubán József

Böjt lutheránus templomban – igen!
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– Olyan korban nevelkedett, amikor hát-
rányt jelentett az, ha valaki lelkészgyer-
mek. Tekintsünk vissza a „szülői parókiá
ra”. Mit hozott otthonról?

– Kelenföldön születtem. Édesapám 
ott volt Ordass Lajos – akkor még Wolf 
Lajos – mellett hitoktató lelkész. Kelenföl
dön korábban nagyapám, Szántó Róbert 
szolgált lelkészként, aki tragikus körülmé
nyek között 1942-ben elhunyt. Őt egy 
elmeháborodott ember lőtte le a lelkészi 
hivatalban. A gyülekezet nagyon megható 
síremléket állított neki. Ezen egy kereszt 
alatt a bárányok egy eltört pásztorbotot 
néznek. Nagyapámról ez az emlékem van, 
valamint azok az írások, amelyeket a csa
lád őriz. Ő nemcsak kiváló szónok és ta
nító volt, hanem az Evangélikus Élet indu
lásakor szerkesztőként is dolgozott, vala
mint novellákat is írt. Erős emlékem, hogy 
Szántó nagymamám megfogja a kezemet, 
és elvisz a templomba. Az is meghatározó, 
hogy milyen büszkén hallgattam édesapá
mat, amikor prédikált.

– Kelenföldről az Üllői útra, egyhá-
zunk mai országos irodájának épületébe 
vezetett az útja…

– Édesapám az akkor ott működő Lu
ther Otthonnak [ma a Budapest XIII., Vi-
zafogó u. 2–4. szám alatti Luther Otthon – 
Szakkollégium] lett, mint később kiderült, az 
utolsó igazgató lelkésze. Ez is meghatározó 
időszak volt a számomra, hiszen ott szám
talan egyetemistával ismerkedhettem meg. 
Ők később mérnökök, orvosok, jogászok 
lettek, sőt többségük egyházunkban is szá
mos fontos világi funkciót töltött be. A Lu
ther Otthon állami feloszlatását követően 
a közösség maga nem oszlott fel, a baráti 
kapcsolatok tovább éltek, és rendszeres 
találkozások voltak a lakásunkon. Ilyenkor 

édesapám áhítatot tartott, közös éneklések 
voltak, valamint éjszakáig tartó beszélgeté
seken vitatták meg az ország politikai álla
potát. Ezt én fiatalként lelkesen hallgattam. 
Az épület később nemcsak a teológushall
gatók szállása, hanem az Evangélikus Teo
lógiai Akadémia [a mai Evangélikus Hittudo-
mányi Egyetem] oktatási intézménye is lett. 
Így elmondhatom, hogy testvéreimmel az 
egyházon belül éltük az életünket, és meg
ismerkedhettünk a mostanra már lassan 
nyugdíjba vonuló lelkészi karral.

– Az 1956os forradalmat is itt élték 
át. Milyen emlékei vannak erről?

– A ház lakóival együtt töltöttük azokat 
a napokat a pincében. Az épület belövése
ket kapott, és komoly harcok is zajlottak 
körülöttünk. A teológusok egy része haza
ment, a másik fele ott maradt. A pince egyik 
termében a szénrakás tetejére deszkákat 
helyeztünk, ott ágyaztunk meg. Nagy irigy
kedve néztük a Zászkaliczky fiúkat, akik el 
tudtak menni a Sztálin-szobor ledöntésé
hez. Minket édesapánk nem engedett el.

Élettelen kövekből az élő 
gyülekezet felé
Benczúr László és a közösségformálást szolgáló építészet

„Templomaimnál nem az építészeti bravúrokat helyez-
tem előtérbe, sokkal inkább azt, hogy az épület minél 
inkább az adott közösség igényeit tudja kiszolgálni” 
– fogalmaz a hetvenötödik születésnapját ünneplő 
építész, aki a tevékenységét nem munkának, hanem 

szolgálatnak tartja. Az Ybl-díjas Benczúr László több 
evangélikus templomot tervezett, valamint nevéhez 
köthető a Megyeri híd építészeti megfogalmazása is. 
Az Északi Evangélikus Egyházkerület tiszteletbeli fel-
ügyelőjét családi hátteréről, pályájáról is kérdeztük.
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– Melyik gyülekezetbe jártak?
– Az Üllői úton rendszeresen részt 

vettünk a teológushallgatók áhítatain. 
Korábban a józsefvárosi gyülekezetbe 
jártunk, később a Deák térihez mentünk. 
Ott Káldy Zoltánt, Keken Andrást és 
id. Hafenscher Károlyt hallgathattam. 
Édesapám egyszer a budavári templomba 
is felvitt. Nem felejtem el, hogy a templom 
előtt tankok álltak, amelyeket a katonák 
akkor kezdtek el üzembe helyezni, amikor 
a prédikáció hangzott. Ekkor Túróczy Zol
tán ezt mondta: „Lehet, hogy a tankok itt 
hangosan csörömpölnek, de az ige erejét 
nem tudják lehalkítani.”

– Édesapja, Benczúr László 1967től 
egészen nyugdíjazásáig az angyalföldi 

gyülekezetben szolgált. Milyen emlékei 
vannak erről?

– Édesapám igyekezett a helyi gyü
lekezetnek olyan programokat szervez
ni, amelyek közösséget formálnak. Erre 
nagyon figyelt. Számos kulturális estet 
is rendezett, valamint a templom kar
bantartását is közösségi munkában, a 
gyülekezet tagjaival együtt végezte. Én 
ekkor már a diplomamunkámat készí
tettem, megházasodtam, majd dolgozni 
kezdtem, de testvéreimmel és felesé

gemmel együtt, majd gyermekinkkel kö
zösen rendszeresen összejártunk. Édes
apámtól nagyon sok mindent tanultam. 
Ő nyitott volt az irodalomra, a zenére, az 
építészetre és a matematikára is. Gyer
mekként elvitt minket a katolikus és a re
formátus templomokba és zsinagógákba 
is. Nekem két mamám volt. Édesanyám 
1955-ben elhunyt. 1958-ban édesapám 
újra megnősült. Második mamánk négy 
serdülőkorban lévő gyermeket vállalt fel. 
Ő pedagógus volt, pedagógiát, történel
met, magyart és pszichológiát is taní
tott. Kölcsönösen nagyon megszerettük 
egymást, általa, neki köszönhetően nem 
keletkezett bennünk akkora törés, mint 
amekkora édesanyánk elvesztése miatt 
keletkezhetett volna.

– Lelkészgyermekként nem lehetett 
egyértelmű, hogy a műszaki egyetem 
építészmérnöki karára felvegyék. Ho-
gyan lett építész?

– Utolsó pillanatban döntöttem el, 
hogy építész leszek. Édesapámmal sokat 
sétáltunk, ekkor épületekről is beszélget
tünk. A korábban említett egyetemista 
beszélgető körből Nagy Elemér és Ihrig 
Dénes építészek voltak még rám hatás
sal. Jól sikerült a felvételim, de a szár
mazásom miatt elsőre nem vettek fel az 
egyetemre. Mivel akkoriban két pontot 
számított az, ha valaki egyetem előtt fizi
kai munkát végez, így egy évig az Építés
tudományi Intézetben kavicsot lapátol
tam, betont kevertem. Ennek később, a 
pályámon nagy hasznát is vettem, hiszen 
megtudtam, hogy mit is jelent a kivitele
zés. Egyetem után a Népstadion és Intéz
ményeinél kezdtem el dolgozni, majd az 
Ipartervhez kerültem. A rendszerváltást 
követően, 1991-ben nyitottuk meg ön
álló cégünket.

– A rendszerváltás utáni időszak 
egyben a hazai templomépítészet újra-
indulásának is a kezdete. Ön több evan-
gélikus templomot is tervezett. Hogyan 
éli meg, ha szakrális épületet tervezhet?

– Az építészetet mint tevékenységet 
nem munkának, hanem szolgálatnak tar
tom. Munkáim közül különösen is megha
tározók számomra a templomok. Felejthe
tetlen emlékek, hogy a munkálatok alatt 
kalapácsütésektől, kiabálásoktól hangos 
terek a felavatás után igével és a gyüle
kezet énekével telnek meg. Ilyenkor az 
élettelen kövek között egyszer csak meg
jelenik az élet…

– Melyik volt az első templom, ame-
lyet tervezett?

– Párhuzamosan két templom indult el 
a tervezésem alatt. A budapesti Farkasréti 
temetővel szemben egy evangélikus–re
formátus közös templomot tervezhettem, 
valamint ifj. Hafenscher Károly megkere
sésére a zombai evangélikus templom 
terveit is elkészíthettem. Utóbbinál iga
zán emlékezetes volt, hogy a templom 
megvalósításához még a helyi katolikus 
gyülekezet is gyűjtést szervezett, és anya
gilag támogatta a kivitelezést. A templom 
felszentelésére az Orosházára települt 
zombaiak buszokkal érkeztek.

– Egyházunk zsinatának tagja volt, 
2000 és 2012 között az Északi Evangé-
likus Egyházkerület felügyelője, majd 
tiszteletbeli felügyelője lett, egyházunk 
építési bizottságában jelenleg is aktív. 
Mit jelent önnek az egyházi szolgálat?

– Széleskörűen megismertem az egy
házunkat, és megláttam azt, hogy az atom
jaira hullott világunkban a közösségépítés, 
a kapcsolatépítés mennyire fontos. Erre 
próbáltam nagy hangsúlyt fektetni. Itt gon
dolok a gyülekezeti tagok találkozásainak 
ösztönzésére, egymás minél jobb meg
ismerésére, de arra is, hogy a fiatalok és 
az idősebbek minél jobban megismerjék 
egymást. Építészként arra törekedtem, 
hogy olyan egyházi épületeket tervez
zek, amelyek minél jobban ki tudják szol
gálni a közösségformálást. Így például a 
budahegyvidéki templomot úgy tervez
tem, hogy a templomból kijövő hívek egy 
kellőképpen megformált külső térbe lépje
nek ki, ahonnan nem szélednek szét azon
nal, hanem tudnak egymással beszélgetni. 
Templomaimnál nem az építészeti bravú
rokat helyeztem előtérbe, sokkal inkább 
azt, hogy az épület minél inkább az adott 
közösség igényeit tudja kiszolgálni.

– Közel harminc évig volt a budavári 
gyülekezet presbitere, majd Budakeszire 
költözve az ottani közösség felügyelői 
tisztségét töltötte be. Jelenleg szűkebb 
otthonának tervez templomot…

– Lacknerné Puskás Sára lelkésznő ha
talmas munkával egy egyre bővülő evan
gélikus gyülekezetet épített. Mára kinőt
tük a lakásból átalakított istentiszteleti 
helyünket. Széles összefogásnak köszön
hetően 2017 novemberében helyeztük el 
a budakeszi evangélikus templom alapkö
vét. Gyülekezetünkben szokás, hogy úr
vacsoránál az egész közösség kimegy az 
oltárhoz. Érdekes, hogy ilyenkor ellipszis 
alakzatot rajzolunk ki. Ezt a formát vettem 
a leendő templom alapjául.

 Galambos ádám
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Liturgia vagy letargia – sokszor kérdezem magamban, ami
kor az egyház valóságos és aktuális ügyeivel foglalkozom. 
Az egyházban rendnek kell lenni – szokta volt mondani 

elnöktársam, Abaffy Zoltán, s zsinati ciklusunkat végigkísérte 
ez a jelszó. Nem katonás, erőltetett, életidegen rendről volt 
és van szó, amikor ezt ismételgetjük, hanem arról a rendről, 
amely medret biztosít az egyház jó működésének, Isten népe 
életének s az evangélium hirdetésének. A külső, törvényekkel, 
szabályokkal, rendeletekkel leírt rendről éppúgy szó van, mint a 
szolgálat rendjéről, az egyház lelki életének rendjéről és persze 
a szívbe írt törvényről… Nem öncélú ez a rend. Azért van, hogy 
jó medre legyen Isten szeretete áradásának, s azért, hogy komo
lyan vegyük, Isten nem a rendetlenség Istene (lásd 1Kor 14,33).

S ha a világi elnök a rendet mérnöki precizitással őrzi és se
gíti, akkor a lelkészi elnök természetes módon teológusként ele
mez, és az egyházi élet szíve közepére pillant, az istentiszteletre 
és a liturgiára, amely nem a spontán, tetszőleges vagy véletlen 
dolgok gyűjtőhelye, hanem az Isten jó rendjének alkalma; ahol 
minden a helyére kerül. Nem véletlen hát, hogy az istentiszte
let menetét és állandó alkotóelemeit az egyház ordináriumnak 
nevezi (a változó részeket propriumnak). S talán nem is gondo
lunk bele egy adott vasárnapon, mégis döntően meghatározza 
életünket és gondolkodásunkat ez az ordinárium, ez a rend. 

Elnöktársam a statisztikákat, a számmal mérhető, a tények
ben kifejezhető legfontosabb információkat el fogja mondani 
értékelésében, s mellékletként közre is fogja adni. Engedtessék 
meg a lelkészi elnöknek, hogy teológiai megközelítésben érté
keljen. Az értékelés Ura helyett én nem ülhetek bírói székbe, 
ezért vagy szubjektív lesz a megítélésem, és akkor rossz helyen 
ülök, vagy teológiai, mert az Isten mércéjéhez kísérelem meg 
hozzámérni az elmúlt ciklust.

Az ordináriumnak öt pillére van: Kyrie, Gloria, Credo, 
Sanctus, Agnus Dei.

Kyrie eleison. Uram, irgalmazz… Ez az egyedüli kiindulási pont: 
Uram, irgalmazz! Ez a pozíciómeghatározás. Felnézünk őrá, s ak
kor józanul értékeljük magunkat. Közelsége alázatra és önkritikára 
int. Ő volt, aki áldott, eredményt adott, s azzal, hogy elhordozott, 
felszabadított minket a szolgálatra. Mindazért, amit nélküle, azaz 
önfejűen tettünk e hat év alatt, a mulasztásainkért, az esetleges 
hanyagságért, a zsinati tisztség félvállról vételéért, az ügyetlen 
párbeszédeinkért, amikor süketek voltunk egymás meghallásá
ra, a nem kellőképpen végiggondolt hozzászólásainkért, az oly
kor elmulasztott felkészüléseinkért, a nem eléggé komolyan vett 
részvételi kötelezettségeinkért: Kyrie eleison! Uram, irgalmazz!

Magam is ezt teszem Isten és zsinati társaim bocsánatát 
kérve, a fontos konzekvenciák levonása érdekében, az elvar
ratlan szálak, a rendezetlen ügyek tisztába tétele érdekében s a 
mégis megkapott áldás terjedése érdekében: Uram, irgalmazz! 
A mögöttünk levő ciklus kívánja a felkiáltást: Uram, irgalmazz! 
Ha ezt nem tudjuk kimondani, emberileg értelmetlen volt a 
hat év. Ha ki tudjuk mondani, akkor áldássá változhat – Isten 
kezében – minden: eredményeink és kudarcaink, örömeink és 
fájdalmaink. Kyrie eleison! 

Gloria. Ez a második szó, amely a rend alkotóeleme… Dicsőség. 
Az irány egyértelmű! Dicsőség a magasságban Istennek. Isten 
hordozott a tenyerén, ő adott erőt, ő bocsátotta meg mulasz
tásainkat és elkövetett bűneinket. Mindennek ellenére, emberi 
gyengeségeink, hibáink, rövidlátásunk és nemegyszer hitetlen
ségünk dacára ő tartotta meg egyházunkat az elmúlt hat évben. 
Övé, egyedül övé a dicsőség! 

A ciklus végén be kell hát állnunk az angyalok közé – ők kezdték 
ezt az éneket a betlehemi mezőn –, és hangosan, hitvallóan kell 
énekelnünk: dicsőség a magasságban Istennek. És a földön bé
kesség – hisz árad az Isten jóakarata, amely nyugtalan szívünkben, 
aggódó közösségeinkben, békétlenségeink közepette békességet 
teremthet. A békesség létkérdés az egyház hitelessége számá
ra. Tudom, hogy ez is egy mérőpontja a kereszténységünknek: 
a meghirdetett és fölülről áradó békesség megvalósul-e a min
dennapi életünkben, például a zsinati munkánkban. Tudatos, 
már-már programszerű békességmunkálás. Mert hiszen a Hegyi 
beszédben Urunk a békességcsinálókat nevezi boldogoknak. Ez 
persze megint csak kettős konzekvenciát hoz 2012–18-as zsi
natunkra nézve: Istennek-embernek megköszönni a békességet 
és megbánni az elmulasztott béketeremtési pillanatokat. Akkor 
adjuk meg a dicsőséget az Istennek, ha magunk az Isten minden 
értelmet felülmúló békességének eszközei vagyunk.

Isten jó rendje szerint
A zsinat elnökeinek beszámolói az elmúlt hatéves ciklusról 

Amiként egyházunk minden szintjén tisztújítás zaj-
lott ebben az évben, úgy a 2012–2018 közötti időszakra 
megválasztott – tizedik – zsinat is lezárta a törvényeink 
által előírt hatéves ciklust. Az ünnepi záróülésre lap-
zártánk után, szeptember 29-én gyülekeztek össze a 

legfelső döntéshozó testület tagjai. Az ülésen elhang-
zott a zsinat lelkészi elnökének, Hafenscher Károlynak, 
illetve nem lelkészi elnökének, Abaffy Zoltánnak a be-
számolója is. A két visszatekintés rövidített, szerkesz-
tett változatát közöljük az alábbiakban.

‚‚A hit megvallása minden korban belső 
kötelezettség, s ha valamikor, akkor 
2018-ban Magyarországon még inkább 
aktuális – amit Pál így fogalmaz: 
„…a teremtett világ sóvárogva várja 
az Isten fiainak [értsd: Istent megval-
lóknak] megjelenését.” (Róm 8,19)
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Credo. Örömmel adjuk kézbe – egy kicsit tükörként, egy kicsit 
összegzésként – a Magyarországi Evangélikus Egyház törvény
könyvének ma aktuális változatát. A hat évvel ezelőtti kötethez 
hasonlítva megfigyelhető a munkánk eredménye, következmé
nye. Egyfajta lenyomata ez Isten-kapcsolatunknak. Credo ez 
arról, hogy mit vallunk akkor, amikor kimondjuk: hiszem az egy 
keresztény anyaszentegyházat… Az egyházképünk, az egyházfor
málásunk minden igyekezete benne van a törvénykönyv aktuális 
példányában. Magunk is véleményezhetjük, s az utánunk jövő 
testvérek, gyülekezetek és egyház is meg fogja ítélni. Bizonyá
ra meg tudjuk indokolni, hogy miért nem egyszerűsítettünk az 
egyház lényegét segíteni hivatott struktúrán, miért nem karcsú
sítottuk a szervezetünket, miért nem jutottunk a misszió ügyében 
ötről hatra, miért nem átütő a Láthatóan evangélikus program. 
Negatív credo lenne? 

De közelítsünk pozitívan: megfontolt tempónkban vallottunk 
arról, milyen fontos és segítendő a hitoktatók és a lelkészek szol
gálata; milyen jó, hogy központi fontosságúvá vált a hittudományi 
egyetemünk jövője; milyen jó, hogy kiegyensúlyozott költségve
téseket és beszámolókat tudtunk jóváhagyni. Ezek is a klasszi
kustól eltérő, de hitvallási iratok! S ejtsünk szót arról is, hogy a 
törvénykönyvünk elején ott a reformáció kezdetének jubileuma 
nyomán (után) megszületett hitvallás, amely az örök keresztény 
credónak a 21. századi magyar megfogalmazása. Remélhetőleg 
feledjük, hogy készülésének idején nem fordítottunk rá nagy gon

dot, s hogy a kapkodás nem segítette sem a mélyülést, sem az 
emelkedettséget. Ez azonban már a múlté, s reménység szerint 
tanulva belőle, valóban közös hitünk megvallását hordozza, és jó 
szívvel adjuk az utánunk következőknek. 

A hit megvallása minden korban belső kötelezettség, s ha va
lamikor, akkor 2018-ban Magyarországon még inkább aktuális – 
amit Pál így fogalmaz: „…a teremtett világ sóvárogva várja az Isten 
fiainak [értsd: Istent megvallóknak] megjelenését.” (Róm 8,19)

Sanctus. Gyönyörű liturgikus tétel. Semmi haszna nincs – ahogy 
az istentisztelet sohasem hasznosság szerint mérhető. (Közgaz
dászok nem is jegyzik…) S mégis a legfelemelőbb – ősi – szokás 
szerint (jobb helyeken) a Sanctusra feláll a gyülekezet. Együtt 
megénekelni Isten szent voltát. Egy meghatározó gondolkodású 
gyakorlati teológus, a német Manfred Josuttis szerint az egyház 
szolgálatának lényege: rácsodálkozni a Szentre, s ha mi már vissza
találtunk hozzá, a másik embert odavezetni. Szent – egy életen át 
ízlelgetjük Istennek ezt a nevét, s hozzá próbáljuk megérteni, hogy 
mit jelent Péter apostolnak az Ószövetségből idézett felszólítása: 
„Szentek legyetek…” (1Pt 1,16) 

Zsinatunk a Magyarországi Evangélikus Egyház legfelsőbb 
döntéshozó testülete, ahogy régen mondtuk, az anyaszentegy
házé. Megérződött-e valami a zsinaton abból, hogy nem egy szer
vezetet, hanem a szent egyházat formáltuk, vezettük, védtük? 
Megéreztük-e, hogy a Szent közelében járunk, amikor egyházunk 
ügyeit intézzük? S ahelyett, hogy megszenteltekként viselkedtünk 
volna, bürokratákká, netán paragrafusrágókká váltunk? 

Meg kell vallanunk, hogy amikor makacsul ragaszkodtunk a 
világtól átvett önkormányzatisághoz, amikor nem engedtünk egy 
grammnyit sem a szerzett jogainkból, amikor nem tágítottunk 
a csoport- (netán egyéni) érdekeinktől, amikor nem engedtünk 
taktikai megfontolásainkból, akkor nemegyszer messze kerültünk 
a Szenttől. Mózes is meg kellett, hogy tanulja: „Oldd le sarudat a 
lábadról, mert szent föld az a hely, ahol állsz!” (2Móz 3,5)

Magyarországi Evangélikus Egyház, kedves zsinat, szent ez 
a hely, a szolgálat, a küldetés ma is, s a következő zsinaton is, az 
egyház mindennapjaiban is. Szent, szent, szent a seregek Ura, di
csősége betölti a mennyet és a földet – és a mind a két valósághoz 
tartozó egyházat. Látszik-e rajtunk ez a dicsőség?

Agnus Dei. Ez az istentisztelet s az egyházi közélet istentisztele
tének, azaz a zsinatnak másik, mindent bezáró, mindent megko
ronázó tétele, a csúcspont. Örülök, s fontos, hogy úrvacsorával 
kezdtünk hat éve, és úrvacsorával zárunk ma. Mert itt láthatóvá 
válik: „Íme, az Isten Báránya, aki hordozza/elveszi a világ bűnét!” 
(Jn 1,29) Igen, itt válik minden más lényegtelenné. Krisztus van a 
központban, solus Christus. Az áldozatot hozó s a győztes Bárány. 
Akinek nem volt szép alakja, aki a mi betegségeinket viselte, aki 
némán tűrte, hogy nyírják (lásd Ézs 53,7), akit vágóhídra vittek 
miattunk is, de aki győztes húsvéti bárányként már trónon ül, s 
mi meghívottak vagyunk „a Bárány menyegzőjére” (lásd Jel 19,7). 

Miből éltünk, munkálkodtunk, mi hordozott, mi segít lezárni, 
majd újat kezdeni? Mitől volt és marad vagy mitől áll helyre a rend 
(az ordinárium): „Agnus Dei, qui tollis peccata mundi, miserere 
nobis! Isten Báránya, aki elveszed a világ bűneit, irgalmazz ne
künk! Isten Báránya, aki hordozod a világ bűneit, add nekünk 
békédet!” 

Ennél fontosabb zárszót nem mondhatok. 
 HafensCHer Károly lelkészi elnök
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„…az sem számít, aki ültet, az sem, aki öntöz, hanem csak az Isten, 
aki a növekedést adja.” (1Kor 3,7)

Tisztelt zsinat! Kedves testvérek! 
Közel tizennyolc évvel ezelőtt, 2000. október 14-én, miután a 
Hajdú-Szabolcsi Egyházmegye gyülekezetei második alkalom
mal is megválasztottak egyházmegyei felügyelői tisztségre, a 
nyíregyházi Nagytemplomban az idézett igével kezdtem újabb 
hatéves szolgálatomat. Rendhagyó módon még címet is adtam 
akkori egyházmegyei felügyelői székfoglalómnak: Legyen jó rend 
egyházunkban! Mindenfajta nagyképűség nélkül mondhatom, 
hogy az elmúlt hat évben is – mint az elmúlt több évtizedben 
– ezen cím mentén igyekeztem, szerettem volna végezni szol
gálatomat, és itt, közöttetek, a X. zsinatban is.

Az elvégzett munkáról szólva, az elmúlt hat évben, 2012 
és 2018 között a Magyarországi Evangélikus Egyház X. zsinata 
42 törvényt, illetve törvénymódosítást alkotott, és 235 zsinati 
határozatot hozott. Azt gondolom, nem kis munkát sikerült kö
zösen elvégeznünk, összességében egy sikeres zsinati cikluson 
vagyunk túl. Szeretnék egy-két meghozott törvényt és zsinati 
határozatot külön is kiemelni. 

Az első ilyen a 2013. évi III. törvény a Zelenka Pál Evangé
likus Szolidaritási Alapról. Tudjuk, hogy hány év „vajúdása” után 
született meg ez a törvény. Hiánypótló volt, és nagyon-nagyon 
sokan várták a megalkotását. Szerencsére a bevezetése óta el
telt időszakot vizsgálva megállapítható, hogy az életbelépése 
óta rendezetten működik, de igényli a folyamatos kontrollt, és 
az is előfordulhat, hogy finomszabályozásra lesz szükség. Meg 
kell azért azt is jegyezni, hogy vannak olyan gyülekezetek és 
egyházi személyek, amelyek és akik a fizetési kötelezettségük
nek nem vagy csak részben tesznek eleget. A jó rend itt is azt 
kívánja, hogy a felettes egyházkormányzati szintek vezetésével 
együttesen el kell járni a mulasztókkal szemben. Már csak a 
tisztességesen közreműködők, tisztességesen fizetők okán is!

Elfogult vagyok az egyház háztartásáról szóló 2016. évi VI. 
törvénnyel kapcsolatban. Nemcsak annak okán, hogy én lehet
tem az előterjesztője itt, a zsinaton, hanem hogy a 2000. évi 
I. törvény volt az első, amely az egyház háztartásáról szólt, és 
akkor, 2000-ben mint a zsinat gazdasági bizottságának elnöke 
szintén én voltam az előterjesztő. Idecseng a már idézett egy
házmegyei felügyelői székfoglalóm címe: Legyen jó rend egy-
házunkban! 

Talán az sem véletlen, hogy a gazdasági törvényünk és az 
arra alapuló szabályrendeletekkel működtetett gazdálkodásunk 
közelmúltbeli ellenőrzésekor az Állami Számvevőszék nem talált 
hiányosságot egyházunk gazdálkodásában.

A 2018. évi V. törvény az egyházi szolgálat külön területéről 
szóló 2005. évi V. törvény módosításáról – „művésznevén” a 
hitoktatói életpályamodell szabályozása – egyik nagyon fon
tos törvényalkotásunk volt, hogy a foglalkoztatott hitoktatóink 
érezzék azt a bizalmat, amelyre egy hosszabb távú „foglalkoz
tatást” is fel lehet építeni. Ugyanakkor tudjuk, hogy ezzel a 
szabályozással még nem oldottunk meg mindent. Folyamato
san figyelemmel kell kísérni a hitoktatási területet, és szükség 
esetén az igényelt korrekciókat végre kell hajtani. 

Nem utolsósorban ki kell emelnem még a 2018. évi VII. tör
vényünket, amely a lelkészi életpályamodellel összefüggő tör
vénymódosításokról szól. Ez a törvény is régóta várt a „megszü
letésére”. Mondhatnánk, hiánypótló szabályozásra szánta rá ma
gát egyházunk. A törvény megalkotása mellett nagyon fontos a 
kapcsolódó szabályrendelet rendezett előkészítése, az országos 
presbitérium általi elfogadása és bevezetése után a következetes 
számonkérése. A rendszer nemcsak adni akar, hanem „számon is 
kér”. Már eljutottak hozzám olyan hangok is, amelyek azt fesze
getik: jó-jó, de mi van a mennyiségi és a minőségi különbségek 
kezelésével? Igen, a kapcsolódó, a működést, működtetést sza
bályozó rendeletben ezeket a kérdéseket is érinteni kell. Elsőre 
biztosan nem sikerül majd olyan szabályozást kialakítani, amely 
mindenkinek megfelel. El kell indulni, és menet közben is lehet a 
rendszeren finomítani.

A meghozott 235 zsinati határozatból most hármat szeret
nék kiemelni, nem mintha a többi nem lenne eléggé fajsúlyos. 
Talán az egyik, ha nem a legfontosabb zsinati határozatunk volt 
a 16/2016. (XI. 28.) számú, amikor is a zsinat rendelkezett új egy
házközségek elindításáról, határozott az úgynevezett „gyülekezet
plántálás” kérdésében. Mindenki előtt ismert: a zsinaton is több 
alkalommal előkerült lélekszámunk nagymértékű csökkenése. Ha 
a missziói tevékenységünket nem sikerül kellő mértékben meg
erősíteni, akkor arra kell berendezkednünk, hogy a kiüresedő 
templomaink mellett egyre több gyülekezetünk szűnik majd meg. 
Nagyon fontos, hogy sikerült beindítanunk ezt a gyülekezetplán
tálási, -megerősítési folyamatot, de ez a következő zsinatnak is a 
szívügye kell, hogy legyen: folyamatosan figyelemmel kell kísérni 
és a szükséges pontokon beavatkozni. Nagy-nagy örömünk, hogy 
amely területeken az egyházkerületek beindították ezt a tevé
kenységet, már rövid távon is pozitív változások tapasztalhatók.

Fontos határozatunk volt a 91/2014. (XI. 28.) számú, amely
ben a zsinat az Üllői úti székházunk felújításának kérdésében 
döntött. Az épület több mint negyven éve nem esett át jelen
tősebb felújításon, ezért a komplex átalakítása elkerülhetetlen 
volt. A statikai problémák, a mindennapos használatot akadályozó 
beázások, az életveszélyes elektromos hálózatok, a gazdaságtalan 
fűtési rendszerek akadályozták a működését, arról nem is beszél
ve, hogy minden ideérkező vendéget szinte szégyenkezve, az egy
házunkhoz méltatlan körülmények között kellett fogadni. Tiszta 
lelkiismerettel állhattunk neki a felújításnak, mert az azt megelőző 
évtizedekben nem az „egyházi központra”, hanem gyülekezete

Feladatokat és erőt is kaptunk

‚‚Nincs külön zsinat és külön országos 
presbitérium; egy Magyarországi 
Evangélikus Egyház van, és abban kell 
éljünk testvéri szeretetben. Ezt kéri, ezt 
várja tőlünk Urunk! Tudjuk egymást 
elfogadni, mert sokszor már azt érzi az 
ember, hogy nem is egy, hanem több 
közös test tagjai vagyunk.
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inkre és intézményeinkre helyeződött a hangsúly. Azt gondolom, 
hogy országos egyházunk központja ma már megfelelő színvonalú 
épületegyüttesben foglal helyet. Szándékosan írom ezt, és nem 
azt, hogy országos iroda, mert itt sokkal több intézmény – püs
pöki hivatal, gyülekezeti központ, levéltár, könyvtár, könyvkiadó, 
könyvesbolt – működik.

Emlékeztetni szeretnélek benneteket a legutóbbi, május 25-i 
X/18. zsinati ülésszakunkra, amelyen dr. Szabó Lajos rektor be
számolóját hallgathattuk meg az Evangélikus Hittudományi Egye
tem (EHE) munkájáról, az ott végrehajtott fejlesztésekről. Akkor a 
rektor úr kijelentette, hogy ha 2015-ben a zsinat nem határozott 
volna a költségvetési törvényben a fejlesztések tárgyában 250 
millió forint többlettámogatás megítéléséről, akkor most nincs 
EHE! A 92/2014. (XI. 28.) számú zsinati határozatunk, amelyben 
a 2015. évi költségvetés tárgyában döntöttünk, határozott lépés 
volt lelkészképzésünk megerősítése, az EHE minőségi színvona
lának emelése tárgyában. Egybekapcsolva az elfogadott lelkészi 
életpályamodell kérdéskörével, azt hiszem, a zsinat mindent meg
tett annak érdekében, hogy a jövőben emelkedjen a lelkészképzés 
talán nemcsak mennyiségi, de minőségi színvonala is. Nem kell 
hangsúlyoznom ennek a kérdésnek a fontosságát. Egyáltalán nem 
mindegy, hogy a jövő lelkészgenerációja milyen megalapozottság
gal szolgálja egyházunk ügyét.

Tisztelt zsinat! Kedves testvérek! 2012 novemberében azért 
vállaltam a jelöltséget a zsinat nem lelkészi elnöki tisztségére, 
hogy megpróbáljak változtatni azon a gyakorlaton, kapcsolaton, 
hangulaton, együttes „munkán”, amely korábban működött az 
országos egyház vezetése, az országos presbitérium és a zsinat 
között. Nincs külön zsinat és külön országos presbitérium; egy 
Magyarországi Evangélikus Egyház van, és abban kell éljünk test
véri szeretetben. Ezt kéri, ezt várja tőlünk Urunk! Tudjuk egymást 
elfogadni, mert sokszor már azt érzi az ember, hogy nem is egy, 
hanem több közös test tagjai vagyunk. Ez ne legyen sohasem igaz!

Az elmúlt hat év együttes munkája alapján elfogultság nél
kül elmondhatjuk, hogy sikerült jelentősen javítani a zsinat és 
az országos egyházvezetés, az országos presbitérium együttes 
munkáján. Visszatekintve az elmúlt hat év zsinati munkájára, talán 
többeknek is feltűnhetett, hogy a zsinat munkájába – elnöktár
sammal egyetértésben – sikerült úgynevezett „közgyűlési szerep
kört” is szándékosan „becsempészni”. Mire gondolok? Például az 
EHE rektorának évenkénti beszámoltatására – következmény: 
a költségvetési törvényen keresztüli támogatás megítélése. Vagy 
a püspöki tanács által létrehozott hittanstratégiai munkacsoport 
beszámoltatására, a hitoktatással kapcsolatos kérdések zsinat 
előtti megtárgyalására – következmény: hitoktatói álláshelyek 
létrehozása a költségvetési törvényeken keresztül, a hitoktatói 
életpályamodell törvényi szabályozása. Egyházi közvéleményünk 
a zsinaton keresztül folyamatos tájékoztatást kapott a jelentősebb 
egyházi beruházásainkról, úgymint a győri és a budapesti Insula 
Lutherana vagy egyházunk Üllői úti központjának felújítása.

Bemutatkozó anyagomban beszéltem arról, hogy én csak 
csapatmunkában tudok gondolkodni. A jó Isten ezt megadta ne
kem. A teljesség igénye nélkül két személyt emelek ki. Először 
is Nagybocskai Tamás nem lelkészi jegyzőt, aki a ciklus alatt vé
gig nagy-nagy szorgalommal készítette a hanganyagok alapján a 
zsinat jegyzőkönyveit. Köszönet érte. A zsinati bizottságok ve
zetői közül ki kell emelnem dr. Ittzés András testvérünket, aki 
a törvény-előkészítő bizottság elnökeként végzett kiemelkedő 
munkát. Köszönet érte. Ugyanakkor szeretném megköszönni az 

együtt dolgozást elnöktársammal és a zsinat alelnökeivel. Elnök
társamnak köszönöm az együtt gondolkodást, az egymást segítő, 
irányító figyelemfelhívásait.

Tisztelt zsinat! Kedves testvérek! Mindig is az a féltő szeretet 
vezérelt, hogy szeretett evangélikus egyházunk ügyét szolgáljam. 
Nem könnyű időszakban vállaltam „hivatalt”, de mindig is a fü
lemben csengett szép énekünk: „Ne csüggedj el, kicsiny sereg…” 
(EÉ 260,1), amely feliratként a debreceni templomom karzatán 
is olvasható. Ma sem vár tőlünk mást egyházunk Ura, mint hogy 
hitvalló módon megéljük az ő parancsát: „…tegyetek tanítvánnyá 
minden népet…” (Mt 28,19) Készen állunk erre? Igen, vallom és 
hiszem!

„…itt van már az óra, amikor fel kell ébrednetek az álomból.” (Róm 
13,11) Luther erről ezt írja: „Találó, hogy az apostol a levél olva
sóit felserkenésre inti, jóllehet nem volnának keresztyének, ha 
már fel nem serkentek volna. Csakhogy Isten útján megálltak. Ez 
pedig annyi, mint visszafelé haladni. Előbbre jutni pedig annyi, 
mint folyvást újat kezdeni! ”

„Isten harsonája ébresztőt fúj, órája jelzi felkelésünk sürgető 
idejét. Új napja megújult kegyelméről beszél. Kezdjük hát napja
inkat hálaadással, örömmel és bűnbánattal. A naponkénti bűn
bánat a naponta szükséges megtérés. Ezek után vegyük számba 
dolgainkat, s örüljünk annak, hogy kaptunk feladatokat s erőt is 
azok elvégzéséhez.” (Zászkaliczky Pál: Vetés közben)

Isten óvja, védelmezze és nem utolsósorban növelje kicsiny 
evangélikus egyházunkat! Isten őrizzen és óvjon meg bennünket, 
hogy a jövőben is szolgálhassuk őt! Ámen!

Erős vár a mi Istenünk!
 abaffy zoltán nem lelkészi elnök
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Áthúzódó feladatok:
• a Láthatóan evangélikus – A Magyarországi Evangélikus Egy-

ház stratégiai prioritásai 2013–2017 című dokumentum 
aktualizált továbbgondolása, átdolgozása, elfogadtatása 
a zsinattal;

• a jogi személyiség törvényi szabályozása kérdésének át
gondolása, az állami törvényeknek megfelelő szabályozás 
megalkotása;

• a missziói munkaág megújítása és átszervezésének kér
dése;

• egyházunk működésének szerkezeti egyszerűsítése az 
országos presbitérium és a zsinat vonatkozó határozatai 
– 23/2016. (XI. 19.) és az 1/2017. (II. 24.) – alapján;

• az egyház önálló működése, az egyháztagi felelősségválla
lásra alapozó szemlélet a zsinat 17/2016. (XI. 18.) számú 
határozata alapján;

• a gyermekúrvacsora bevezetésének előkészítése és meg
valósítása;

• a gyülekezetplántálásról, új egyházközségek elindításáról 
a zsinat 16/2016. (XI. 18.) határozata alapján;

• országos szabályrendeletek törvényességi ellenőrzése;
• a gyülekezeti ének (korál) szerepének megerősítéséről az 

evangélikus köznevelési intézményekben – a 2/2018. (II. 
23.) zsinati határozat végrehajtásnak ellenőrzése;

• a 2005. évi IX. törvényünk polgári törvénykönyvre vonat
kozó utalásainak felülvizsgálata;

• a tábori lelkészi szolgálat szabályozásának újragondolása.

Témajavaslatok:
• a választási törvény ismételt felülvizsgálata, az élethez 

igazított egyszerűsítése a választási rendszer jobb mű
ködtetéséért;

• erősödjön meg a zsinat közgyűlési hatásköre;
• az Evangélikus Hittudományi Egyetem megkezdett fej

lesztési folyamatának nyomon követése és segítése;
• az egyházkormányzás kompetenciáinak kérdései; 
• a lelkészi életpályamodell bevezetésének követése, figye

lemmel kísérése;
• a hitoktatói életpályamodell követése, figyelemmel kísé

rése;
• az elektronikus jelenlét-nyilvántartás és szavazás beve

zetése, gyakorlati alkalmazásának elrendelése, átvezetése 
az ügyrenden.

Ajánlások a Magyarországi Evangélikus Egyház XI. zsinata számára

Egy evangélikus műemlék 
épület védelmében
Miskolcon a Kis-Hunyad utca 5. szám alatt álló mű
emlék épület az evangélikusok ősi fészke, a hajdani 
evangélikus algimnázium/gimnázium épülete. Hosszú 
évek óta üresen áll, pedig 1808-tól nyolcvan éven ke
resztül a miskolci evangélikusok okították itt a város 
(és a Felvidék) ifjúságát. 

Nem kisebb emberek koptatták e régi épület pad
jait, mint Herman Ottó tudós polihisztorunk, Vásárhe
lyi Pál, a folyamszabályozás nagynevű mérnöke vagy a 
két Hunfalvy testvér, de sorolhatnánk Szemere Berta
lant, Pulszky Ferencet vagy Országh Pált, Podmaniczky 
Frigyest és még többeket is. 

Az iskola első huszonöt éve – a reformkor és a 
szabadságharc dicső korszaka – volt a gimnázium fény
kora. Az oktatás színvonalát emelték az olyan nagy 
tanáregyéniségek, mint Dunai Imre, Máday Károly, 
Lippay Endre. A gimnázium történetét a rendszeresen 
megjelenő évkönyvekből ismerhetjük meg. Az utolsó 
értesítő – 1888-ban – azt adta hírül, hogy az isko
la nem tud tovább eleget tenni a törvény által előírt 
követelményeknek, s megszüntetik az evangélikusok 
középfokú oktatási intézményét Miskolcon. Az épület 
azonban azóta is áll, emlékeztetvén az utókort, milyen 
nagy embereket is adott a hazának ez a régvolt mis
kolci algimnázium.

 Hideg ágnes (Miskolc)

OLVASÓI LE VÉL

FÓKUSZ I evangélikus Élet
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– Szombathelyről származol. Miért dön-
töttél úgy, hogy a teológiára jelentkezel?

– Nagymamám és édesanyám révén 
egyrészt beleszülettem az evangélikus
ságba, másrészt nagyon meghatározó 
számomra a szombathelyi gyülekezet. 
Általános iskolától kezdve jártam hittan
órákra és hittantáborokba. A személyes 
élmények, a közösség megélése nagy ha
tással volt rám, de kezdettől fogva érde
kelt a Biblia világa is. Ez abban is megmu
tatkozott, hogy már „nagyobb” fiatalként 
rendszeresen megállítottam a hittanórá
kat, és a tananyaghoz kapcsolódó teo
lógiai kérdéseket tettem fel Gregersen-
Labossa Györgynek és a többi lelkészem
nek. Négy évig tanulhattam a Reményik 
Sándor Evangélikus Általános Iskola és 
Alapfokú Művészeti Iskolában, amelynek 
a szellemiségén túl az ottani színjátszó 
szakkör vált meghatározóvá. Ez arra in
dított, hogy képessé váljak emberek előtt 
szerepelni. Hiszem, hogy ezek összessége 
Isten munkája, így jutottam a teológiára.

– A teológiai tanulmányaid alatt me-
lyik terület vált különösen is fontossá 
számodra?

– Nagyon szeretem a rendszeres teo-
lógiát és az egyháztörténelmet. Minden 
egyes teológiai vitával, amelyet mi Isten
nel kapcsolatban, ember és Isten viszo
nyáról, hitről ma folytatunk, már előde
ink is foglalkoztak. A teológiatörténetben 
és az egyháztörténetben folyamatosan 
észreveszem, hogy olyan vitatémákról 
gondolkodunk, amelyekkel már én is 
foglalkoztam. Ilyenkor rádöbbenek, hogy 
a legtöbb ilyen kérdésben elődeink na
gyon izgalmas megállapításokra jutottak. 
Ezenkívül a gyakorlati teológián belül a 
liturgika érdekel még, valamint az ige
hirdetés.

– Hogyan lehet a 21. században igét 
hirdetni?

– Tudom, hogy nem én leszek az el
ső, sem az utolsó, aki Isten igéjét hirdeti. 
Így nem gondolom, hogy valami teljesen 
újat kellene ma mondanunk, hiszen vol

tak elődeim, és reménység szerint lesznek 
utódaink is, akik ezt a szolgálatot végzik 
majd. Lelkészként mi majd egy láncolat
ba állunk bele. Ugyanakkor fontos, hogy 
minden időben a kor emberéhez szóljunk. 
Ehhez kreativitásra, igényességre és Isten 
igéjének és üzenetének minél jobb isme
retére kell törekednünk.

– Miért jó evangélikusnak lenni?
– Az evangélikusság szerintem nem 

akkor fogalmazza meg jól magát, ha a töb
bi felekezettel szembeni különbözőségét 
vagy egyháztörténeti múltjából adódó 
specialitásait hangsúlyozza. Luther sem 
szakadást akart, hanem gondolkodásbeli, 
hitbeli újrafelfedezést. Így akkor sem já
runk el jól, ha különálló egyházként defini
áljuk az evangélikusságot. Az egész része
ként identifikáljuk magunkat! Azon belül 
számomra az evangélikusság a leginkább 
tisztán megfogalmazott tanítás.

– Mit jelent számodra az ökumené?
– Alsó tagozatosként római katoli

kus általános iskolába jártam, felsősként 
evangélikusba, gimnazistaként ismét ró
mai katolikus iskolában tanultam, így már 
nagyon fiatalon megélhettem az ökumené 
szépségét. A keresztény felekezetek kö
zötti kapcsolattartást igen lényegesnek 
látom, hiszen sokat tanulhatunk a többi 
felekezettől. Jó lenne, ha egyre inkább 
mint testvért fogadnánk el egymást.

– Melyik a különösen meghatározó 
bibliai igéd?

– „Aki tehát vallást tesz rólam az em-
berek előtt, arról majd én is vallást teszek 
mennyei Atyám előtt…” [Mt 10,32] Ez volt 
a konfirmációs igém is, de lelkészjelölt
ként számomra ez nagyon fontos ígéret 
is Jézustól. Ugyanakkor ez az ige minden 
kereszténynek szól, és azt jelenti, hogy 
küldetésünk van! Ha mi, hívők kiállunk 
az emberek elé, és megvalljuk a hitünket, 
akkor nemcsak hogy többletet kapunk, 
hanem a mindenséget, vagyis Isten or
szágának az ígéretét.

 Galambos ádám

Szolgáljunk egymás 
testvéreiként! 
Tiborcz Dániel gyerekként megállította a hittanórákat

Sorozatunkban az Evangélikus Hittudományi Egyetem teológusi, lelkészi 
hivatásra készülő hallgatóit szólaltatjuk meg indíttatásukról, a szolgá-
lattal kapcsolatos elképzeléseikről, céljaikról. Tiborcz Dániel negyedik 
évfolyamos teológus-lelkész szakos hallgatóval a teológia szépségéről, 
a 21. századi igehirdetésről és az ökumenéről is beszélgettünk.
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– Ezt hogy érted?
– Hát, hogy amikor majd megyünk a 

kiállításra, és nem szabad elővenni a mo
bilt, akkor majd elővehetjük mégis, hogy 
lefotózzuk a dolgokat?

– Persze hogy lehet fotózni!
Aztán amikor ott vagyunk, én csak 

ámulok a múlton, és próbálok belegondol
ni a lehetetlenbe, hogy mit is üzen nekünk 
az az ágyúgolyó a komáromi erődben, egy 
rokka a nagyvelegi tájházban vagy az a két 
összegabalyodott agancsú szarvas a me
zőgazdasági múzeumban. A Kós Károly-
féle templom üvegablaka vagy éppen Bat-
thyány Lajos sírja…

De így van ez a farsangon is, az osz
tálykiránduláson, a diáknapon, az állatkert
ben vagy karácsonykor: én csak legeltetem 
a szemem rajtuk. Milyen viccesek, helye
sek, jópofák ezek az én ötödikeseim! Lám, 
milyen képet vágott Dani, amikor kibon
totta az ajándékát! Nézd, hogy bámul Ré
kára az a zsiráf! És ki ez a felismerhetet

len arc a boszorkányjelmez mögött? No, 
és Peti mennyire büszke az érmére! Odáig 
vagyok meg vissza. 

És ők? Az én tündéri ötödikeseim? 
Ők is, persze, ők is odáig vannak és visz
sza. Úgyhogy elő is kapják gyorsan a te
lefonjukat, hogy örökké az övék legyen a 
múló pillanat: az ötven-hatvan ágyúgolyó, 
a tizenvalahány szarvas, a Batthyány-sír 
elölről, hátulról, jobbról, balról, srégen 
szemből; mind a száz-egynéhány tájházi 
csetresz a tilolótól a péklapátig; és persze 
milliónyi fotó Daniról, Rékáról, Petiről és a 
zsiráfokról, tíz másodpercenként elkapva 
az állkapocsmozgásukat kockáról kocká
ra, fázisfotóról fázisfotóra haladva, amíg 
csak tart a… 

De mi is? Mitől lesz ennek vége? Mi
nek kell elfogynia, hogy végre szimplán és 
egyszerűen csak nézze azt a tárgyat, csak 
élvezze a pillanatot, vagy csak belegon
doljon egy másodpercre bármibe is? Hát, 
úgy látszik, a tanárnő türelmének kell el
fogynia, mert kész, ezt befejeztük, ez így 
nem mehet tovább, irgum-burgum! Teszed 
el a mobilt azonnal! Nem, dehogyis lehet 
fotózni! Hát mit képzelsz, hogy állandó
an csak a mobilodon lógsz, nem hiszem 
el, hogy még itt is, a tudás csarnokában, 
nemzeti sorsunk szent emlékhelyén, a ter
mészet lágy ölén, az ünnep meghitt pilla
natában, a jókedv tetőfokán még most 
sem tudsz másra gondolni, mint hogy hova 
tetted azt a nyavalyás mobilt… 

De nem, ez így semmiképp sem jó, hi
szen ettől ezek a hivatalos néven „tanórán 
kívüli alkalmak”, amelyektől elvileg színe
sebbé válik diák és tanár monoton, négy 
fal, egy tábla és tizenöt pad közé zárt éle
te, no, ettől ez csak egy újabb fejezet lesz 
a szokásos tanár-diák csatában. Pedig nem 
ez a cél, nagyon nem!

De mi is a cél? Nem is tudom. Hogy 
megmutassuk, Batthyány tényleg el van 
temetve valahova, ergo tényleg élt, és 
nem csak megtanulandó tananyag? Vagy 
hogy a zsiráf tényleg nagyon fura állat, a 
tankönyvben nem is nagyon jön át, hogy 
mennyire magas? És az a biosztananyag a 
csigolyákkal és nyakhosszúsággal, no, ez 

pont itt a zsiráfnál valóban elgondolkodta
tó? Vagy hogy az a sok népmesei fordulat 
a rokkával, hogy az tényleg egy konkrét 
valami, nem csak egy szófordulat? 

Vagy az osztálykarácsony, osztályfar
sang, osztálykirándulás, osztálybuli, osz
tályszíndarab, osztályfellépés, osztály-osz
tálydíszítés, osztály-osztálytakarítás, osz
tály-osztálymindenféle? Nem is tudom. Az 
a cél, hogy közösséggé kovácsolódjunk? 
Hogy színesítsük a kiszámítható iskolai 
életet? Hogy ráérezzünk a közös munka 
ízére? 

Igen, igen, ezek mind a cél, és tel
jesen érthető, hogy az az ízig-vérig 21. 
századi, saját útját tapogatózva kereső, 
mégis a hasonmások tömegében felol
vadni vágyó kiskamasz mindezt meg is 
akarja örökíteni! Hiszen új infó! Új hely
zet! Új látvány! Úgyhogy gyerünk, elő a 
mobilt, vagy már elöl is van, ott a kezed
ben, megfogod, magad elé, érintés, az
tán jöhet is a következő pillanat, megint 
emel, érintés, pillanat-emel-érintés, és 
így tovább, és közben már magadat is né
zegeted a képernyőn, aztán az előbb ké
szült fotót, aztán magát a mobilt, hogy mi 
mindent tud, és már bele is zuhantál, mé
lyen, mélységesen bele. Már mindegy is, 
hol vagy: a nemzeti sírkertben, a fővárosi 
állatkertben vagy a tanteremben, a lesze
gett tekinteted már nem lát mást, mint a 
kezedben tartott cuccot. Már mindegy a 
zsiráf, és Batthyány is mindegy.

És mi lesz közben a tanulással? Mi 
lesz a közösségépítéssel? A munkával? Az 
emlékezéssel? A színesítéssel? A felfede
zéssel? Meg tudjuk-e mindezt valósítani 
tanár-diák csata nélkül? Passzív duzzo
gás és aktív sértődés nélkül? Kifejezett 
szabályáthágás és intők nélkül? Esetleg 
örömmel? Lelkesen? Szép tanári kihívás! 
Úgyhogy újra próbálkozom:

– Igen, persze hogy lehet fotózni. 
Csak legyen az a szabály, hogy egy kicsit 
várj vele, ne nyúlj azonnal a zsebedbe, 
hanem nézd, amit nézni kell! Lásd! Él
vezd! És főleg bírd ki, hogy ezt a pilla
natot vagy látnivalót most minden ma
sina nélkül, közvetlenül és direktben kell 
zsebre vágnod és megőrizned. Hogy az
tán hazaérve „csak” a szemed csillogása 
és a szavaid ízessége mesélje majd el, 
milyen is volt az az ősöreg ágyúgolyó, az 
a felhőkig érő zsiráfnyak vagy az a mulat
ságos meghökkenés Dani arcán. Hidd el, 
érdemes kipróbálni, sőt akár rá is szokni! 
Micsoda szép cél! 

 ittzés szilvia

Tanárnő, fotózni
lehet majd?
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Tokaj-Hegyalja neve ismerősen cseng 
nemcsak a magyar emberek, de a külföldi
ek fülében is. A tokaji bor íze összetéveszt
hetetlen. XV. Lajostól tudjuk, ez „a királyok 
bora és a borok királya”. Hegyaljai kötő
désem révén én már nagyapám borával 
szinte az anyaméhben magamba szívtam 
zamatát. Velem utazó kollégáim hitetlen
kedve hallgatták, ahogy meséltem, hogy 
tizennyolc éves koromban nagybátyám
mal végigkóstoltam addig rejtett kincseit, 
óborait a fekete nemes penésszel dúsan 
átszőtt falú pincéjében. Persze meg is lett 
ennek még aznap a böjtje…

Sokan fenntartással kezelik a tokaji 
borokat, de kollégáimat próbálom meg
győzni, hogy az előítéletek ellenére le
gyenek nyitottak az itteni nedűk iránt. 
Meglátjuk, hogyan sikerül.

Tokajba érkezésünkkor Prácser Mik
lós a család által működtetett kávézóban 
fogad. Kávépörkölő manufaktúrájukban 
maguk pörkölik a világ különböző tájairól 
hozott zöld kávét. Szükség is van egy kis 
koffeinbevitelre, mert indulunk a hegyre, 
ahol már zajlik a szüret. 

A napszámosok kora reggel óta szedik 
a szőlőt, egy dűlővel végeztek, így gyalo
golunk utánuk a másik dűlőre, Mád határá
ba. Szőlőfürtöktől roskadozó tőkék között 
találjuk meg a szüretelőket. Ládákba sze
dik a termést, nehogy összetörjön. Egy-
egy dűlőt többször is szüretelnek, igye
keznek minél tovább érlelni a szőlőt, hogy 
még magasabb cukorfokot érjen el. Amíg 
fényképezzük, videózzuk őket, a szedők a 
mézédes szőlőszemeket ajánlgatják. Össze 
is ragad a tenyerünk tőle.

Inkább szőlész, mint borász. Megtudjuk, 
Prácser Miklós nem erre a vidékre való. Az 
ország nyugati szegletében, egy artikuláris 
evangélikus faluban, Nemescsón látta meg 
a napvilágot. „Nagyon szép gyermekkorom 
volt. Apám kovács volt a faluban, anyám 
pedig a háztartást vezette. Nemescsó kis 
település volt már akkor is, lakossága há
romszáz-négyszáz fő körül mozgott. Baráth 
Pál esperes volt a gyülekezetben a lelkész, 
akinek nagyon sok mindent köszönhetek. 
A neveltetésünkben szerepet kapott az 
evangélikusság. Négyen vagyunk testvé
rek, Nyugat-Dunántúlon élnek a testvére
im. Nővérem Nemescsón presbiter, egyik 
bátyám pedig egyházfi Kőszegen, a másik 
bátyám Szombathelyen él” – mondja.

Hogyan került mégis az ország másik 
végébe? Egyszerű a magyarázat: „Az álta
lános iskolát Nemescsón végeztem, majd 
a kőszegi Jurisich Miklós Gimnáziumban 
érettségiztem. Nem tartoztam a legjobb 
tanulók közé, akkoriban a sport, a foci és 
a lányok voltak fontosak az életemben, 
a tanulás azonban kevésbé – meséli mo
solyogva. u

Ha a hit irányít
Újra evangélikus szőlész-borásznál jártunk

A Tokaj-hegyaljai borvidéken talán Prácser Miklós az egyetlen, aki te-
vékenyen részt vett egy nagy állami, egy nagy magántulajdonú és egy 
családi pincészet irányításában is. A kicsiny Tokaj és Környéke Evangélikus 
Egyházközség tagját nemrégiben a gyülekezet gondnokává választották. 
Szüret idején látogattuk meg őt, és igencsak mozgalmas napjának lehet-
tünk részesei.
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– Eljött az érettségi ideje, jelentkezni kel
lett valahová. Egy vékony fehér füzetben 
voltak felsorolva a választható egyetemi és 
főiskolai lehetőségek. Megtaláltam ebben 
a Kertészeti Egyetem Kertészeti és Agro
nómiai Főiskolai Karának [ma Eszterházy 
Károly Egyetem Gyöngyösi Campus] szőlé
szeti és borászati szakát Gyöngyösön. Ide 
jelentkeztem. Amikor ezt otthon bejelen
tettem, édesanyám teljesen megrettent, 
mert félt, hogy alkoholista leszek. Nem így 
történt. A főiskolán már sokkal jobb tanuló 
lettem, jó eredménnyel végeztem” – teszi 
hozzá. Prácser Miklós a főiskoláig nem is 
foglalkozott szőlővel, ám a szőlész Kriszten 
György professzor lelkes előadásainak ha
tására ma már ő is inkább szőlésznek érzi 
magát. „Természetesen borászattal is fog
lalkoztam egész életemben, de ma is sok
kal jobban érzem magam kint a szőlőben, 
mint a borospincében” – vallja magáról.

Ha Isten mást nem rendel… Feleségé
vel, Erzsébettel együtt 1974-ben végez
tek a főiskolán. Ezt követően az állami 
gazdasági borkombinátnál helyezkedtek 
el Tolcsván. Ezzel kapcsolatban Prácser 
Miklós felidézi: „Az állami gazdaságok 
és a szövetkezetek gyakornoki helyeket 
hirdettek meg. A Tokaj-hegyaljai Állami 
Gazdasági Borkombinát jó néhány állást 
jelentett be. Feleségemmel úgy keres
tünk munkát, hogy mindketten el tud

junk helyezkedni, és még egy szobát is 
kapjunk. Ez Tokajban vált lehetővé, így 
ide kerültünk. Ez a vidék annyira meg
fogott, annyira szép, itt sűrítve van je
len az egész magyar történelem, így egy 
éven belül tudtam, hogy ha Isten mást 
nem rendel számomra, itt fogom leélni 
az életemet.” Nem is csoda, a táj szépsé
ge minket is magával ragad. Miklós aztán 
feleleveníti, hogy amikor az állami válla
lathoz került, minden fontos beosztásban 
erejük teljében lévő fiatalok dolgoztak, 
így feleségével attól tartottak, hogy soká
ig nem fognak előrelépni. Ám a félelmük 
nem igazolódott be. A férj a sorkatonai 
szolgálatról hazatérve a tolcsvai szőlő
termesztő területen kerületi igazgatóhe
lyettesi beosztást kapott.

„Közel ötszáz hektár szőlőn gazdálkod
tunk, telepvezetők segítségével. Tehát elég 
gyorsan fontos beosztásba kerültem, ami 
meghatározta további életemet, és kialakí
totta bennem azt a felelősségtudatot, ami 
az ember életében ki kell, hogy alakuljon. 
1980-ban Tarcalra kerültem kerületi igaz
gatónak, amit örömmel vállaltam. Tarcal, 
Mád, Abaújszántó és Tállya térségében 
közel hatszáz hektárnyi szőlő termesztési 
munkáit kellett irányítanom. Nagyon sze
rettem ezt csinálni. Abban az időben igen 
magas színvonalú szakmai munka folyt a 
borkombinátban és ezeken a területeken” 
– számol be Prácser Miklós. A borvidékre 

kerülve azonban saját szőlőterületet is vá
sároltak, így szorgalmuknak hála, mindig 
volt saját szőlőjük és boruk is. „Ide kerül
ve telepítettünk háromezer négyzetméter 
szőlőt, s azt folyamatosan műveltük és bő
vítettük” – teszi hozzá.

Történelmi terepen. A rendszerváltás 
után aztán a Gróf Degenfeld szőlőbirtok 
kiépítésére kapott megbízást. Ezzel kap
csolatban elmondja: „A szőlőtermesztés
re alkalmas száz hektár birtokhoz felépí
tettünk egy központot, egy kastélyszál
lót. 1996-tól 2013-ig dolgoztam ezen. 
A feleségem akkoriban csak a családi 
birtokkal foglalkozott.”

A kézműves-családi birtokuk, az Er
zsébet-pince 1992-ben alakult, amikor a 
család megvásárolta Tokaj belvárosában 
azt a pincét, amely az 1700-as években 
az Orosz Borvásárló Bizottság használa
tában állt, majd a pince történelmi név
adója, Erzsébet cárnő használta. Meg
tudjuk, hogy annak idején innen látták 
el Erzsébet cárnőt és az orosz cári udvart 
tokaji borral.

Jelenleg tíz-tizenkétezer palackot 
ké szítenek évente, évjárattól függően, a 
dűlőszelektált száraz boroktól az aszúkig. 
Területeik Mád, Bodrogkeresztúr és Tarcal 
határában találhatók, összesen tizenkét 
hektáron, történelmileg is kiemelkedő dű
lőkben, mint a Király, Betsek, Sajgó, Zafír, 
Veresek. „Nagy szeretettel, boldogan és a 
közben felnőtt két gyermekemmel együtt 
irányítjuk a munkát” – mondja Prácser 
Miklós. Hajnalka és Miklós mellett pedig 
veje, az amerikai szaktanácsadó Ronn 
Wiegand borszakértő is segíti a munkát.

Evangélikus kötődés. Miklós annak elle
nére, hogy messzire került a családi ott
hontól, és olyan területre érkezett, ahol 
nem sok evangélikus él, ma is templomba 
járó ember.

„Lelki indíttatásom megvolt, mert 
voltak olyan útmutató elődök, mint Ba
ráth Pál esperes vagy édesanyám, akik 
megmutatták, milyen irányba induljunk. 
Ezt követően azonban jött egy hosszabb 
periódus, amikor eltávolodtam az egy
háztól. Ez valószínűleg a rendszerből is 
adódott, meg abból is, hogy olyan kör
nyezetbe kerültem, ahol igazából kevés 
evangélikus van. Furcsa volt számomra, 
hogy míg Nemescsón majdnem színtisz
ta evangélikus faluban nőttem fel, addig 
Tokaj-Hegyalján nagyítóval kellett evan
gélikusokat keresni. Két gyerekem azért 
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lett református, mert akkoriban, amikor 
ők születtek, Tokaj és Tarcal térségében 
egyáltalán nem volt működő evangélikus 
gyülekezet” – magyarázza. Amikor tudo
mást szerzett róla, hogy a tokaji gyüleke
zet újjáalakult, felkereste, és azóta rend
szeresen jár a gyülekezeti alkalmakra. 

Lenyűgöző a táj, süt a nap, a gyö
nyörű időben sokáig csodálnánk Isten 
teremtett világának szépségét, de köz
ben a pincéhez érünk, ahol óvintézke
déseket kell tenni: gyertyával a kezünk
ben lépkedünk, hiszen vannak hordók, 
amelyekben már erjed a must. Szemre
vételezzük a nemes penésszel borított 
falakat. Nézzük az évjáratokat: 1952-es 
a legrégebbi bor a gyűjteményben, ezt 
egyik születésnapjára kapta Miklós, aki 
aztán végigkóstoltat velünk hat borfaj
tát. Az elején meg sem mondanánk, hogy 
tokaji borokat kortyolunk. Könnyedek az 
ízek. Aztán egyre nemesednek a nedűk. 
Így jutunk el az 1999-es ötputtonyos 
aszúborig. Kollégám bevallja: bár nem 
kedvelte a tokaji vidék borait, ezek után 
kezdi megszeretni.

A hit egyben tart bennünket. A be
szélgetés fonalát így veszi fel Miklós: 
„Nagyon fontos a hit. Egy borász, egy 
természetközeli dologgal foglalkozó 
ember nem élhet hit nélkül. Nekünk 
hinnünk is kell abban, amit tudunk. De 
a Jóistenben is, hogy ő az, aki irányít 

bennünket, aki megmutatja számunkra 
a helyes utat. Ez vezetett odáig, hogy a 
tokaji gyülekezetben először mint rend
szeres templomba járó gyülekezeti tag 
vettem részt, aztán nagy megtisztelte
tés volt számomra, amikor presbiternek 
jelöltek, legutóbb pedig a gondnokságot 
bízták rám. Örömmel teszem ezt, és min
den lehetőséget próbálok az evangélikus 
egyház érdekében kihasználni. Remélem, 
hasznos tagja vagyok és leszek is ennek a 
közösségnek. Ez egy szórványgyülekezet, 
de azt gondolom, hogy a hitünk egyben 
tart bennünket. Gerlai Pál személyében 

olyan lelkész irányítja gyülekezetünket, 
aki nagy elméleti tudással és rendkívül 
jó szervezési készséggel van megáldva.”

És hogy milyen itt az élet? Lelke
sen mesél a nemrégiben lezajlott tállyai 
csendesnapról, amikor előadások hang
zottak el az evangélikusságról. Sőt idén 
itt iktatták be lelkészüket is. Közös kirán
dulásokat is szerveznek, Nemescsón jár
tak a nyáron. Jó alkalom volt ez a közös
ségépítésre. Reméljük, Isten megtartja 
ezt a maroknyi evangélikus közösséget 
Tokaj-Hegyalján.

 HorvátH-bolla zsuzsanna
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Agárdi Márika még szinte csecsemő 
volt, amikor édesapja tüdővészben 
elhunyt. Az elözvegyült Kati néni 

visszaköltözött a családi házhoz, hogy fél
árvája mellett az öreg, már beteges édesap
ját is ápolja, ellássa. Márika vézna, nagyon 
sírós baba volt. Sztehlo Gábor, az akkori 
nagytarcsai lelkész felajánlotta, hogy autó
jával elviszi a legközelebbi gyerekorvoshoz 
Rákoskeresztúrra. Márika később büszkén 
mesélte, hogy ő már pólyás korában autó

zott, és mivel az orvos megállapította, hogy 
édesanyjának elapadt a teje, tápszeren nőtt 
fel, ami abban az időben igencsak kivételes 
dolog volt. Így azután szépen gyarapodott, 
és meg is erősödött. Ám édesapja helyett a 
nagyapa volt az egyetlen férfi a háznál, aki 
útmutató tekintély lett számára. 

Az 1874-es születésű Fényes István 
pedig parasztember létére író-olvasó em
ber volt. Élő hitű evangélikusként legin
kább a Bibliát forgatta. Példamutató éle
tével hét gyermekét is így nevelte. Unokái 
a mai napig emlegetik, hogy amikor lovas 
kocsiján a messze levő látó-hegyi háztáji
jába ment, a bakon ülve a Bibliáját olvasta. 
Márika is így cseperedett fel. Nap mint nap 
látta az almárium üvege mögötti virágmin
tás fajanszbögréknek támasztott néhány 
kifakult fekete-fehér fotó között azt az el
sárgult képet, amelyen nagyapja a gangon 
ülve a Bibliát olvassa.

A második világháború után a lelké
szeknek megtiltották, hogy kisgyerme
kekkel foglalkozzanak, ezért édesapám 
az ifjúsági bibliakör tagjaiból kiválasztott 
néhány laikus vezetőt. Gyermek-biblia
órásként így ismerkedett Márika az evan
géliummal Kis Pista, Fényes Erzsi és Szal
kai Kató csoportjában. Az iskolai hitokta
tást és a konfirmációt már édesapám, a 
lelkész végezte, és Márika, mint minden 
leánytársa, az első úrvacsoravételkor már 

pigjuvankát viselt. Ezt az alsószoknyát csak 
a konfirmált nagylányok viselhették, s mi
vel nem volt látható, sokan büszkén dicse
kedtek: „Nekem már van pigjuvankám!”

A konfirmáció után az ifjúsági körbe 
járhattak a fiatalok, és a lányok számá
ra a másik nagy megtiszteltetés az volt, 
hogy oltárlányok lehettek egészen ad
dig, amíg férjhez nem mentek. Ők ta
karíthatták a templomot, díszíthették 
fel az oltárt, és az istentisztelet alatt az 
oltártérben végigállhatták a szertartást a 
liturgiának megfelelő színű szép népvi
seletükbe öltözve. A jó hangú Márika és 
özvegy édesanyja énekkaros is volt, én 
pedig a próbák alatt gyakran sündörög
tem a bő szoknyások között, ezért azután 
szorosabb lett a kapcsolatunk. Ez csak 
fokozódott, mert nyaranta a téeszben 
dolgoztam, és mindennemű földművelő 
munkát szívesen végeztem. Ekkor jelen

tette ki Agárdi néni: „Hiába, no. Bándika 
a legnagyobb paraszt a családban!”

Amikor édesapám nyugdíjba készülve 
családi ház építésébe fogott, kertszom
szédok lettünk. A kukoricasorok közt 
kapáló Márika és édesanyja vigyázó te
kintete előtt raktuk le leendő otthonunk 
alapjait. Amikor a megkötött betonról le
szedtük a zsaluzást, a szomszédságnak 
szemet szúrt a lépcsőlejáró kiálló platója. 
Agárdi néni magához intett, s tudakolta, 
hogy mi lesz az. Gondoltam, megtréfá
lom. „Tetszik tudni, az egy szószék lesz. 
Ha apu nyugdíjba megy, és kedve támad
na, akkor ide kijön, és itten fog prédikál
ni.” Kati néni meghatódva válaszolt: „De 
jó lesz! Akkor az igét is halljuk, és a mun
ka is megy!”

Pár év múlva Gábor bátyám házas
sága révén rokonok lettünk, s nem sok
kal utána Márika édesanyja is távozott 
a minden halandók útján. Ekkor kezdett 
még szorosabbá válni a kapcsolatunk. 
Márika első helyen szerepelt családom 
„prozelita” tagjai között. Ezért is enged
hettem meg magamnak, hogy tótosan 
Márikántyénak hívjam. Végigkövette 
gyermekeim, unokáim születését, ezzel 
részesévé vált minden örömünknek és 
bánatunknak. Hol spenóttal, hol cukki
nival, céklával és egyéb zöldséggel já
rult hozzá nagy családom egészséges 
táplálkozásához. Eljegyzések, esküvők, 
keresztelők ünnepi asztalára rendesen 
elhozta a maga készítette, méltán híres 
nagytarcsai diós batyut. Tehát benne volt 
családi életünkben, ünnepeinkben, hét
köznapjainkban.

A szentesti istentisztelet után a már 
elfeledett szokást mi még sokáig tartot
tuk. Elmentünk az ablaka alá, hogy a ré
gi szarvasi énekeskönyv énekeit eléne
keljük, és köszöntsük őt. Forgatásaimra 
is gyakran magammal vittem. Amikor 
Dombóvárra, Nyíregyházára vagy épp 
Békéscsabára menve kora hajnalban in
dultunk, ő magát kicsinosítva már a ka
puban várt, és az úton végig szóval tar
tott. Elképedtem, mennyire naprakész, 
hogy mi történt a világban és evangélikus 
egyházunkban. 

Márikántye nagyon jószívű volt. Ki
terjedt rokonságán túl sok-sok falubeli és 
az országban szerte lévő ismerősével tar

Márikántye
JEGYZET I evangélikus Élet
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totta a kapcsolatot a hitetlen katonatisz
tektől a katolikus hívekig. Amíg nem volt 
ez a rengeteg médium, faluhelyen közvet
len beszéd útján terjedtek az informáci
ók. Sokan a rosszízű „pletykázás” szóval 
illették e folyamatot. Az igazat megvall
va én is többször láttam asszonyokat, így 
Márikántyét is, amint a határból vagy a 
faluból jövet meg-megállva, kerékpárjának 
kormányát szorongatva ezzel-azzal váltott 
néhány szót, hűségesen éltetve ezt a ha
gyományt. Nagy figyelemmel szívta ma
gába az újságot, amelyet azután tovább
közvetített. No de ez nem pletyka! Ez csak 
szubjektív hírtovábbítás! 

A rendszerváltás után, amikor már 
nem csak a párttagok kiváltsága volt a 
telefon, Márikántye is hamarosan szert 
tett egy készülékre. A híráram így haté
konyabb lett és felgyorsult. Napjában 
többeket és több ízben el tudott érni. 
Magamban el is neveztem „Nagytarcsai 
Mária Rádiónak”. Ám ő nem akármilyen 
híreket közölt! Már előzőleg is, de ké
sőbb is, amikor betegsége miatt ágyba 
kényszerült, reggeltől estig végigkövet
te a vallási rádió- és tévéadásokat. Ki
váltképpen az evangélikus műsorokat! 
Nyomban riasztotta is ismerőseit és 
barátait, hogy gyorsan kapcsolják be a 
tévét vagy a rádiót, mert éppen valami 

nagytarcsai vonatkozású vagy általa na
gyon fontosnak ítélt evangélikus műsor 
megy. Az Evangélikus Élet magazint, amint 
megkapta, az első betűtől az utolsóig ki
olvasta. Minden ismerősének a figyelmét 
felhívta, mit olvasson el feltétlenül. He
tente csörgetett engem is, és megtartot
ta félórás sajtótájékoztatóját, amelyben 
elmondta, mit és hol olvasott, hallott, 
látott. Sok mindennek örült, és lelkesen 

számolt be róla, de kritikai véleményét 
sem hallgatta el.

A minapában búcsúztunk el tőle.
Ki fog eztán felhívni, megkérdezni, ki

vel mi történt a családomban? Ki fog ez
tán tájékoztatni úgy, mint ő, hogy mi van 
a nagyvilágban, az evangélikus egyházban 
és a falunkban? Ki fog eztán számonkérni, 
kritizálni, lelkesíteni? Ki fog?

 Győri andrás timótHeus

evangélikus Élet I JEGYZET

Oltárlányok – Márikántye a lelkész mellett jobbra látható

Bibliaórás gyerekek 1958-ban – Márikántye a középső sor jobb szélén
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A történet kezdetéig próbálunk vissza
menni. Mariann felidézi: kisgyerekként a 
természetben játszik, és megérzi, hogy 
„valami van”. S attól fogva az egész életét 
végigkísérte a gondolat. Az igazi megtérés, 
a Krisztus-követés melletti döntés azon
ban felnőttként érkezett el, egy fájdalmas 
eseménysor nyomán. 2015 októberében 
hosszú, súlyos betegség után meghalt sze
retett édesapja. A frissen megkeresztelt 
Mariann érett hitre valló megfogalmazást 
választ, amikor azt mondja: ez a nehéz idő
szak – amelynek végére az édesapa már 
nem tudott kommunikálni a családjával – 
komoly kegyelmi állapotokat hordozott. 
Olyan együttlétekre adott kettejüknek 
lehetőséget, amelyekre másképp nem 
lett volna mód. Akkor nem, de ma már 
vigaszként tud ezekre tekinteni. Egy út 
volt, amely megmutatta számára, hogy mi 
a fontos, és mi az örökség. Mariann meg
győződése, hogy édesapja „látens keresz
tény” volt, hiszen egész életében – noha 
katonai felső vezetőként hatalom volt a 
kezében – a szeretet törvényei szerint élt, 
a jóságot, az irgalmat, az alázatot gyako
rolta, és feltétel nélkül szerette a család
ját. Emberi oldalról Mariann elsőként neki 
köszöni megtérését.

Az első állomás. Persze nem ilyen „egy
szerű” a történet. A temetés után jött a 
neheze. Mariann teljesen összeomlott, 
rettenetesen lefogyott, bezárkózott. Ha
dat üzent Istennek: „Te tényleg ezt tet
ted?” Minden, ami biztos volt, kicsúszott 
a kezéből. Emberi kapcsolatok, korábbi 
kapaszkodók – sehol senki és semmi. 
Másfél évig tartott ez a vergődés. És 
akkor – perben és haragban a világgal, 
magával, a Teremtővel – mégis Istenhez 

kiáltott: „Legalább egy ösvényt mutass 
nekem!” Hívő ismerőseinek korábbi val
lomásai idéződtek az emlékezetébe, de 
még mindig nem állt készen, hogy ki
mondja az igent a jézusi hívásra.

Ismét vissza kell ugranunk az időben. 
Mariann évekkel ezelőtt egy evangélikus 
lelkész üzletembert hívott meg a rádiós 
portréműsorába: Lénárt Viktort. A találko
zás jól sikerült, sőt az akkor édesapját gyá
szoló lelkész arról is mesélt, hogy miként 
kapaszkodik össze a fájdalomban Istennel. 
Mariann – akkor még egészséges szülőkkel 
maga mellett, sikeres pályát befutva – még 
nem sejtette, hogy ez volt az első állomás. 
De nem felejtette el a hitet, amelyet Viktor 
tekintetében látott, és arra gondolt: „Ezt a 
hitet szeretném én is magamnak.”

2015-ben, édesapja haldoklásának he
teiben jött el az idő, hogy felhívja Lénárt 
Viktort. A száma azonban nem volt meg. 
Kinyomozta, majd – nem hívta fel! Még 
egy év nyomorúságos szenvedés várt rá. 
Futott fűhöz-fához, meséli, átértékelő
dött minden és mindenki az életében, 
és már a halál gondolata is megfordult 
a fejében. Végül vette a telefont, és 
lelkigondozást kért a lelkésztől. Elindult 
hát valami. Isten azonban még mindig 
tartogatott meglepetést Mariann-nak. 
Egy álom hatására felhívta sok éve nem 
látott egyetemi barátnőjét, aki örömmel 
újságolta neki: jól van, fordulat történt 
az életében, megtért. „De jó neked!” – 
szakadt ki a válasz Mariannból.

A barátnő ajánlott neki olvasnivalót, 
s ezek mind megfogantak a gondolatai
ban. Aztán hamarosan elhívta Mariannt 
egy keresztény közösségbe, ahol ő elő
ször élte át, hogy idegenek imádkoznak 
érte. A negyvenöt kilóra fogyott fiatal nő 

hosszú idő után először tudott aznap este 
gyomorgörcs nélkül enni. Másnap pedig 
mintha egy picit erőre kapott volna. „Nem 
tudtam, hogy mi ez az erő, csak azt, hogy 
soha többé nem akarom elengedni!” – em
lékezik vissza.

Akár meg is keresztelkedhetek? Innentől 
felgyorsultak az események: a barátnőjé
vel többször elmentek együtt katolikus 
templomba, imádkoztak, Bibliát olvastak, 
beszélgettek. Mariann „próbára is tette” 
Istent: a magában feltett kérdéseire várta 
a választ az igehirdetésekből vagy a fel
lapozott Szentírásból. És nem csalódott, 
mert azt érezte, őt újra és újra megszólítja 
az Isten. 

A hitre találás útja racionálisan meg
teendő lépéseket is tartogatott. Mariann 
rászánta az időt, hogy közelebbről is meg
ismerjen több felekezetet, tudatosan ke
reste a fiatal igehirdetőket, figyelt, infor
málódott. Tudta, jó úton jár, már van, aki 
fogja a kezét, és botladozó lépteit bátran 
teheti, van, aki felsegítse: az őt oly régóta 
kereső, szerető mennyei Atya. Végül a kör 

Fehér Mariann, a Sláger FM rádió szerkesztő-műsorvezetője a negyvenes 
éveiben jár. A családi háttere félig ateista volt, bár Mariann anyai nagyma-
mája időnként beszélgetett erről a már nyolcévesen az élet nagy kérdései 
iránt érdeklődő kislánnyal. De Istenre találásáig még sok évnek el kellett 
telnie, fájdalmas mélységekbe kellett lejutnia, ahová a megtartó isteni 
kéz utánanyúlt, és felemelte. Csillogó szemmel meséli: idén húsvétkor 
megkeresztelkedett, mire lapunk megjelenik, már „féléves lesz”. Mariann 
története biztatás lehet minden kereső léleknek. A józsefvárosi templom-
ba érkezik bibliaórára egy kedd estén. Előtte ülünk le beszélgetni.

Féléves negyvenes
Egy hitre térő története
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bezárult: visszaérkezett az első jelentős 
állomáshoz, és a Lénárt Viktor vezette 
közösségbe kapcsolódott be. Viktor mel
lett Joób Máté, Bolba Márta lelkészeket, 
valamint Rihay Szabolcs és Benkő Vilmos 
prédikátorokat említi mint akikhez kötő
dik, és már több új barátság is kialakult a 
közösség által.

Február–március táján tette fel a kér
dést Viktornak Mariann: „Akár meg is 
keresztelkedhetek?” „Természetesen” – 
mosolygott a lelkész. Onnantól kezdve 
tudatosan kezdtek el készülni a húsvéti 
ünnepre.

A belső út bejárása mellett földraj
zi értelemben vett utazások is fontos
sá váltak Mariann megtérésében. Mint 
például a tavalyi indonéziai útja, amikor, 
mint mondja, „megtanultam hagyatkozni 
Istenre”. Átélt ott földrengést, viharokat, 
és úgy jött haza, hogy tud bízni a Te
remtőben. Azt a harmóniát, békességet, 
amelyet ott kapott, olyan kincsként őrzi, 
hogy ha kell, bármit, bárkit képes ezért 
kiiktatni az életéből, bármiről képes le
mondani – legyen az munka, kapcsolat, 

anyagi forrás. A lényeget, a legnagyobbat 
kapta meg akkor, amikor a legmélyebben 
vergődött a fájdalmak poklában.

Luther nagyon menő. A kérdésre, hogy 
az édesapja a haldoklás három hónapja 
alatt, amikor már beszélni sem tudott a 
szerettei vel, vajon közel került-e Istenhez, 
Mariann így válaszol: „Sokszor találtam őt 
összekulcsolt kézzel.” Azóta is, ha segít
ségre van szüksége, Mariann az imáiban 
megemlíti édesapját, végtelen hálával tel
ve iránta: „Még a halálával is adott nekem 
valamit, ami örök.”

Vajon hogyan látja egy nem „beleszü
letett” az evangélikus egyházunkat, a ta
nításainkat? Mariann elmondja, hogy ta
nulmányai alatt Luther Márton személye 
és a reformáció mindig is nagyon vonzó 
volt számára, pedig akkor még nem sej
tette, hogy egyszer ebben az egyházban 
találja meg lelki otthonát. „Luthert nagyon 
menőnek tartottam, és a gyülekezetet, az 
egyházat is. Itt az lehetsz, aki vagy. Ez egy 
út, megismerni az egyházat, maga Jézus 
egy út, folyamatos tanulásnak élem meg 

az egészet, amiben benne vagyok. Most 
épp a Szentföldre készülök.”

Mariann nem siet sehova, nem kapkod. 
Meg akarja élni a vele történt csoda min
den egyes pillanatát. „Egyelőre azt sem tu
dom egészen pontosan, mi a konfirmáció. 
Van idő. A lényeg, a megtérésem, megtör
tént.” Telefonján applikáció nyújtja a napi 
igét. Reggeleit jézusi üzeneteket tartalma
zó könyvecske olvasásával kezdi. Érdekes – 
vagy inkább természetes? –, hogy a kapott 
igék mindig reagálnak a napjára. És az is ér
dekes – és bizonyára nem véletlen –, hogy 
az újságíróként hozzá érkező hívő riport
alanyok mindig adnak neki vagy egy imád
ságot, vagy egy igét, valami olvasnivalót, 
amelyet lelki ajándékként őrizget. Minden 
mozaikdarabka összeáll egy egésszé. Ezek 
a találkozások, élmények, benyomások 
erősítik, formálják a hitét. Mariann pedig 
ennek termékeny befogadója lett, és tanít
ványként „dolgozik” is vele, örömét lelve az 
új, ajándék életben. „Olyan jó kimondani, 
hogy evangélikus vagyok! – mondja lelke
sen, büszkén. – Szeretem ezt a szót: evan
gélikus. Ez egy jó hír!”

A középpont Jézus Krisztus. A nyakában 
függő finom kis aranyláncról is beszélge
tünk. Az ékszer gondosan megmunkált 
darab, a precízen vésett rovátkák mind 
a szimbólum közepébe futnak bele. „Ezt 
a keresztet én terveztem. Azt szerettem 
volna, hogy legyen egy középpont, ahol 
összeérnek a választások. Mert a közép
pont: Jézus Krisztus. Tudom, hogy nagyon 
szabad lehetek Istenben. Ő a lényeg.” Ha 
a keresztre reagálva megkérdezik, miért 
viseli, kész a válasszal: „Szívesen, ujjongás
sal mesélek a velem történtekről.” Olyan 
bizonyságtevője akar lenni az Úristennek, 
aki nem tartja, nem tarthatja meg magának 
a hírt. A rádióban is gyakran szóba hozza, 
s hálás érte, hogy már sok pozitív vissza
jelzés érkezett. A kapott lehetőséget esz
köznek tekinti, hátha lesz, aki éppen az ő 
szavainak hatására jut hitre.

A provokatív kérdésre, nem tart-e at
tól, hogy alábbhagy a kezdeti lelkesedé
se, nem rózsaszín-e a szemüveg, amelyen 
keresztül látja a világot, Mariann határo
zottan állítja: „Ahonnan én jövök, annál 
számomra nincs nehezebb történet. Fel
nőttként keresztelkedtem meg, és jól át
gondoltam életem legfelelősségteljesebb 
döntését. Naponta növesztem magamban 
az Isten-kapcsolatomat. Semmi sem ingat
hat meg a hitemben.”

 stifner-KőHáti dorottya
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A kerekasztal-beszélgetésben evangélikus 
részről Zsugyel János közgazdász, egyhá
zunk országos számvevőszékének elnöke, 
református részről Topolánszky Ákos szo
ciológus, lelkész, katolikus oldalról pedig 
Kiss Ulrich jezsuita szerzetes, közgazdász, 
egykori marketingvezető vett részt. A be
szélgetést Kamarás István OJD író, szocio
lógus, az Akadémia doktora vezette.

A résztvevők kevés dologban értettek 
annyira egyet, mint abban, hogy saját ma
gukon és a véleményükön kívül nem kép
viselnek mást, tehát nem az egyházuk hi
vatalos álláspontját osztják meg egymással 
és a hallgatósággal. Talán még abban, hogy 
az utóbbi években a törvényileg elismert 
egyházakba állami és európai uniós támo
gatás formájában „mennyei mannaként” 
ömlő források óriási kísértést jelentenek, 
valamint hogy a források hasznosulása is 
kérdéses, tekintettel a megvalósuló fej
lesztéseket használó, számszerűen egyre 
kevesebb hívőre.

Mit finanszírozunk?
Kiss Ulrich hangsúlyozta, hogy fontos 
meghatározni, miről beszélünk: az egyhá
zak, a keresztyének és a pénz viszonyáról 
vagy az intézményrendszer finanszíro
zásáról, ugyanis a két dolog mást jelent. 
Elmondta: ahogyan az őskeresztény egy
ház idején gyakorlatilag megvalósult a 
bizalmon alapuló teljes vagyonközösség, 
amelynek ma a család a megfelelője, a val
lási közösségnek el kell tudnia tartania ma

gát. Viszont a mai társadalmakban, ame
lyekben az egyházak felelősséget viselnek, 
és szolgáltatásokat nyújtanak az emberek 
számára, egyre nagyobb a bizalmatlanság, 
nőnek az aránytalanságok, szükség van 
az egyházak külső finanszírozására. Azzal 
együtt, hogy szükséges az egyház és az 
állam szigorú szervezeti elválasztása is.

Előbbi állítását alátámasztandó több
ször elismételte: „Ha valamire Isten akar
ja, akkor arra meglesz a pénz.” Az égető 
társadalmi problémák megoldása kapcsán 
pedig azt hangsúlyozta, hogy nem a rend

szerszintű megoldások keresésével kell 
foglalkozni, hanem mindenkinek a saját 
életében, a saját közösségében érdemes 
dolgoznia a változásért. Példaként említet
te az általa tantárgyként is oktatott, itthon 
még gyerekcipőben járó fundraisinget (a szó 
az anyagi és tárgyi erőforrásoknak, jogok
nak és információknak, munkaerőnek és 
szolgáltatásoknak a privát – vagyis nem ál
lami – forrásokból való beszerzését jelenti; 
leggyakrabban előforduló formái a vállalati 
szponzoráció, a magántámogatások, illetve 
a támogató jellegű adományok).

Egy vallási közösségnek fenn kell tarta
nia önmagát, a közösség tagjainak tudniuk 
kell, hogy ez kötelességük, hiszen egy kö
zösségen belül felelősek vagyunk egymá
sért. Az egyház támogatásában azonban 
a pénz csak szimbolikus eszköz – hang
súlyozta Kiss. A szerzetes kifejtette, hogy 
közösségi összefogásra van szükség, nem 
a magasabb szinteken való megoldásokra, 
és csak olyasmit kellene megoldani egy
házon, közösségen belül is, amire van erő. 
Nem létező közösségeknek templomot, 
iskolát építeni nem megoldás.

Teologizáló állam, 
vállalkozó egyház? 
Topolánszky Ákos a beszélgetés idejére 
– kísérletként – felvette a „legkisebbségi 
teológia” álláspontját, végig ebből a képze
letbeli helyzetből kiindulva beszélt, érvelt 
és válaszolt. E szerint a keresztényeknek 
azt kell szem előtt tartaniuk, hogy a legki
sebbeknek (vagyis a legszegényebbeknek, 
legelnyomottabbaknak) legyen jó, mert ak
kor biztosak lehetünk benne, hogy a töb
bieknek is jó. 

Ebből a szempontból nézve érdemes 
vizsgálni azt a tényt, hogy a kis, nem be
vett egyházak nem kaphatnak állami tá
mogatást, és a személyi jövedelemadóból 
felajánlható „egyházi” egy százalékokat 
sem kaphatják meg. Ugyanis ezek az egy
házak (amelyek most többnyire egyesü

Jó-e, ha az állam teologizál, 
az egyház vállalkozik?
Kerekasztal az egyház-finanszírozásról

Mennyi külső anyagi támogatás járjon az egyházaknak? Szolgálniuk vagy 
szolgáltatniuk kellene? Elvárható-e, hogy csak a hívek tartsák el közös-
ségeiket, és milyen feltételek mellett fogadható el az állami támogatás? 
Vajon összeegyeztethető-e a keresztény teológiával az egyházi iskolák 
térnyerésével egyre növekvő szegregáció? E kérdések és hasonlók han-
goztak el az Európai Protestáns Magyar Szabadegyetem Egyesület, a Ma-
gyar Pax Romana és az Egyház és Társadalom online folyóirat Lehet-e? 
című fórumsorozatának legutóbbi alkalmán. Az egyház-finanszírozást 
a középpontba állító eszmecserének szeptember 17-én a budapesti Deák 
téri evangélikus gyülekezet adott helyet.

Kiss Ulrich
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letként vagy alapítványként működnek) 
gyakran a legnagyobb nyomorban élők 
számára üzemeltetnek iskolákat, menhe
lyeket, szociális intézményeket. Tehát köz
feladatot látnak el – az egyházi intézmé
nyeknél sokkal kevesebb állami forrásból. 

A református lelkész felvetette: vajon 
összeegyeztethető-e a keresztény teo
lógiával az egyházi iskolák térnyerésével 
egyre növekő szegregáció, illetve az, hogy 
bár egyre több egyházi iskola lesz elitis
kola, a többletfinanszírozás ellenére a tö
megoktatás minősége egyáltalán nem nő? 
Topolánszky Ákos hangsúlyozta, hogy nem 
helyes az elitista oktatás, ehelyett hozzáfér
hető minőségi oktatás kellene mindenhol. 
Ugyanakkor érdekes, hogy az állam a tár
sadalmi elit képzését várja az egyházaktól.

Problematikus szerinte az is, hogy „az 
állam teologizál, az egyház vállalkozik”. Vé
leménye szerint nem egyértelmű, hogy az 
egyház szolgál vagy szolgáltat. „Mert min
den rossznak gyökere a pénz szerelme” – 
idézte a lelkész Pál apostol Timóteushoz írt 
első leveléből (1Tim 6,10), majd hozzátet
te: „Szolgálat akkor kezdődik, ha van tétje 
annak, amit teszünk, amikor megpróbálta
tunk.” Szerinte jelenleg a református egy
háznak kevésbé sikerül a helyes egyensúly 
megtalálása. 

Zsugyel János szerint lehet amellett 
érvelni, hogy a hívek tartsák el az egyhá
zakat, de mivel azok közjót közvetítenek, 
szerinte legalább annyira megérdemlik az 
állami támogatást, mint a politikai pártok. 
A közgazdász, számvevőszéki elnök meg
említette az európai országokban működő 

eltérő egyház-finanszírozási rendszereket: 
a brit és a görög államegyházat, a francia 
szekularizmust és a német, teljesen az ál
lami intézményrendszeren keresztül mű
ködő egyházi adózást. Utóbbinak részben 
az lett következménye, hogy tömegesen 
„iratkoztak” ki a hívek a német egyházak
ból, mert nem akarták a nyolcszázalékos 
egyházadót megfizetni. 

Zsugyel úgy vélte, hogy a mostani 
magyarországi forrásbőség az egyházak 
számára egyfajta kompenzációként is fel
fogható a korábbi idők diszkriminá ciója 
miatt. Sajnálatosnak tartja azonban, hogy 
a kisebb felekezetek nem részesülhetnek 
az állami támogatásokból. Az egyház-fi
nanszírozást tekintve sok egyháztagot, 
sok kis adományt lenne jó bevonni, nem 
elfelejtve Jézus szavait az özvegyasszony 
két fillérjéről.

Zsugyel János felhívta a figyelmet a 
barcelonai Sagrada Família vagy a drezdai 
Frauenkirche épületére is. Az előbbi ado
mányokból épül több mint száz éve, a má
sikat is kizárólag civil adakozók pénzéből 
építették újra a háború után, így aki ado
mányoz, máris magáénak érezheti a temp
lomot. Ehhez kapcsolódva jegyezte meg 
Kiss Ulrich: mindig fontos, hogy az igény
hez gyűjtsünk adományt egy közösségben, 
és ne fordítva, mert a meglevő támogatási 
készség elsatnyul, ha azt érzik, hogy jöhet 
egy hatalmas állami támogatás, amely pil
lanatok alatt megold mindent. A szerze

tes azt mondta, előfordult már olyan, hogy 
megvolt az adott célra szánt támogatás, 
mégis csináltak adománygyűjtést, mert 
fontos, hogy kialakuljon a hívek kötődése 
az adott ügyhöz.

Szegények és gazdagok 
Nemrég kerültek nyilvánosságra a legfris
sebb adatok a személyi jövedelemadónak 
az egyházak számára felajánlható egy szá
zalékáról. Az adatok mögött meghúzódó 
okokat firtató újságírói kérdésre több érde
kes felvetés hangzott el. Topolánszky Ákos 
szerint megint csak felvet kérdéseket, hogy 
a református egyház számára a felajánlók 
csökkenő száma ellenére tíz százalékkal 

nagyobb összeg érkezett. Hozzátette, hogy 
a statisztikai adatokból is láthatóan egy 
magasabb társadalmi státuszú csoportról 
beszélünk, amelynek az utóbbi évben tehát 
jelentősen nőtt a jövedelme. „Van egy iga
zán jól működő vállalkozás az egyházban: 
ez a kegyelem” – emlékeztetett.

Egy hozzászóló szerint az evangélikus 
egyház számára egy százalékot felajánlók 
száma azért nőhetett (egyedül a három 
történelmi keresztény egyház közül), „mert 
a menekültválság kapcsán bizonyos sze
mélyei elkövették azt a »szabálytalansá
got«, hogy nem úgy viselkedtek, ahogy azt 
a kormány elvárta”, és ez szimpatikus le
hetett sok egyházon kívüli értelmiséginek, 
akik ezt az adófelajánlással jutalmazták.

Egy másik jelenlévő azt kifogásolta, 
hogy az egész egyszázalékos téma rossz 
irányba viszi a dolgokat. Ha azt hangsú
lyozzuk, hogy a hívek tartsák el az egy
házakat, az tovább erősíti azt az érzetet, 
hogy a történelmi egyházakban már nincs 
helyük a szegényeknek, kinézik őket, mert 
nem tudnak lépést tartani a közösségek 
módosabb, magasabb igényű tagjaival.

 Csaba réKa – Kézdi beáta

evangélikus Élet I FÓKUSZ

‚‚Egy vallási közösségnek 
fenn kell tartania 
önmagát, a közösség 
tagjainak tudniuk kell, 
hogy ez kötelességük, 
hiszen egy közösségen 
belül felelősek vagyunk 
egymásért.

Topolánszky Ákos

Zsugyel János
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A hangszerek. A Magyarországi Evangélikus Egyház háromszáz
ötvennél több orgonájának mintegy harmada történeti értékű 
műemlék hangszer. Egyházunk vezetősége a rendszerváltást 
követően és a 2003–2005-ben végzett országos felmérés ada
tainak birtokában felismerte orgonáink leromlott állapotát, és 
támogatta értékes hangszereink felújítását.

A felvételre kiválasztott nyolc hangszer közül három pozitív 
(pedál nélküli kisorgona): Nagyvázsony, Nemesleányfalu és Torvaj. 
Domony és Hegyeshalom hangszere egymanuálos és pedálos, 
Kismányoké kétmanuálos, függesztett pedállal. Mezőberényben 
kétmanuálos, Szarvason hárommanuálos nagyorgona található.

Mivel minden orgonának egyedi a sorsa, lássuk most a 
hangszerek rövid történetét.

Nagyvázsony: Sachs János komáromi orgonaépítő 1833-
ban – egy korábbi barokk pozitív felújításával – készült hang
szerét 2015-ben rekonstruálták és restaurálták.

Nemesleányfalu: A gyülekezet 1860-ban használt orgonát 
vásárolt, amely eredetileg az 1700-as évek első feléből szár
mazik, készítője ismeretlen. A romos hangszert 2012-ben ál
lították helyre.

Torvaj: A gyülekezet 1860 körül vásárolta orgonáját. Stílus
jegyek alapján e kis pozitív a 18. század közepén készülhetett, 
építője ismeretlen. A barokk hangszer különleges értéke, hogy 
Magyarország egyetlen szószékorgonája; restaurálására 2013-
ban került sor.

Domony: 1890-ben, ifj. Bakos Károly ceglédi mester mun
kájaként készült el a gyülekezet ma is használt orgonája. Több
szöri javítás és kisebb átalakítások után 2013–2014-ben res
taurálták.

Hegyeshalom: Az orgonát 1852-ben avatták fel, de élete 
viszontagságosan indult, mert az építésével megbízott Klöchner 
Károly pozsonyi mester nem megfelelően végezte el a munkát. 
A 2012-es restaurálása során az átadáskor szakértőnek felkért 
bécsi szakember, Fritz Ullmann által megállapított diszpozíciót 
állították helyre.

Kismányok: Az orgona építését Joseph Roth bonyhádi mes
ter halála után Joseph Marschall fejezte be 1808-ban. Javítások 
és rekvirálások után 2001–2002-ben restaurálták.

Mezőberény, szlovák templom: Az orgona 1862-re készült 
el Kutzky Mihály csabai orgonista tervei alapján, Saskó Márton 
brezovai mester műhelyében. Majdnem eredeti állapotában ma 
is kiválóan működik.

Szarvas-Ótemplom: Joseph Heroteck pesti orgonaépítő 
1805-ben készítette a hangszert, amely harminc regiszterével 

saját korának egyik legnagyobb evangélikus templomi orgo
nája volt. Az 1930-as években Borgulya Endre tervei alapján 
hárommanuálosra és harminchat regiszteresre bővítették, majd 
2013-ban restaurálták a hangszert.

Az album kísérőfüzete tartalmazza az orgonák diszpozícióját 
(regisztereit) is.

Az előadók. Az orgonák bemutatásának igen érdekes feladatára 
három kiváló muzsikust sikerült megnyerni. Pétery Dóra nem
csak orgonán, hanem klavikordon és csembalón is koncertezik 
szólistaként és kamarazenészként egyaránt. Repertoárja a kora 
reneszánsztól napjaink zenéjéig terjed; számos ősbemutató is 
fűződik nevéhez. A Liszt Ferenc Zeneművészeti Egyetem Egy
házzene Tanszékének tanára, a csillaghegyi evangélikus temp
lom orgonistája.

Szilágyi Gyula hollandiai tanulmányok után Spanyolország
ban élt, tanított és hangversenyezett, valamint orgonarestaurá
lásokban is részt vett. 2015-ben a budapest-gazdagréti Szent 
Angyalok-plébániatemplomban épült 18. századi kasztíliai or
gonakópia elkészítésében kamatoztatta tapasztalatait. A Nyír

Evangélikus történeti 
orgonák
Reprezentatív kiadvánnyal gazdagodott egyházunk 
kulturális élete. Bár a tervezettnél később, de meg-
jelent az Evangélikus történeti orgonák című, három 
CD-ből álló válogatás, amely nyolc hangszert mutat be 
historikus orgonáink közül.

A nagyvázsonyi orgona
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egyházi Egyetem Zenei Intézetének adjunktusa, a Debreceni 
Egyetem Zeneművészeti Karának orgonatanára.

Fassang László generációjának egyik legsokoldalúbb orgo
naművésze. Improvizátorként és billentyűs játékosként érdeklő
dése a csembalótól a fortepianón és a zongorán keresztül egé
szen a Hammond-orgonáig terjed. A Műpa orgonakoncertjeinek 
művészeti vezetője; a Zeneakadémia és a párizsi Conservatoire 
tanára; Liszt-díjas érdemes művész.

A művek. A hangszerek jellege meghatározza, hogy milyen műve
ket lehet rajtuk hitelesen eljátszani. Így a három kisorgona legin
kább a reneszánsz és a barokk repertoár előadását inspirálta. Az 
ismertebb komponisták – W. Byrd, J. J. Froberger, J. P. Sweelinck, 
G. Böhm, J. S. Bach – mellett olyan szerzők is szerepelnek a nagy
vázsonyi és nemesleányfalui felvételeken, akiknek a nevét a szak
ma is kevésbé ismeri: az ibériai F. Correa de Arauxo, a francia E. 
Du Caurroy, a német J. U. Steigleder és a lengyel J. Lublin. A torvaji 
orgonán összetalálkozik a régi és az új: egy középkori kódex két 
tétele és most született improvizációk.

A nagyobb orgonákon leleményes válogatásban hangzik fel 
a 17–19. század irodalma. Apa és fia: J. S. Bach és C. Ph. E. Bach; 
a két nagy barokk kortárs: D. Scarlatti és G. F. Händel. 
G. Frescobaldi és B. Galuppi Itália, J. Stanley Anglia, S. de Lange 
sr. Hollandia képviseletében. A néhány évig Győrben is tevé
kenykedő J. G. Albrechtsberger, a híres bécsi zongoraiskola-
alapító C. Czerny (akinek többnyire csak az etűdjeit ismerjük) 
és a Bachot újra felfedező F. Mendelssohn Bartholdy. E műcso
portot Göncz Zoltán barokkot idéző kompozíciói egészítik ki.

A repertoár híven tükrözi, milyen megtermékenyítő módon 
hatott az orgonára írt műfajokra a korál. A barokk korálfughetták, 
orgonakorálok, fantáziák és többtételes korálvariációk mellett 

azt is megtapasztalhatjuk, hogyan vált egy-egy gyülekezeti ének 
nagyszabású romantikus szonáták témájává.

Korunk hangja Fassang László sokféle karaktert és zsánert 
megelevenítő improvizációiban szólal meg. Hallhatunk ezek 
között klasszikus formákat (prelúdium, toccata, partita), de ter
mészet ihlette muzsikákat (Afrika hangjai, Napkeletről, Hajnaltól 
délig – ez utóbbi Debussyre reflektál) és hangszínjátékot is (Mix-
túra-tánc). Az Ébred a hajnal korálelőjáték személyes tisztelgés a 
nagyapa, Fasang Árpád emléke előtt (aki az ének dallamát írta).

Az Evangélikus történeti orgonák című válogatás sokrétű él
ményt ígér: az egyháztörténet, az orgonaépítészet, a zenetörté
net és az előadó-művészet irányából is megközelíthető. Ajánljuk 
ezért minden érdeklődő embertársunknak!

Az album bemutatójára október 14-én, vasárnap 18 órakor 
kerül sor a Deák téri evangélikus templomban, orgonazenés 
áhítat keretében.

 dr. eCsedi zsuzsa

A szarvas-ótemplomi orgona

A harkai orgona

Evangélikus történeti orgonák – három CD. Fassang Lász-
ló, Pétery Dóra, Szilágyi Gyula – orgona. Hangfelvétel: 
Haga Kálmán, Kádár Mihály (Soundwork.hu). A felvétel-
re az AerisOrgona Kft., a Soproni Orgonaépítő Kkt. és a 
Varga Orgonaépítő Kft. hangolta és készítette fel a hang-
szereket. Szerkesztési munkák és ajánlás: Finta Gergely. 
Kísérőszöveg és fényképek: Kormos Gyula. Német fordí-
tás: Szűcs Petra. Angol fordítás: Finta-Sólyom Gyöngyvér. 
Sokszorosítás: Tradegap Kft. (Lemeznyomda.hu). Kiadja a 
Magyarországi Evangélikus Egyház Luther Kiadója. Kap-
ható az Üllői úti evangélikus könyvesboltban.

FO
TÓ

K 
KO

RM
O

S 
GY

UL
A 

AR
CH

ÍV
UM

ÁB
Ó

L



38 I 2018. OKTÓBER 7. I 83. ÉVFOLYAM, 39–40. SZÁM

– Az Evangélikus Hittudományi Egyetem 
szenátusa a szeptember 3-i ülésén fo-
gadta el az esti tagozatos lelkészképzés 
indításáról szóló javaslatot. Mióta van 
tervben a másoddiplomás képzés meg-
indítása?

– A képzés ötlete már régóta szere
pel az egyetem fejlesztési tervei között. 
Képzésrendszerünkben olyan rugalmas 
struktúrát kellett kialakítani hozzá, amely 
megoldást tud adni az elhívás sokféle 
megvalósulására és a lelkészi szolgálat 
szintén sokféle szükséghelyzetére. Nem 
feltétlenül lelkészhiány pótlására indul 
a képzés, de reméljük, megoldást tud 
nyújtani erre az időnként tapasztalható 
problémára is.

– Miért tartották fontosnak, hogy a 
lelkészképzésen belül egy újfajta, főleg 
felnőtteknek, akár idősebbeknek is szóló 
lehetőséget kínáljanak?

– A másoddiplomás lelkészképzés fő 
háttere annak a felismerése, hogy a mai 
emberek életpályája adaptív életút. Sok
kal több változás van az életünkben, mint 
korábban, és ma már szinte általános a 
hivatásbéli és munkahelyi mobilitás. Ezt 
erősíti az élethosszig tartó tanulás lehe
tősége. Ehhez alkalmazkodott a felsőok
tatás is, amely mára jóval nagyobb kép
zéskínálatot ajánl, és megpróbál választ 
adni az újfajta életutakra. Ma már nem 
feltétlenül dől el végérvényesen tizen
nyolc és huszonhárom éves kor között, 
hogy ki mivel fog foglalkozni, hanem ez 
egy életen át tartó folyamattá változott. 
Teológiai szempontból is fontos perspek
tívabővülés az, ahogyan egyházunkban az 

elmúlt években megerősödött a lelkészi 
hivatásról és az egyházi szolgálatról való 
gondolkodás. Ahogyan Csepregi Zoltán is 
fogalmazott rektori beszédében – „asz
talhoz telepedhetnek a Szentírás mellett, 
az Isten országában” –, hasonlóképpen 
mondhatnánk azt is, hogy az eddig is szé
lesre nyitott ajtót most még szélesebb
re tárjuk. Gyülekezeteinkben akár a már 
most sok területen szolgálatot teljesítő 
presbiterek és gyülekezeti tagok is kap
hatnak elhívást arra, hogy lelkészi szol
gálatot is végezzenek. Szeretnénk ezért 
lehetőséget teremteni arra, hogy akik fel
nőtt-élettapasztalattal szolgálnak – nagy 

gyülekezetben vagy szórványhelyzetben 
–, és így, életük egy későbbi szakaszában 
kapnak elhívást, azok számára is elérhető 
legyen a lelkészképzés és a lelkészi hiva
tás, az emberi életút bármely pontján.

– Kik jelentkezhetnek erre a szakra?
– Bármilyen főiskolai vagy egyetemi 

diplomával lehet erre a képzésünkre je
lentkezni. A másoddiplomás képzés lehe
tőségének a lényege, hogy bármilyen fel
sőfokú végzettség után elindulhat az em
ber a lelkészi hivatás felé vezető úton is.

– A másodhivatású lelkészképzés es-
ti tagozatos képzést jelent. Hogyan épül 
majd fel a hét félév?

Az elhívás útjai sokfélék
Beszélgetés hittudományi egyetemünk 
új másoddiplomás lelkészképzéséről

„Aki érzi, hogy elhívást kapott az 
evangélium hirdetésére, bátran 
vállalja fel így ezt a küldetést!”  
– mondja Pángyánszky Ágnes. Az 
Evangélikus Hittudományi Egyetem 
Gyakorlati Intézetének vezetőjét, a 
teológus mesterszak specializáció 
felelősét a jövő év februárjától in-
duló esti tagozatos lelkészképzésről 
kérdeztük.

INTERJÚ I evangélikus Élet

FO
TÓ

: M
AG

YA
RI

 M
ÁR

TO
N



83. ÉVFOLYAM, 39–40. SZÁM I 2018. OKTÓBER 7. I 39

– Az első félév a héber és a görög 
nyelv tanulását jelenti majd. Ezt két fél
éves részismereti oktatás követi. Itt bibli
kus és teológiai alapismereteket kell elsa
játítani. Ez a két félév a képzésben nagyon 
rugalmas időszak, és sokban függ az elő
zetesen megszerzett képzettségtől. Akik
nek például már van katekéta-lelkipásztori 
munkatársi végzettségük, azok számára a 

nyelvi félév után a mesterképzés követke
zik. A négy féléves mesterszakos képzés 
tananyaga lényegében megegyezik a nap
pali szakos hallgatók tananyagával. Az új 
képzés is azt a végzettséget adja, amelyet 
a nappali teológus-lelkész szakos képzés, 
és ezt követi az úgynevezett hatodéves 
gyakorlati képzés. Utóbbi megvalósulásá
nak formáiról még zajlanak az egyezteté
sek, hiszen valószínűleg nagyobb gyüleke
zeti szolgálati tapasztalattal is jelentkez
nek majd többen erre a képzésre, olyanok, 
akiknek lehet, hogy a gyülekezeti és egy
házi ismeretük is sokkal gazdagabb, így ezt 
is szeretnénk majd figyelembe venni.

– Mi a fő különbség a nappali tago-
zatos és az esti tagozatos képzés mene-
tében?

– A cél eléréséhez, azaz a diploma 
megszerzéséhez és az ordinációhoz két 
út vezet. A nappali képzés során az is
meretek elsajátítása mellett a tapaszta
latok és a gyakorlatok megszerzése is 
cél. Az esti képzésben a fő feladat az, 
hogy az eddigi élettapasztalatok mellé 
odakerülhessenek a szolgálatra való ké
szülés reflektív kérdései és a szükséges 
ismeretek. A jelentkezők számára szép 
és komoly feladat lesz, hogy amit eddig 
megtapasztaltak az életben, az milyen 
folytatást kap majd a lelkészi hivatásban. 
Az esti képzésre jelentkezők közül sokak
nak valószínűleg már saját családi hátte
rük, munkahelyük van, tehát egy nagyon 
komoly döntést kell meghozniuk. Ezek
re a felnőttkori döntésekre a Bibliában 
is számos példa található: a Szentírásból 
igazán komoly változást megélt felnőtt 

emberek életútját is megismerhetjük. Eh
hez hasonlóan izgalmas elhatározás az, 
amikor valaki fiatalkorában hallja meg a 
hívást, és teszi fel életét az Isten követé
sére és az egyházi szolgálatra. Az elhívás 
útjai igen sokfélék, és különféle élethely
zetekről tanúskodnak.

– Mit jelenthet ez egyházunknak?
– Mindezek erősíthetik egyházunkat. 

Amikor fogyó gyülekezetekről, elerőt le-
nedő közösségekről, a szolgálattevők hiá
nyáról beszélünk, akkor – azt gondolom – 
ezekre a tipródásainkra így is választ ad az 
emberi életutak felett is mindenható Isten. 
Ő maga hív meg bennünket asztalához, 
kitár előttünk ajtókat, és megnyit utakat, 
hogy el ne veszítsük a reménységünket. 
Az elhívásnak is ő a gazdája. Amikor bő
vülő teológiai képzéskínálatról adunk hírt 
egyházunkban, akkor ezzel arról is bizony
ságot teszünk, hogy életünk és remény

ségünk van Krisztus követésében és az 
evangélium hirdetésének a szolgálatában.

– A másoddiplomás lelkészképzést 
több országban már bevezették. Itt, az 
egyetemen milyen modellt vettek figye-
lembe?

– Egyik legközvetlenebb partnerintéz
ményünk a németországi neuendettelsaui 
teológiai főiskola. Ott már évek óta zajlik 
ez a képzés. Az ottani kollégáktól sok se
gítséget és pozitív visszajelzéseket kap
tunk. Az észak-amerikai egyházakban és 
Kanadában is az az általános, hogy egy 
másfajta alapképzést követően lehet a 
teológiai mesterképzést elkezdeni.

– Mikortól lehet a képzésre jelent-
kezni?

– Az első évfolyam 2019 februárjában, 
azaz az idei tanév keresztfélévében kezdi 
meg a tanulmányait. A képzést október fo
lyamán fogjuk meghirdetni, és decemberig 
lehet majd jelentkezni. Szeretnénk, ha lel
készeink is hirdetnék ezt a lehetőséget, és 

bátorítanák azokat a híveket, akik elhívást 
éreznek magukban a lelkészi szolgálatra. 
Ezenkívül biztatjuk egyházunk tagjait, 
hogy éljenek ezzel a lehetőséggel.

– Többen lehetnek, akik érzik az elhí-
vást magukban, ugyanakkor élethelyze-
tük, egzisztenciájuk vagy más tényezők 
miatt bizonytalanok. Mit tanácsolna nekik 
a döntéshez?

– Mindenkinek nagy bátorságra lesz 
szüksége ahhoz, hogy el merjen indulni 
ezen az úton, és erre az elhívásra úgy tud
jon gondolni, mint amelyet Isten készített 
elő számára. A teológus mesterszak lelkész 
specializációján folytatott tanulás ezért 
egy olyan képzési forma, amely mellett 
a munkára és a családra is maradnia kell 
megfelelő időnek. Aki érzi, hogy elhívást 
kapott az evangélium hirdetésére, bátran 
vállalja fel így ezt a küldetést!

 Galambos ádám

evangélikus Élet I INTERJÚ

‚‚A másoddiplomás képzés 
lehetőségének a lényege, hogy 
bármilyen felsőfokú végzettség 
után elindulhat az ember a 
lelkészi hivatás felé vezető úton is.
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Rusznyák Dezsőt szinte mindenki 
ismeri. Felvidéki magyar evangéli
kusok kapcsán az ő neve, személye 

jut eszünkbe először. Nemcsak honi egy
házunkban, hanem Erdélyben, Német
országban, Svájcban, a Lutheránus Vi
lágszövetség irodáiban, mindenütt. Több 
évtized szolgálat és többévi készülődés 
után ment nyugdíjba. A gömöri régióban 
sok gyülekezetet pásztorolt. Gyenge hang
szálai dacára vasárnaponként egész nap 
prédikált. Templomokat újított fel, kérte a 
segélyeket, támogatásokat. Küzdött azért, 
hogy legyen magyar nyelvű lelkészi szol
gálat akkor is, ha nyugdíjba vonul. Most 
ez megtörtént, és nincs magyarul beszélő 
utód. Szomszéd település szlovák lelkésze 
lett az adminisztrátor. 

Ugyanakkor magyar szolgálat van, 
mert Isten a kövekből is támaszt fiakat és 
leányokat. 1990-től rendszeresen mentem 

Dezső hívására. Szerveztük a gyermek- és 
ifjúsági programokat, presbiterek képzését, 
missziós alkalmakat. Később bekapcsoló
dott a budaörsi gyülekezet dr. Garádi Péter 
felügyelő és Endreffy Géza lelkész veze
tésével. Éveken át havonta jöttek, kétszáz 
kilométerről. Lóczy Tibor helyi vállalkozót 
– akinek súlyos balesete volt – a kórházban 
látogatta Rusznyák Dezső. Így lett Tiborból 
először megtért ember, azután teológiát 
végzett munkatárs. Ferenczy Erzsébet és 
Bálintné Varsányi Vilma magyarországi 
lelkészek az elmúlt években hűségesen, 
kreatívan végzik a helyettesítő szolgálatot. 
Keresztelnek, konfirmálnak, temetnek, lá
togatnak, szerveznek, így megnőtt a hitta
nosok száma. Szólnak a harangok, a hang
szerek. Számtalan ünnep, evangelizáció, 
missziós program, nyári tábor jött így létre.

Szeptember 15-én sokan jöttek el a 
sajógömöri templomba, hogy hálát adja

nak mindezekért. Badin Ádám előadómű
vész Dezső kedves zsoltárát, a negyvenha
todikat olvasta fel. Miroslav Mato szlovák 
lelkész magyarul énekelte a Miatyánkot 
és olvasta a szeretethimnuszt a nyugdíjba 
vonuló lelkész kedvéért és persze Isten di
csőségére. E sorok írója ézsaiási igék alap
ján hirdette az evangéliumot.

„Hallgassatok rám, ti szigetek, figyelje-
tek, távoli nemzetek! Már anyám méhében 
elhívott engem az Úr, születésemtől fogva 
emlékezetben tartja nevem. Éles karddá tet-
te számat, keze ügyében tartott engem. He-
gyes nyíllá tett, tegzébe dugott engem. Ezt 
mondta nekem: Szolgám vagy, Izráel, rajtad 
mutatom meg dicsőségemet! Én azonban ezt 
mondtam: Hasztalan fáradoztam, semmiért, 
hiába pazaroltam erőmet. De az Úrnál van 
az én ügyem, és munkám jutalma Istenem-
nél. […] Ezt mondta: Kevésnek tartom, hogy 
Jákób törzseinek helyreállításában és a meg-
mentett Izráel visszatérítésében légy az én 
szolgám. A pogányok világosságává teszlek, 
hogy eljusson szabadításom a föld határáig. 
[…] De Sion ezt mondta: Elhagyott engem az 
Úr, megfeledkezett rólam az én Uram! Meg-
feledkezik-e csecsemőjéről az anya, nem kö-
nyörül-e méhe gyermekén? Ha mások meg-
feledkeznének is, én nem feledkezem meg ró-
lad! Íme, tenyerembe véstelek be, szüntelen 
előttem vannak falaid.” (Ézs 49)

A Magyarországi Evangélikus Egyház 
nevében dr. Fabiny Tamás elnök-püspök 
köszönte meg Rusznyák Dezső szolgálatát, 
és felajánlotta a hazai egyház segítségét, 
hangsúlyozva, hogy a helyieken múlik a 
gyülekezetek jövője. 

 szeverényi János

JEGYZET I evangélikus Élet

A lelkész megy, 
Isten marad
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evangélikus Élet I JEGYZET

Amikor papné lettem, több száz ki
lométerre kerültem mindattól és 
mindazoktól, amit és akiket ismer

tem és szerettem. Az egy szem férjem volt 
az egyetlen, akit jól ismertem új lakóhelye
men, aki ugye, mint tudjuk, lelkész volt már 
akkor is. A lelkész hasonló a macskához: 
napközben jön-megy, a saját dolga után 
jár, aztán ha megéhezik, hazatalál. Így te
hát gyűjteni kezdtem az új ismerősöket és 
barátokat, hogy berendezzem új életemet 
– szereplőkkel. 

Legkézenfekvőbb ismerőseim a gyü
lekezet tagjai voltak. Az egyetlen gondot 
az okozta, hogy míg ők egy új emberrel 
ismerkedtek meg, nekem úgy negyven 
új arcot kellett volna elsőre memorizál
nom. Sőt ha mindazokat hozzáadom, akik 
nagyszabású és ökumenikus (lásd később: 
kórusok) esküvőnkön jelen voltak, akkor 
gyakorlatilag háromezer falusi intett felém 
mosolyogva, ahányszor csak kitettem a lá
bam az utcára. 

Természetesen mindenki azt feltéte
lezte, hogy ismerem. De nem ismertem 
őket! Nem tudtam, ki kórustag, ki a pék 
felesége, ki gyülekezeti tag. Persze vasár
nap tudtam, hogy hopp, ezek az emberek 
a gyülekezet, de nagyon nehezen jegyez
tem meg őket úgy, hogy kötni tudjak va
lamit egy-egy emberhez. 

A dolgomat nem könnyítette meg az 
sem, hogy a gyülekezetnek nagyjából a  

kétharmada Bözsike nénikből állt. A ma
radéknak mintegy fele férfi volt, és neveik 
a Józsi bácsi, Sanyi bácsi, István bácsi kör
ben mozogtak. Nagyon hálás voltam azért 
a néhány emberért, akinek kevésbé szok
ványos nevet adtak a szülei. Az Artúrok, 
Gézák, Henrikek örökre belopták magukat 
a szívembe. Éppúgy, mint a nénik közül a 
Klotild, Berta, Apolka és Stefánia nevűek. 

A többieket lassabban tudtam csak 
megszólítani. Általában megpróbálkoztam 
egy kissé elharapott végű köszönéssel.

– Csókolom, Bözsike néni. 
A Bözsikét halkan, elkenve mondtam 

direkt. Akár Margitnak, Évának, Máriának, 
Zsuzsának is hallhatták volna! De soha 
senkit nem sikerült ezzel átejtenem. Min
denki vállon veregetett, rám mosolygott, 
és kijavított: 

– Én nem a Bözsike néni vagyok, ha
nem az Erzsi néni. Csak az ángyom szo
kott Bözsikének szólítani, mert az ő lánya 
is Erzsi. 

Vagy:
– Jaj, engem már nem szoktak így be

cézgetni, tisztelendő asszony. Hívjon csak 
nyugodtan Erzsébetnek. 

Hát, nem mondom, hogy könnyen ta
nultam meg, de ma már nem is ez a fontos. 
Számomra a kedvességük és a türelmük 
igazi ajándék volt. És máig nem tudok úgy 
végigmenni egy utcán, hogy ne jusson 
eszembe valamelyik – már Istenhez köl

tözött – drága testvérem, akár Bözsike volt 
a neve, akár nem. 

A helyzet különben csak körülbelül há
rom évvel később változott meg, amikor 
első gyerekünk megszólalt. Mit megszó
lalt?! Beszélni kezdett! Mindenkit, aki élt 
és mozgott, hangosan megkiabált imigyen: 

– Szia, Bözsike néni! Hogy van a lábad 
meg az a szép szemű unokád, akinek sárga 
biciklije van?

Vagy:
– Szia, Erzsi néni, aki nem szereted, 

ha Bözsikének szólítanak! Mi újság a tar
ka macskáddal meg a kiskacsáiddal? Ki
vágtátok már a ház elől a meggyfát, amitől 
nem lehetett látni a szobában? 

És sosem tévedett. Viszont föltette az 
összes kínos kérdést is. Igazi, pezsdítő gye
rekszövege volt. Kis élő „jegyzettömböm
mel” már sokkal valószínűbb volt, hogy én 
is képes leszek érdemben csatlakozni a 
társalgáshoz. 

Míg kicsi lányom nem állt mellettem 
az ismerkedés folyamatában, nehezeb
ben boldogultam. Tulajdonképpen „vak 
tyúk is talál szemet” stílusban szemeltem 
ki „áldozataimat”, akiket váratlanul és min
den bejelentés nélkül megleptem egy lá
togatással. Szinte kivétel nélkül örömmel 
fogadtak, és szántak rám időt. Volt, aki a 
családját is próbálta felvázolni előttem, 
amiből arra a következtetésre jutottam, 
hogy a családok összetétele mindenütt 
pont olyan bonyolult, mint nálunk. (Mert 
a saját idős rokonaim is úgy tudtak elma
gyarázni egy-egy családi kapcsolatot, hogy 
a végén mindig arra jutottam: Amálka néni 
és Boriska néni két jó öregasszony. Vagy 
Boldizsár bácsi és Malvin néni rokonok 
Ádámról meg Éváról.) 

A sok ismerős közül aztán akadt néhány 
egészen meglepő, akik a barátaim lettek. 
Ők voltak azok, akik úgy kezeltek, mint 
egy fiatalabb testvért. Nem vártak tőlem 
tanácsot és korlátlan rendelkezésre állást 
sem. Sőt volt, aki még nagymamai szívét 
is felajánlotta, ha éppen nem volt hova 
tennem egy-egy órára a kicsinyeimet. Ál
talában azonban csak beszélgettünk, imád
koztunk, nevetgéltünk. Volt közöttünk úgy 
ötven-hatvan év korkülönbség, de jól meg
értettük egymást. Egy részük még mindig a 
barátom. Másik részük már az atyai házból 
figyeli botladozásomat. Ha jobban meggon
dolom, egész jól szórakozhatnak. 

 füller tímea

EGY PAPNÉ TITKOS NAPLÓJÁBÓL
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A Szólj be a papnak! mozgalom szervezte beszélgetések a múlt 
év februárjában kezdődtek három debreceni keresztény gyüle
kezet összefogásával. A kezdeményezés célja egyfajta „kocsmai 
evangelizáció”: főként nem hívők számára alkalmat adni arra, 
hogy az életük nagy kérdései kapcsán megismerhessék az egy
házak képviselőinek álláspontját, és találkozhassanak a hittel, 
Jézus Krisztus üzenetével. A rendezvények egyszerre szolgálják 
a hitéleti ismeretterjesztést és a vitakultúra fejlesztését, vala
mint fórumot biztosítanak a legaktuálisabb társadalmi kérdések 
széles körű interaktív megvitatására.

Az összejövetelek iránti érdeklődés mindig eleven. Gomb
kötő Beáta már sokadik alkalommal vett részt előadóként a ren
dezvényen. Egyetemi lelkészként fontosnak tartja a „kocsmai 
evangelizációt”. Elmondása szerint a fiatalokat leginkább ezeken 
a helyeken lehet elérni, valamint a diskurzusok témái főként ezt a 
korosztályt érintik. A lelkésznő véleményét a résztvevők összeté
tele is alátámasztotta: az egyetemista korosztály mellett néhány 
gimnazista is felfedezhető volt a közönség soraiban.

Tabuk nélkül
A bioetika kérdésköre szerteágazó. Az Állami Egészségügyi Ellátó 
Központ Egészségtudományi fogalomtárának (Fogalomtar.aeek.hu) 
meghatározása szerint a bioetika a biológia és az orvostudomány 
etikai kérdéseivel foglalkozó, a természet- és társadalomtudo
mányokon alapuló több szakterületet érintő tudomány; olyan 
kulturális, etikai és szociális kérdések tartoznak hozzá, amelyek 
az egészségügy és a természeti környezet széles területeit érintik. 
Fábry Kornél atya a témával kapcsolatban kifejtette: „Úgy gon
dolom, hogy a bioetikának a feladata meghúzni a határokat.” Az 
ember bár megtehet sok mindent, mert rendelkezésére áll a tech
nika, ám bizonyos dolgokat mégsem tehet meg, „mert túllépi azt 
a határt, ameddig az ő hatásköre szól”. Az atya szerint az egyház 
feladata a Tízparancsolat alapján elsődlegesen az élet védelme.

Gombkötő Beáta elmondta, hogy egyetemi óráin nagyon 
nehéz volt nyugvópontra jutni a bioetikával kapcsolatos vitás 
kérdésekben, sokszor csak irányelveket tudtak megfogalmazni. 

A különféle felekezeti hozzáállásokról Boros Dávid úgy nyilat
kozott, hogy ha az egyházaknak nem lennének eltérőek a meg

közelítéseik, akkor az este csak egy ember előadása lenne, aki 
rövid és tömör összefoglalót tartana a válaszokból. „A baptista 
közösség kissé alulról szerveződő, azt is mondhatnám, hogy népi 
központú, éppen ezért sokszor az ilyen nagy teoretikus kérdések
hez inkább a teológia felől közelítünk, illetve a missziós szempont 
és a lelkigondozás felől. A katolikus egyház centralizáltabb, és 
generális történelmi és társadalmi kérdésekre válaszol. A mi szem
pontunk valószínűleg ma este is inkább személyes, lelkigondozói, 
helyzetfelismerő, megismerő és remélem, megoldó lesz” – vezette 
fel az estet a baptista lelkipásztor.

A továbbiakban a jelenlévők olyan eszmecsere részesei le
hettek, amely kényes kérdésekkel foglalkozott őszintén, tabuk 

Kényes kérdések, 
lelkipásztori válaszok 
Húsba vágó bioetikai problémák mérlegre téve

Hatalmas érdeklődő tömeg torlaszolta el a budapesti Zappa kávézó kijáratait, és töltötte meg a folyosóit 
szeptember 18-án, a Szólj be a papnak! kezdeményezés által életre hívott rendezvény kezdetekor. Mindenki 
kíváncsi volt a három felekezet képviselőinek a véleményére a bioetika bizonyos kérdésköreivel kapcsolatban. 
Az érdeklődő fiatalok előzőleg írásban névtelenül feltették az őket izgató kérdéseket. Evangélikus részről 
Gombkötő Beáta budapesti egyetemi lelkész, baptista szempontból Boros Dávid lelkipásztor válaszolt, a 
római katolikus oldalt pedig Fábry Kornél, a budapest-terézvárosi Avilai Nagy Szent Teréz Plébánia kisegítő 
lelkésze képviselte. 
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nélkül. Szóba került a házasság előtti szexualitás, a házassá
gon belüli fogamzásgátlás, valamint az öngyilkosság témaköre. 
A felszólalóknak nehéz dolguk volt: röviden kellett reagálniuk 
olyan felvetésekre, amelyeknek egyenként lehetett volna egész 
esteket rendezni.

Fogamzásgátlás, szexualitás

Gombkötő Beáta kifejtette, a pasz to rá ció során különösen 
fontos lenne tudatosítani az emberekben, hogy felnőttként 
felelősséggel tartoznak a tetteikért. Fábry Kornél atya sze
rint a fogamzásgátlás annak az eredménye, hogy az ember el 
akarta választani egymástól az életfakasztást és a szexualitást. 
Azonban a római katolikus pap szerint ez egy nagyon bonyolult 
helyzet, amelyről alapelveket tudnak csak kimondani, a többi 
a gyóntatószékre és a lelkivezetésre tartozik, hiszen az esetek 
hívenként jelentős eltéréseket mutathatnak.

Miközben a három egyház képviselői válaszoltak, a terem
ben folyamatosan körbejárt a „kérdéses” doboz, amelyben egy
re gyűltek a hallgatóság kérdéseit tartalmazó cetlik. 

Sokan felvetették a házasság előtt létesített szexuális kap
csolat témáját. Hol a határ a nemiségben, meddig lehet elmen
ni? Boros Dávid tízévi házasságának távlatából visszatekintve 
személyes tapasztalatát osztotta meg a fiatalokkal. „Tíz év há
zasságból szemlélve a szexualitás nagyon fontos és jó szelete az 
életnek, de az ember életének sok más területe van ezen kívül. 
Visszanézve azt látom, hogy érdemes volt ezt őrizni a házas
ság számára, meghagyva az egyesülést a nászéjszakára. Amit a 
szexualitás tud adni, azt bőven meg fogod tudni élni a házas
társaddal. Én hiszem, hogy a várakozáshoz Isten tud erőt adni.” 

Gombkötő Beáta felhívta a figyelmet arra, hogy sokszor 
nem tisztázzuk a vágyaink mögötti motivációinkat, és nem te
kintjük embernek a másikat, aminek súlyos következményei 
lehetnek, például elveszünk az egyéjszakás kalandokban.

„Az ember érzékeny lény, a teste, lelke reagál az impul
zusokra. Minden azon múlik, hogy ki van a kapcsolat közép
pontjában: a másik vagy én. A saját kielégülésemet keresem, 
vagy a másiknak örömöt vagy a kölcsönös örömöt? Hogy mikor 
mit szabad, erről a Búcsú a randevúktól című könyv szerzője, 
Joshua Harris amerikai református lelkész azt mondta, hogy a 
jó dolog rossz időben rosszá válik. Hogy miért érdemes várni? 
A miatt a néhány félelemmel teli nap miatt, amely arról szól, 

hogy megjön-e vagy nem. Nem éri meg az egészet, ha ott van 
a félelem: foganok, s akkor mi lesz?”  – járta körbe a problémát 
Fábry Kornél.

Lombikbabák
Nagy vitát váltott ki annak idején Veres András püspöknek, a 
Magyar Katolikus Püspöki Konferencia elnökének nyilatkozata 
a lombikbébiprogramról. A püspök tavaly kritizálta a kormány 
lombikbébiprogramot támogató álláspontját, mivel az „figyelmen 
kívül hagyja a krisztusi értékrendet”. A kérdést a Szólj be a papnak 
hallgatósága sem kerülte el, és válaszra késztette a megjelent 
lelkipásztorokat. A témában annak idején egyházunk nevében 

dr. Orosz Gábor Viktor, a Magyarországi Evangélikus Egyház Zsi
nata Teológiai Bizottságának elnöke nyilatkozott: „Amennyiben 
a mesterséges megtermékenyítés módszereit eredményesen 
alkalmazzák, és az úgynevezett számfeletti embriók létrejöttét 
igyekeznek elkerülni, akkor véleményünk szerint a mesterséges 
megtermékenyítés Isten áldásának tekinthető. Szemben a római 
katolikus tanítóhivatal természetjogon alapuló megállapításaival, 
evangélikus oldalon nincs olyan ellenvetés, amely az eljárás elő
nyeit irrelevánsnak minősítené a tudatosan vállalt kockázatokkal 
szemben…” 

Fábry Kornél atya szerint az ember továbbra sem játszhat Is
tent. Tisztában kell lenni azzal, hogy többféle eljárás létezik, egyik 
esetben származhat az apától a spermium, de előfordulhat, hogy 
ezt donoréval helyettesítik, valamint a béranyaság lehetősége is 
felvet további etikai kérdéseket. „Az egész mögött pedig annak 
az igénynek a benyújtása van, hogy az ember szülő akar lenni.” 
A katolikus pap szerint a vágy jogos, de meg kell gondolni, hogy 
egy gyermek megfoganásával együtt jár a többi – a katolikus ál
láspont szerint már életnek tekintendő – megtermékenyített pe
tesejt elpusztulása. Boros Dávid baptista lelkipásztor meglátása 
szerint viszont nem tekinthető problémának, ha egy pár orvosi 
segítséget kér ahhoz, hogy gyermeke születhessen.

A beszélgetés során tanulságos volt szembesülni azzal, hogy 
milyen dilemmák foglalkoztatják a fiatalokat. Nyilvánvalóvá vált, 
hogy a lelkipásztoroknak különösen részletekbe menően kell el
mélyedniük ebben a kérdéskörben is: az élénk érdeklődés adott, 
az egyházak képviselőinek pedig ezt látniuk kell, és késznek kell 
lenniük érdemi válaszokkal szolgálni. 

 Harmati dóra
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GYERMEKEKNEK I evangélikus Élet

Hatéves korom óta szemüveges va
gyok. Elég sokáig nem foglalkoz
tam ezzel különösebben, hanem 

ahogy nagylány lettem, kezdett zavarni a 
dolog. Bár ma már sokan csak divatból is 
hordanak szemüveget, nekem nehezemre 
esett a folyamatos használata. Télen bepá
rásodik, nyáron a strandon vizes lesz, el
vesztem, és persze szemüveg nélkül meg 
sem tudom találni. Igazán bosszantó. 

Néhány barátnőm elegáns mozdulattal 
a sarokba dobta a szemüvegét. Eldöntötték, 
hogy vesszen a szörnyű szerkezet, ők aztán 
nem használják többé. Én is próbálkoztam, 
csak az volt a baj, hogy a szobából sem ta
láltam ki a maradék látásommal gond nél
kül. Először jól belerúgtam véletlenül az ágy 
lábába, mert nem vettem észre az akadályt. 
Aztán a fejem koppant nagyot az ajtó üve
gén, amelyet levegőnek hittem. Bizony be 
kellett ismernem, hogy igenis szükségem 
van az okuláréra az élethez. 

Az évek során aztán változott is a lá
tásom. Minden októberben felkerekedem, 
hogy egy optikus és egy szemészorvos 
segítségével megkaphassam a számom
ra megfelelő lencsét, és tisztán láthas
sak. Van, amikor gyengébb, van, amikor 
erősebb szemüveget kapok. Egy biztos: 
anélkül nem boldogulok. Jó, hogy van ez 
a segédeszköz. 

De az az igazság, hogy nem csak a 
szemlencsém változik, én magam is sokat 
változtam, ahogy telnek az évek. Gyerek
hitemnek még nagyon sok babonás voná
sa volt. Azt hittem, Isten azért szeret majd 

engem, mert Bibliát olvasok, istentiszte
letre járok és imádkozom. Ha ezt a három 
dolgot elég gyakran teszem meg, akkor jó 
esélyem van rá, hogy minden felelés jól si
kerüljön, minden vizsgán megfelelő tételt 
húzzak, mindenki egészséges legyen, akit 
szeretek, és persze hogy süssön a nap a 
nyaralásunk idején. 

Istentől inkább tartottam, mint sze
rettem, de ezt a világért be nem vallottam 
volna magamnak sem. Volt egy sötét sa
rok, ahol félelmemet és bizonytalanságo
mat rejtegettem. Oda nem engedtem be 
senkit. Aztán valahogy mégis változott a 
helyzet. A családunkban megannyi gond, 
betegség, nagy változások jöttek, és a sok 

Október, a látás hónapja
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csiribá-csiribú nem működött. Hiába imád
koztam, csak a tenyerem izzadt egyre job
ban a sok könyörgéstől, és nem értettem, 
hol akad el a dolog. Pedig éppen akkor lett 
világos, hogy még annál is nagyobb szük
ségem van Istenre, mint hittem volna. 

Csalódottságom és haragom úgy ösz
szegyűlt, hogy jól kitálaltam neki. Mi ez a 
viselkedés? Hol van a nekem járó áldás? 
Ha nem viselkedik rendesen, le is út, fel 
is út. A végén magam is megszeppen
tem. A beállt csendben hirtelen nagyon 
kicsinek és törékenynek éreztem ma
gam. Borzasztóan vágytam rá, hogy va
laki abban a reménytelenül jelentéktelen 
állapotomban szeressen és elfogadjon. 
És akkor valahogy ott volt Isten. Biztos 
előtte is ott volt, de nekem nagyon sok 
mondanivalóm volt, nem hagytam, hogy 
megszólítson. Most már tudtam, hogy 
egész másról szól ez az egész hitdolog, 
mint amit azelőtt gondoltam. 

Imádságaim olyanok lettek, mintha Is
ten ölébe ültem volna, hogy feltöltekezzen 
a lelkem a szeretetével. Ha Bibliát olvas
tam, azon gondolkodtam, vajon mire gon
dolhat Isten, és tudtam, hogy valami jót 
akar nekem adni. 

Hasonlított ez az állapot ahhoz, amit a 
testvéremmel évek óta eljátszottunk min
den születésnapon. Hónapokig fürkész
tük, mi az, amire tényleg szüksége van a 
másiknak, vagy fontos lenne neki, vagy 
örülne neki. Ezt beszereztük vagy elkészí
tettük, aztán módszeresen ronda papírok
ba csomagoltuk. Öcsém az újságpapírt ré
szesítette előnyben. Még összevizezni és 
megszárítani is képes volt, hogy végképp 
szánalmasan nézzen ki a csomag, amely 
a kincset rejtette. Én nem voltam ennyire 
találékony, beértem olcsó vécépapírral. 

De a kibontás után mindig csodála
tos öröm fogott el bennünket. Élveztük 
azt a szeretetet, amely képes volt valódi 
jót adni nekünk, és nevettünk a pocsék 
csomagolóanyagon, amely elrejtette elő
lünk. Később persze már számítottunk 
erre a fordulatra. És ugyanígy kezdtem 
Istent huncutnak tartani életem fordula
tainál. Olyannak, aki tudja, hova fut majd 
ki a dolog a legjobban. Már jobban bíztam 
benne, mint hogy addig lássam, ameddig 
a szememmel képes vagyok. 

És talán ez maga a hit. Amikor már 
tudom, hogy bízhatok Isten jóságában. 
Hogy bármit hozzon az élet, mögötte 
ott tudom szerető Atyámat, aki kezében 
tartja a sorsomat. IIyen szemüveget kí
vánok nektek is. 
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Keresd meg az elrejtett igeverseket!

Csalóka képek. „Hiszem, ha látom” – szoktuk mondani. De a szemünk bizony 
sokszor becsap bennünket. Victor Vasarely – magyar származású, Franciaország-
ban élt festőművész (1906–1997) – sok olyan képet festett, amelyen a színek és 
a vonalak játéka űz tréfát velünk. A jelenség neve: optikai csalódás. Ha körülnéztek 
az interneten, sok hasonlót találhattok, például a 19 optikai csalódás, amit nem 
dolgozol fel könnyen című írásban (Mivoltma.444.hu).
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Társadalmi nemek és a hit
Társadalmi nemek és a hit címmel megjelent írásunkhoz 
(Evangélikus Élet, szeptember 9.) érkezett a következő 
hozzászólás.

A műfordítóként ismert Kövesdi Miklós Gábor írása 
nem mindennapi vállalkozás. Közel kellett hoznia a 
gendert, amely már feledésbe is merült egy olyan or
szág emlékébe, ami alapvetően igen távol áll a termé
szetétől. Az írásból kiderült, hogy is került most ismét 
terítékre ez a téma: kormányunk nem támogatja.

Úgy érzem, nemcsak lehetőségem, de felelősségem 
is jelzést küldeni. Nem dicsekvésképpen, de talán az 
átlagnál nagyobb rálátásom van a felvetett kérdésre. 
Biológia–földrajz szaktanári képesítéssel, több mint öt 
évtizedes gyermekgyógyászati tapasztalattal, gyermek
korom óta gyakorolt hitélettel, gyülekezeti felügyelői 
tevékenységgel rendelkezem, három gyermekem és 
nyolc unokám van. 

Orosz Gábor Viktor teológiai docens utópisztikus 
elvárásai a diakónia, oktatás, idősgondozás területén 
sem a múltban, sem a jövőben nem jelentenek hozadé
kot. Laborczi Dóra újságíró a fogalmak zsonglőrködésé
vel olyan helyzetet teremt, mint annak idején az „itt a 
piros, hol a piros” játék szemfényvesztői. Alaptalannak 
vélem a női diszkriminációval kapcsolatos félelmét. Tu
domásom szerint az Evangélikus Hittudományi Egye
tem hallgatói között többségben vannak a nők. Az or
vosi hivatás is elnőiesedett. A hivatalokban is nagyobb 
százalékban képviseltetik magukat a hölgyek. A nők 
hátrányos helyzete Magyarországon sok esetben csak 
vélt sérelmeken alapul, és még az üldözési kényszeresz
me határát is súrolhatja. A rugalmas munkaszervezés és 
a gyermekek után járó extra szabadnapok és járandó
ságok a nők elfogadására és megbecsülésére utalnak.

Az átkos csatabárdok eltüntetése mindkét fél ré
széről keresztyéni kötelességünk.

Fábri György docens számos tudományos irányza
tot sorol fel. Jó lenne, ha a világunk útvesztőiben hatá
rozott iránytű lehetne az ige: „Benne (Krisztusban) van 
a bölcsesség és ismeret minden kincse elrejtve.” (Kol 2,3)

A közelmúltban történtek egyértelműen bizonyítják, 
hogy nem lazíthatunk. Magunktól nem tudunk békés 
kikötőhelyre menekülni, ahol a szellemi harc viharos 
hullámai ne lephetnének el.

Kormányunk idevonatkozó elképzelései reálisak és 
helytállóak. A Központi Statisztikai Hivatal közlése sze
rint a válások és az öngyilkosságok száma csaknem felére 
csökkent az elmúlt tíz év alatt Magyarországon. A szüle
téskor várható életkor két évvel növekedett (hetvenöt év). 
A művi abortuszok évi száma több mint tizenötezerrel 
kevesebb, mint tíz évvel ezelőtt. A csecsemőhalálozás 
csaknem a felére esett vissza (3,6 ezrelék). A családok 
pénzbeli támogatása is figyelemre méltó.

 dr. drenyovszKy Kálmán (Budapest)

OLVASÓI LE VÉL

Németországban összesen száz-
húsz ezren – férfiak, nők, idősek és 
fiatalok – játszanak valamilyen egy
házi fúvószenekarban. Manapság 
majd minden második protestáns 
gyülekezetben szolgál egy-egy ilyen 
Posaunenchor. Ezzel az egyházi fú
vószenekari mozgalom a németor
szági protestantizmus legnagyobb 
laikus mozgalmának számít. 

A Vesztfáliai Protestáns Tar
tományi Egyházban tehát szin
tén régi hagyományokra tekint 
vissza a fúvószene, a Bielefeld-
Jöllenbeckben mindmáig működő 
fúvószenekar például már 1843-
ban megalakult. Akkoriban szüle
tett a Posaunenchor összefogla
ló név is, amelynek alapja a 150. 
zsoltár 3. verse: „Lobet den Herrn 
mit Posaunen!” – „Dicsérjétek kürt-
zengéssel… [az Urat]!”

Napjaink egyházi fúvós együt-
tesei már nemcsak kürtöket szó
laltatnak meg, hanem a trombitá
tól a tubáig úgyszólván az összes 
rézfúvós hangszert felvonultatják, 
és nem csupán az istentisztele
teken szolgálnak, hanem számos 
más zenei feladatot ellátnak, az 
önálló koncertektől kezdve a vilá
gi programokon való részvételig. 
A Posaunenchor Babenhausen 
például a gyülekezet ifjúsági mun
kájában is fontos szerepet vállal: 
jelenleg tíz gyermek és fiatal fú
vószenei képzését biztosítja. 

A hazánkba látogató baben
hau se ni fúvósegyüttes tagjainak 
körülbelül egyharmada nő, ami 
pedig az életkort illeti, soraikban 
a nyolcévestől a nyolcvanévesig 
minden korosztály képviselteti ma
gát. Minden hét péntekén tartják a 
próbákat, de a zenekar tagjai gyak
ran szabadidejüket is együtt töltik. 

A babenhauseni fúvós együt-
test a güterslohi zeneiskola helyet
tes igazgatója, Eckard Vincke hiva
tásos trombitaművész vezeti, aki 
egyben a zenekar „spiritus rectora” 
is. Egyéb kötelezettsége miatt 
a magyarországi turnén ő maga 
sajnos nem tud részt venni, ám a 
koncerteken az együttes legjobb 
fúvósai zenélnek majd, összesen 
tizennégyen. Négy trombita, két 
szárnykürt, két tenorkürt, öt har
sona és egy eufónium szólal majd 
meg, időnként Benjamin Gruchow 
orgonakíséretével. Repertoárjuk 
néhány darabja egyébként kimon
dottan fúvószenekarra és orgonára 
lett hangszerelve.

A Szentendrei Református 
Gimnázium kápolnájában október 
18-án, csütörtökön 19 órakor kez
dődő koncertjükön először klasszi
kus darabokat játszanak orgonis
tájuk kíséretében. Jeremiah Clarke 
(Trumpet Voluntary), Händel (Tűzi
játék-szvitjéből egy részlet), Felix 
Mendelssohn-Bartholdy és Gio
vanni Sammartini műve csendül 
fel, a koncert második részében 
viszont a szórakoztató zenéé lesz 
a főszerep: Rossini Tell Vilmos-
nyitánya, filmzenék (A rettenthe-
tetlen és Trónok harca), valamint 
újabb hangszerelések hangzanak 
el – többnyire szintén orgonaszó
val színesítve. 

 Werner JoHanninG 

Nekünk is fújni fogják!
Magyarországon turnézik október 13–20. között a bielefeld-
babenhauseni evangélikus András-templom gyülekezetének 
fúvószenekara. A jelenleg mintegy negyventagú németorszá-
gi együttes hazánkba látogató tagjai október 14-én a buda-
vári evangélikus templomban is szolgálni fognak Bence Imre 
igazgató lelkésznek és a német ajkú gyülekezet új lelkészé-
nek, Barbara Lötzschnek a közös istentiszteletén, október 18-
án pedig a Szentendrei Református Gimnázium kápolnájában 
adnak koncertet.
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Herzog Csaba lelkész, könyvtáros áhíta
tával kezdődött az alkalom. Az igehirdető 
a Zsolt 103,1–7 alapján örömét és háláját 
fejezte ki Istennek a zsoltáros szavaival. El
mondta, hogy Isten bűnbocsátó szereteté
nek jele az, hogy a nehéz idők, az átmeneti 
helyzetek, a sok helytállást igénylő időszak 
és áldozatos munka után megvalósulha
tott egyházunk régóta dédelgetett terve: 
a termekben most már méltó módon mu
tatható be az előttünk jártak hite. Szóban, 
írásban és művészeti alkotásokban tárul
hat fel az Isten kezében eszközül használt 
emberek múltja és jelene.

Az istentiszteleten a kántori szolgá
latot Kertész Botond végezte. Fabiny Ta
más elnök-püspök szimbolikusnak nevezte 
azt, hogy épp a magyar kulturális örökség 
napjai előtt tarthatták meg az ünnepsé
get. Elmondta, hogy a szakrális, „klerikális” 
tárgyak sajnos nem mindig számítottak a 
kulturális örökség részének. Egyházi köz
pontunkban azonban most már méltókép
pen őrizzük javainkat. A gyűjteményekért 
is felelős püspök Reinhold Niebuhr ame
rikai teológust idézte, aki Krisztus és a 
kultúra viszonyának ötféle modelljéről 
beszélt, úgymint: Krisztus a kultúrával 
szemben; Krisztus átformálja a kultúrát; 
Krisztus azonos a kultúrával; Krisztus a 
kultúra felett; Krisztus és a kultúra. „A sok 
szélsőség között ez utóbbi testesíti meg az 
evangélikus, lutheri hozzáállást, hiszen a 

hívő ember otthon lehet mindkettőben, 
azaz nincsen kizárólagossága egyik kate
góriának sem” – mondta a püspök. „A kul
túrát úgy kell az egyháznak képviselnie, 
hogy a vitakultúra, a viselkedéskultúra, a 
testkultúra, a politikai kultúra javuljon, és a 
szeretet, valamint az élet kultúrája kerüljön 
előtérbe” – hangsúlyozta.

A püspök ezután köszönetet mon
dott a gyűjteményi munkatársaknak és a 
szakmák képviselőinek az elért eredmé
nyekért. Említette, hogy bár a raktározás 
kérdése még nincs teljesen megoldva, 
hiszen a gyűjtemények kétharmada nem 

fér el az új épületben, szellemi gazdagsá
gunk, kulturális kincseink mégiscsak méltó 
körülmények között lehetnek. Úgy is, hogy 
Lutherrel együtt valljuk: „Bizony, koldusok 
vagyunk” – azaz Isten előtt még így is sze
gények – tette hozzá.

Ezután az Evangélikus Országos Le
véltár felújított tereit Czenthe Miklós le
véltárvezető mutatta be. A Podmaniczky– 
Degenfeld-könyvtár és a régi és ritka köny
vek gyűjteményét Hubert Gabriella gyűjte
ményigazgató, míg az új gyűjteményi olva
sótermet és a visszaköltözött Evangélikus 

Országos Könyvtár állományának részeit 
Balogh Kriszta könyvtárvezető ismertette 
meg az érdeklődőkkel. Kiemelték Fabók 
Balázs, Veréb Norbert, Balás Gyula és Mau-
rer Péter nevét, akiknek rengeteg munkájuk 
volt a megújulásban.

Zárszót Prőhle Gergely országos fel-
ügyelő mondott, aki az országos vezető
ség nevében szintén köszönetét fejezte 
ki az odaadó munkáért és lelkesedésért. 
„Egyháztagjaink szeretik az egyházat és a 
hagyományosan az egyházhoz kötődő te
reket. De szemléletváltásra volt szükség” – 
emelte ki a felügyelő, aki szerint bölcs volt 
a felújítást engedélyező döntés. Szimboli
kus, hogy míg lent egy trezorban őrizzük 
a Luther-végrendelet eredeti példányát, 
addig felette két emelettel a kápolnában 
adunk hálát azért, hogy ezek a terek meg
újulhattak. 

 HorvátH-bolla zsuzsanna

Szeptember 17-én megnyílt az Evangélikus Országos Gyűjtemény megújult, közös 
olvasóterme, és az Evangélikus Országos Könyvtár is újra fogadja olvasóit. Cím: 
1085 Budapest, Üllői út 24. I. emelet (megközelítés a Szentkirályi u. 51. alatti 
portán keresztül). Az olvasóterem és a könyvtár nyitvatartása: hétfő, 13–18 óra; 
kedd–csütörtök, 9–16 óra; péntek, 9–13 óra. (A külső raktárban őrzött műveket 
kérésre beszállítják az olvasóterembe. Szállítás heti egy alkalommal.)

Az Evangélikus Országos Levéltár változatlan nyitvatartással várja a kutató-
kat: hétfő, 13–16 óra; kedd–csütörtök, 9–16 óra; péntek, 9–13 óra. A levéltár 
jelenleg két helyen működik. Az iroda és a régi iratok gyűjteménye az Üllői úti 
épületben található, az anyagok jelentős része átmenetileg egy bérelt raktárban 
van: Budapest Főváros Levéltára, 1139 Budapest, Teve u. 3–5. (időpont-egyeztetés 
telefonon: 20/250-7281).

Öröm és hála
Ünnep az Evangélikus Országos Gyűjteményben
Szakmunkatársak és meghívott vendégek ünnepi ülés keretében mondtak 
hálát az Üllői úti székházban megújult gyűjteményi terekért szeptember 
14-én, pénteken. Az áhítat és a bemutató után sétát is tettek a gyűjte-
mények épületrészében.
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Az evangélikusok többsége számára is
meretlen, varázslatos világba engedett 
betekintést szeptember 10-én a budavári 
evangélikus szabadegyetem hetedik, 2018 
/2019-es szemeszterének első előadása. 
A Görögkatolikus Metropólia vezetője elő
adásában a bizánci templom szerkezetének 
és a benne zajló liturgiának az elemző be
mutatásán keresztül magyarázta el, hogy 
miért elsődleges missziós eszköz egyhá
zukban az Isten imádásának évszázadokkal 
ezelőtt kialakult s lényegében máig válto
zatlan rendje.

Az alkalom elején az est házigazdája, 
dr. Fabiny Tamás, a Magyarországi Evangé
likus Egyház elnök-püspöke az előadáshoz 
illeszkedő ige alapján szolgált rövid áhítat
tal. ApCsel 13,2 alapján arról beszélt, hogy 
a liturgia Istennek nyújtott szolgálat. Hoz
zátette, hogy a liturgia szó a görög nyelv
ben világi értelemben közhasznú munkát 
jelent, vagyis amit ilyenkor teszünk, az Is
ten népének szolgálata is. A liturgia ünnep, 
ugyanakkor a Krisztus parancsára végzett 
misszió mindennapi kemény munka. És ez 
a munka, miként minden más tevékenység, 
az Urat szolgálja, ha hittel eltelve végezzük 
– mondta a püspök. 

Előadásának elején Kocsis Fülöp em
lékeztetett arra, hogy a híveknek adott két 
legfőbb parancs közül az első az, hogy sze
resd Uradat, Istenedet teljes szívedből-lel
kedből, s erre épül a második: szeresd fele
barátodat, mint magadat. Az ember első és 
legfontosabb feladata, hogy a lehető legkö
zelebb jusson Istenhez, ám sok keresztény 
úgy gondolja, hogy erre a maga erejéből 
is képes. Hiába erőlködnek, nem megy, 
mert a cselekvés mindig Istené – jelentet
te ki a metropolita. Ahogyan Pál apostol is 
mondja: Isten cselekszik bennem. Tetteink 
forrása az Istennel való kapcsolatunk; az 
egyház, a gyülekezet, a templom és a litur
gia pedig a megfelelő közeget adja ahhoz, 
hogy eljuthassunk Urunkhoz – emelte ki 
Kocsis Fülöp.

Állítása szerint a bizánci templom leg
főbb missziós ereje az, hogy a belépő szin
te kényszert érez egyre beljebb és beljebb 

jutni – erre azonban nem mindig és nem 
feltétlenül van lehetőség. A falakkal három 
részre – előcsarnokra, templomhajóra és 
szentélyre – tagolt térben csak szabályok
hoz igazodva lehet tartózkodni, ám ha jó a 
templom, akkor a belépő szinte önkéntele
nül elkezd imádkozni. A nem keresztények 
csupán a görögkatolikus liturgia egy részén 
lehetnek jelen, de ez az élmény már arra 
ösztönözheti őket, hogy közelebb kerül
jenek Istenhez, bent akarjanak maradni. 
A tiszta lelkű embert vonzza ez az élmény, 
új életet akar kezdeni Krisztusban – vé
lekedett Kocsis Fülöp. Ha tagja lesz a ke
resztények közösségének, akkor beljebb, 
a templomhajóba is beléphet, ám a szen
télybe való bejutásra csak a papok vannak 
feljogosítva. Gondoljunk az Ószövetségben 
leírtakra: a szentek szentjébe, vagyis az Úr
isten lakóhelyébe a zsidó papok is csupán 
egy évben egyszer léphettek be – mutatott 
rá az előadó. 

A templom Isten országát szimbolizálja, 
azt, hogy Krisztussal egyesülve már itt, a 
földön részei lehetünk, vagyunk Isten or
szágának, hiszen Isten országa bennünk 
van, a keresztények közössége alkotja azt. 
A liturgia pedig arra hivatott, hogy magá
hoz vonzza a lelkeket.

A keresztelési szertartás során a keleti 
tájolású, vagyis az érkező fény felé tekintő 
templomba belépőnek nyugat felé kell for

dulnia, s felelnie kell azokra a kérdésekre, 
amelyek azt firtatják, ellene mond-e az ör
dög minden kísértésének. Ezt követően a 
hitvallás elmondása közben jut el a keresz
telőmedencéig, és alámerítkezik. A Krisz
tus egyházába lépő ember ekkor – ha csak 
pillanatokra is – elszakad a testét éltető le
vegőtől, s a víz alól felbukkanva szinte újra 
életre kel. Meghal az óember, és Krisztus
ban megszületik az új – ezt szimbolizálja ez 
az aktus. A görögkatolikus liturgiában nem 
válik el egymástól a keresztelés, a bérmálás 
és az elsőáldozás: a megkeresztelt azonnal 
megkapja az összes szentséget, azt üzenve 
ezzel, hogy az Isten országába lépő ember 
nem élhet a szentségek s különösen az 
eucharisztia nélkül, vagyis részesülnie kell 
Krisztus testéből és véréből. A keresztelést 
követően Krisztus közösségének új tagja 
a pap vezetésével háromszor körbejárja a 
keresztelőmedencét, így megtéve az első 
lépéseket Isten országában.

A szent liturgia szerkezete Krisztus 
földi útját idézi fel a görögkatolikusoknál. 
A liturgia résztvevői, akár tudatosul ben
nük, akár nem, részeseivé válnak Krisztus 
életének – mondta Kocsis Fülöp.

Ugyanígy szimbolikusak a házasságkö
tés liturgiájának elemei is, hiszen házassá
got kötve is újjászületik az ember, elhagyja 
apját, anyját, s élete párjával lesz egy test, 
egy lélek. Az egybekelők is háromszor jár
ják körül az evangéliummal a templomot, 
fejükön koronát viselve, amely az Isten 
képére formált embernek mint a teremtés 
koronájának a szimbóluma.

A legenda szerint a fejedelemnek kel
lett döntenie arról, milyen vallást kövesse
nek az alattvalói. Ezért követeket küldött 
szét a világba, hogy megvizsgálják a külön
féle vallási felekezeteket, s ők hírt hozva 
azokról, kiválaszthassa a leginkább meg
felelőt. A legenda szerint a Bizáncból visz
szatérő követek azt mondták, hogy a pom
pás templomba lépve úgy érezték, máris 
beléptek Isten országába. A fejedelem úgy 
döntött, ennél megfelelőbbet aligha lehet 
találni, hiszen minden hívő ide akar eljutni. 

Ha vonzó a templom és a liturgia, 
az maga a misszió. És ezeket a működő, 
értéket hordozó hagyományokat még 
posztmodern korunkban is érdemes meg
tartani – zárta előadását Kocsis Fülöp 
görögkatolikus érsek-metropolita.

 illisz l. lászló

A vonzó liturgia maga a misszió
A jó templom olyan, hogy az ember egyre beljebb és beljebb akar men-
ni, alig képes ellenállni az épület vonzásának – mondta Kocsis Fülöp 
görögkatolikus érsek-metropolita, hozzátéve: az ember elsődleges fel-
adata, hogy a lehető legközelebb jusson Istenhez, és ebben segíti őt a 
bizánci templom térszerkezete és a szent liturgia egyaránt.
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Az ünnepségen Tuzson Bence közszolgála
tért felelős államtitkár és Fekete Péter kul
túráért felelős államtitkár adta át a nem
zeti jegyzékre kerülést kihirdető miniszteri 
dokumentumot Koltay Erika néprajzku
tató-muzeológusnak és Németh Mihály 
lelkésznek mint a közösségi felterjesztés 
benyújtóinak.

A szellemi kulturális örökség nemzeti 
jegyzéke a következő elemekkel bővült: 
pünkösdi templomdíszítés Maglódon 
(evangélikus tavaszköszöntő egyházi szo

kás), magyar vadászati hagyomány, a sze
gedi papucs készítésének és viselésének 
élő hagyománya, valamint a lipicailó-te
nyésztés Magyarországon.

Az átadóünnepségen jelen volt Kér
ges László, a Maglódi Evangélikus Egy
házközség felügyelője, Maglód város al
polgármestere, Tabányi Pál, Maglód város 
polgármestere és Varga Zoltán, a maglódi 
Szeberényi Lajos Városi Könyvtár és Hely
történeti Gyűjtemény vezetője is.

 n. M.

Templomdíszítő szokás 
az örökségjegyzékben
Újabb elemek kerültek fel a szellemi kulturális örökség nemzeti jegyzéké-
re, köztük egy evangélikus tavaszköszöntő egyházi szokás is, mégpedig 
a maglódi pünkösdi templomdíszítés hagyománya. Az erről szóló doku-
mentumokat a kulturális örökség napjainak nyitórendezvényén adták át 
a Parlament Vadásztermében szeptember 14-én.

Részlet a Szabadtéri Néprajzi Múzeum Szellemi Kulturális Örökség Igazgatóságának 
igazgatója, Csonka-Takács Eszter által írt méltatásból: „A maglódi pünkösdi temp-
lomdíszítés hagyományát az 1700-as évek legelején a Felvidékről érkezett szlovák 
evangélikus családok hozták magukkal. Ez a hagyomány azóta is jelen van a közel 
850 főt számláló Maglódi Evangélikus Egyházközség életében. Pünkösd szombat-
ján a templomba fiatal nyárfákat állítanak, melyeket hímzéssel díszített kendőkkel, 

gyakran generációkon át örökölt kesz-
kenőkkel ékesítenek. Piros szalagokkal, 
piros virágokkal díszítik az oltárt és a 
padok végét. A »zöldágazás« olyan va-
riánsáról van itt szó, amely a közép-
európai agrártársadalmak ünnepeinek 
kifejezésére szolgáló eszközkészletből 
merít, mégis sajátos az ágak kendők-
kel való díszítése. A pünkösdvasárnapi 
istentisztelet szlovák–magyar nyelven 
zajlik, a gyülekezet számos tagja nép-
viseletben vesz rajta részt.

A hagyomány megőrzése és továbbadása érdekében közreműködik a Maglódi 
Evangélikus Egyházközség, Maglód Város Önkormányzata, Maglód Város Szlovák 
Nemzetiségi Önkormányzata és a hagyományőrző civil szervezetek (Maglódi Nők 
Klubja, Roszicska Hagyományőrző Egyesület, Maglódi Kacamajka Folklór Egye-
sület, Maglódi Nyugdíjas Közhasznú Egyesület). A Szeberényi Lajos Helytörténeti 
Gyűjtemény kiállítások, előadások szervezésével, kiadványokkal biztosítja a szokás 
ismertségét. 

Az örökségelem úgy tart fenn egy hagyományt, hogy nemcsak kifejezi a vallási 
gyakorlatot és az etnikai hovatartozást, hanem a fiatalabb generáció számára is 
biztosítja annak átélhetőségét. A közösség életében a hagyomány erős identitás-
képző erővel bír, valamint az összetartozás érzését is fokozza. Az elem nemzeti 
jegyzékre vétele erősíti a pünkösdi templomdíszítés hagyományának fennmara-
dását és továbbadását.”

Istentisztelettel 
zárult Győrben az 
Ars Sacra fesztivál

Zenés családi istentisztelet zárta szep-
tember 23-án, vasárnap a győri Öreg
templomban az Ars Sacra fesztiválhetet. 
Az ünnepi úrvacsorai alkalmon Szemerei 
János, a Nyugati (Dunántúli) Egyházkerü
let püspöke hirdette Isten igéjét. A liturgi
át Csorba János, Jánosa Attila és Vancsai 
József helyi lelkészek végezték.

Az istentisztelet különlegességét a 
zenei betétek jelentették, amelyeket a 
győri Liszt Ferenc énekkar és kamara
együttes adott elő Csorba János karnagy 
vezetésével. Közreműködött Szücs Péter 
Pál énekművész, Somfai Elemér egyház
zenész, orgonista, valamint Váray Tamás, 
a gyülekezet kántora. Elhangzott többek 
között Gárdonyi Zsolt Hálaadó ének című 
korálmotettája, Johann Sebastian Bach 
és Melchior Vulpius korálfeldolgozásai, 
Weltler Jenő Szelíd szemed, Úr Jézus című 
kórusműve, valamint egy zsoltárfeldolgo
zás és további korálok Szücs Péter Pál, 
illetve Csorba János által írt harmonizá
cióban és hangszerelésben.

A kereszt jelentőségét emelte ki 
1Kor 1,17 alapján tartott prédikációjá
ban Szemerei János. „Jézus nem azért 
jött el, hogy az emberiség romlottságát 
mutassa meg, hanem hogy Isten velünk 
való szándékát, irántunk való szeretetét 
jelenítse meg” – fogalmazott a püspök, 
majd arra biztatta a jelenlévőket: vegyék 
észre Krisztus keresztjének személyesen 
őket érintő valóságát.

 – adáMi – 
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Sándor Frigyes, a miskolci belvárosi evan
gélikus templom lelkésze elmondta, óri
ási megtiszteltetés részt venni egy ilyen 
nagyszabású ünnepségen. „Egy közös
ség életében nagyon sokat számít, hogy 
hosszú múltra tekinthet vissza. Így az er
délyieknek is jelentős ez a rendezvény, 
főleg egy olyan közegben, amiben ők él
nek, más népek tengerében” – mondta 
a lelkész.

Sándor Frigyes a fellépés előtt és után 
is számos helyszínre elvitte a Luther kó
rust, és bemutatta a megtekintett emlé
kek történelmi hátterét. Így tudták meg 
a tagok, hol van az a kő, amelyre Dávid 
Ferenc állt, miközben kihirdette az uni
tárius tanokat, s hogy kik nyugszanak a 
Házsongárdi temetőben. 

Az énekkar járt még – egyebek mellett – 
a Kolozsvár főterén álló Mátyás-szobor
nál, a tordai sóbányában és hasadéknál, 
a tagok láthatták forrásvíznél mosni a to
rockói asszonyokat, és beénekelhették a 
nagyváradi római katolikus püspöki temp
lomot. (További részletek a Minap.hu olda
lon olvashatók.)

 réPássy olívia

Meghatódtak 
Marosvásárhelyen 
a miskolci kórustól
A miskolci evangélikus Luther kó-
rust hívták fellépni a Marosvásár-
helyi Kultúrpalotában megtartott 
szeptember 14-i gálaestre, amellyel 
a helyi evangélikus gyülekezet ün-
nepelte fennállásának kétszázadik 
évfordulóját. A tagoknak Soltész 
Miklós, a Miniszterelnökség egyhá-
zi, nemzetiségi kapcsolatokért és az 
üldözött keresztények megsegíté-
séért felelős államtitkára gratulált 
a színvonalas előadáshoz.

A konferencia közössége mindenekelőtt 
bibliai alapon közelített a gyülekezeti és 
az iskolai zenei munka kérdéseihez. Farkas 
Sándor kiskőrösi iskolalelkész vezetésével 
elsősorban ószövetségi források alapján 
értelmezték Óbéd-Edóm, Ászáf és szolga
társaik üzenetét a mai „dicsőítésvezetők” 
számára. Fontos felismerés, hogy a külső 
elvárások helyett Isten átformáló közel
sége, az istenkapcsolat személyiségünk 
mélyrétegeit átjáró intimitása határozza 
meg a laikus szolgálók életét és feladatait. 

A liturgikus tapasztalat közös átélése 
sem maradhatott el: az istentisztelet ele
meit sorra kibontó áhítatok és az úrvacso
rás záró istentisztelet formáit az egyhá
zunkban 2007-ben bevezetett Gyülekezeti 
liturgikus könyv kínálatából válogatták.

Az akkreditált szakmai továbbképzés 
sajátos értéke, hogy az összejövetelen az 
ország különböző tájairól érkező, eltérő 
adottságú intézményekben és kórusokkal 
dolgozó kollégák osztják meg egymással 
tapasztalataikat. Csorba István és Ecsedi 
Zsuzsa Budapestről, Farkasné Gom bár Il
dikó Kiskőrösről, Kutyejné Ablonczy Ka
talin Békéscsabáról, Szebik Ildikó pedig 
Csákvárról érkezett az alkalmi kórus élé
re. A nagy tapasztalatú karvezetők sok
színű műfaji és módszertani repertoárja 
megmutatta, hogy országszerte milyen 
értékes munka zajlik a gyülekezetek zenei 
együtteseiben. A helyi közösség képvisele
tében maradandó élmény volt a keszthe
lyi Helikon kórus élettől sugárzó fellépése 
Kendeh Gusztávné vezetésével.

A kórusműhely darabválasztásai egy
ben az egyházunkban használatos kórus
kötetek mélyebb megismerését is szol
gálták. A Karénekeskönyv három kötete 
mellett az elsősorban korálalapú művek 
iránt érdeklődő kollégák a kisebb egyházi 
kórusfüzeteket is haszonnal forgathatják – 
így a 20. század három nagy evangélikus 
szerzőjének, Fasang Árpádnak, Rezessy 
Lászlónak és Sulyok Imrének néhány kó
rus- és orgonaművét egybegyűjtő válo

gatást vagy Csorba István szerzői kötetét. 
Mindezek megrendelhetők a Luther Ki
adónál, megtalálhatók a nagyobb egyházi 
könyvesboltokban. 

A Protestáns Műzenei Antológiák soro
zat elmúlt években megjelent három köte
te a reformáció első és második századá
nak zenéit adja kézbe magyar nyelven. Az 
evangélikus kollégák hathatós közreműkö
désével összeállított művek megrendelhe
tők a Magyar Egyházzenei Társaság címén.

Az evangélikus iskolákban tanító kol
légák hasznos módszertani tanácsokat és 
új lendületet kaphattak a tanévkezdéshez. 
Támogatásukban meghatározó Kutyejné 
Ablonczy Katalin ének-zene tantárgygon
dozó munkája. 

A zsinat által elhatározott ének-zene 
tantárgybővítés evangélikus iskoláinkban 
sokak igényével találkozik – már a köte
lező bevezetés előtt számos intézmény
ben használatba vették a felkínált szakmai 
anyagot. A tapasztalatok megosztására 
egy november 14-én Budapesten tartandó 
szakmai fórumon kerül sor. Fontos szem
pont, hogy az evangélikus intézmények 
vezetői az ének szakos kollégák számára 
tegyék lehetővé az egyházi továbbképzé
seken, szakmai napokon való aktív részvé
telt. Az érintettek már most feljegyezhe
tik naptárukba a következő karvezető- és 
énektanár-konferencia időpontját: 2019. 
szeptember 12–14.

 PaP KinGa marJatta

Szívükben papok
Ismét a gyenesdiási Kapernaumban zajlott az evangélikus gyülekezeti 
karvezetők és evangélikus iskolákban tanító énektanárok zenei konfe-
renciája. A Kendeh Gusztáv elnökletével működő egyházzenei bizottság 
által szeptember 13. és 15. között nyolcadik alkalommal megszervezett 
programot ezúttal – a hagyományosan koncerttel záruló kórusműhely 
mellett – a nem lelkészi (lévita) szolgálat bibliai gyökereinek feltárása 
tette izgalmassá.
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Az Európai Protestáns Egyházak Kö-
zösségének (Gemeinschaft Evangelischer 
Kirchen in Europa, GEKE) nyolcadik 
nagygyűlése szeptember 13-án történel
mi helyszínen, a bázeli székesegyházban 
kezdődött, a templom főhajójában he
lyet foglaló mintegy kétszáz fős közös
ség hangulatát és spiritualitását megha
tározóan formálva. Az esemény mottója 
ezúttal „Szabadon, közösségben, elköte
lezve” („Befreit, verbunden, engagiert” – 
„Liberated, connected, engaged”) volt.

A nyitónapon a nagygyűlés felvette a 
Leuenbergi Egyházközösség száznyolca
dik tagjaként a Lett Evangélikus Diasz
póraegyházat (Lettische Evangelische 
Lutherischen Kirche im Ausland). Az egy
ház – szemben a Lett Evangélikus Egyház
zal – elismeri a női ordinációt. 

Az elnöki beszámolók után a nyitó 
istentisztelet következett; a liturgiában a 
vendéglátó svájci egyházak lelkészei szol

gáltak. Nehéz leírni a késő esti istentisz
telet megindító hangulatát, a gyertyák fé
nyével és az évszázados, színes ólomüveg 
ablakokkal a háttérben. De a legmaradan
dóbb élményt mégis az úrvacsorai közös
ség megélése adta, amelyben nagygyűlés 
minden résztvevője együtt volt.

A második nap már munkával telt. 
A nagygyűlés meghallgatta a Firenzében 
hat évvel ezelőtt kiadott megbízások alap
ján elkészített dokumentumok összefogla
lóit. Ezek – többek között – a következő té
mákról szóltak: az egyházközösség; az élet 
kezdetén felmerülő (reprodukciós medici
nát érintő) etikai kérdések; a bevándorlók 
és az egyházözösség (bevándoroltak által 
alapított új egyházak, gyülekezetek); a val
lások sokszínűsége és a lelkészképzés és 
-továbbképzés, valamint a felnőttképzés; 
a diaszpóra teológiája és az egyház taní
tása a jövő számára, továbbá az istentisz
telet és az úrvacsora. (A szövegek erede

ti formában letölthetők a Leuenberg.eu 
oldalról.)  

A nagygyűlés legfontosabb magyar 
vonatkozása az első világháború végé
nek századik évfordulójára elkészített 
Békenyilatkozat (Friedenswort), amelyet 
dr. Fazakas Sándor, a Debreceni Refor
mátus Hittudományi Egyetem tanszék
vezető professzora jegyzett a GEKE ne
vében. 

Történelmi jelentősége van e doku
mentumnak, mivel először készült olyan, 
az első világháború végén szétzilált Euró-
pára vonatkozó békenyilatkozat, amely 
őszintén tárgyalja a háború következmé
nyeit, az úgynevezett győztesek és vesz
tesek helyzetét és a kisebbségek jogainak 
kérdését, a menekültek és a kitelepítések 
által gerjesztett migráció, a megbékélés és 
a demokrácia kultúrájának, valamint a civil 
társadalomnak a kérdéseit. 

A dokumentumot szeptember 16-án, 
a német nyelvterületen, így a Svájcban 
is ünnepelt Buß- und Bettagon, azaz a 
megbánás és imádság napján fogadta el 
a nagygyűlés, ugyanazon a napon, ami
kor a protestáns–katolikus dialógusról írt 
alá közös szándéknyilatkozatot Gottfried 
Locher, a GEKE elnöke, illetve a Vatikán 
nevében Kurt Koch bíboros, a Keresztény 
Egység Előmozdítása Pápai Tanácsának el
nöke (képünkön).

Magyarország számára mindkét nyi
latkozat nagy súlyú, de történelmileg az 
első világháború utáni időszakot tárgyaló 
békenyilatkozat fontosabb, mert elismeri 
a kisebbségek jogait, rávilágít a menekül
tek és kitelepítettek helyzetére, megol
dást kínál a megbékélés, a demokrácia és 
civil társadalom régóta vitatott kérdéseire.

A dokumentum történelmi je len tő-
ségét Magyarország és a magyar egy
házak számára az adja, hogy korábban 
még soha nem sikerült egyetlen európai 
egyházi szervezetnek sem ilyen őszinte 
hangon szólnia a nagy háború következ
ményeiről, a bűn és bűnhődés kérdésé
ről, a társadalomban zajló megbékélésről. 
A jelen európai politikai környezetben ki
emelten fontos egy európai egyházi szer
vezet kiállása a magyarok számára nagy 
jelentőségű ügy mellett. 

 CselovszKyné dr. tarr Klára

Szabadon, közösségben, elkötelezve
Nagygyűlést tartott az Európai Protestáns Egyházak Közössége

Két történelmi jelentőségű dokumentumot fogadott el az Európai Protes-
táns Egyházak Közösségének nyolcadik nagygyűlése, amely szeptember 
13–18. között ülésezett Svájcban, Bázelben. Az első világháború végének 
századik évfordulója emlékére elkészített iratot magyar református teoló-
gus, dr. Fazakas Sándor jegyzi. A másik dokumentum értelmében a protes-
táns szervezet dialógust kezd a Vatikánnal. A Magyarországi Evangélikus 
Egyházat a tanácskozáson a szervezet alelnöke, Cselovszkyné dr. Tarr Klára, 
egyházunk országos irodája ökumenikus és külügyi osztályának vezetője 
képviselte. Az alábbiakban az ő tudósítását közöljük.
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HIRDETÉSEK

Az ülés első részében – a kialakult jó gya
korlatnak megfelelően – konkrét döntést 
nem igénylő, de az egyház számára stra
tégiai jelentőségű témákról esett szó. Az 
országos presbitérium (OP) megvitatta 
a személyi jövedelemadó egyházi egy 
százalékáról szóló, nemrég közzétett ki
mutatást, és megelégedéssel nyugtázta 
a növekedést. A részletes elemzés sokat 
segíthet a további lépések meghatáro
zásában, ugyanakkor a mostani ered
mény mind a hívek megszólítása, mind 
egyházunknak a világi többség előtti hi
telessége szempontjából biztató. Az OP 
köszönetét fejezte ki Horváth-Bolla Zsu
zsannának, egyházunk központi portálja, 
az Evangélikus.hu főszerkesztőjének, aki 
oroszlánrészt vállalt a kampány megszer
vezéséből.

Lackner Pál, a püspöki tanács titká
ra ismertette a lelkészi életpályamodell 

részleteinek kidolgozásához szükséges 
számításokat az egyes lelkészi szolgá
lati helyek munkaterheinek méréséről. 
A presbiterek egyetértettek abban, hogy 
továbbra is törekedni kell az egyes lelké
szi élethelyzetek minél alaposabb megis
merésére, mert csak így lehet igazságos 
rendszert kialakítani, majd megalkotni 
a szükséges szabályrendeletet. Ehhez 
szükség van minden egyházkormányzati 
szint szoros együttműködésére.

Az ülés konkrét eredményei közül ér
demes kiemelni, hogy Fabiny Tamás el
nök-püspök és Prőhle Gergely országos 
felügyelő javaslatára az OP egyhangúlag 
támogatta azt a törvénymódosító javas
latot, amely a családi otthonteremtési 
kedvezményt (csok) igénybe vevő, illetve 
lakhatásukról előre gondoskodni akaró 
lelkészek számára lehetővé teszi annak 
az egyházi lakásvásárlási támogatásnak a 

felvételét, amelyet eddig csak nyugdíjba 
vonuláskor kaphattak meg. Egyúttal ja
vasolja az összeg bruttó kétmillió forintra 
emelését is.

Az OP meghallgatta a belső ellen
őr jelentését, amelyből ismét kiderült, 
hogy – egy-két kivételtől eltekintve – 
az elmúlt években jelentősen javult a 
gazdálkodási fegyelem. Ennek kapcsán 
az országos felügyelő beszámolt az Ál
lami Számvevőszék vezetőivel lezajlott 
tárgyalásról, amelyen egyházunk gaz
dálkodását példaszerűnek nevezték. Az 
OP köszönetet mondott Krámer György 
országos irodaigazgatónak a vizsgálat 
professzionális előkészítéséért.

A presbiterek – támogatva ezzel 
egyházunk tehetséggondozó törekvé
seit – elfogadták a Schedius-ösztöndíj 
szabályrendeletét, valamint pályázati ki
írását, amely hamarosan megjelenik, és 
megelégedéssel nyugtázták, hogy isko
láink tanulóinak körében egyre népsze
rűbb a megújult Evangélikus Országos 
Múzeum.

A diakóniai ügyek közül kiemelendő, 
hogy az OP támogatta dunakeszi intéz
ményhálózatunk bővítésének szándékát.

 Forrás: Evangélikus.hu 

Ismét fontos kérdésekről tárgyalt 
az országos presbitérium 
Egyházunk országos presbitériuma a szeptember 20-i ülése előtt ebéden 
látta vendégül a hetvenöt éves Benczúr Lászlót és feleségét. Az Északi 
Egyházkerület korábbi felügyelője hivatali utódjának, Fábri Györgynek 
és Fabiny Tamás elnök-püspöknek a köszöntésére reagálva arról beszélt, 
hogy szolgálatát, a különböző testületekben folytatott munkáját mindig 
az egyház szeretete határozta meg. Ez segítette a nehéz döntésekben, 
konfliktusos helyzetekben is.

Az Asztali Beszélgetések Kulturális Alapítvány a Petőfi 
Irodalmi Múzeummal együttműködve szeretettel várja az 
érdeklődőket következő disputájára a múzeumba (Budapest 
V. ker., Károlyi u. 16.). Időpontja: október 25. (csütörtök), 
18 óra. Beszélgetőtársak: Mirák Katalin történész, a Magyar
országi Evangélikus Egyház Tényfeltáró Bizottságának tagja 
és Soós Viktor Attila történész, a Nemzeti Emlékezet Bizott
ságának munkatársa. Téma: Befejezetlen múlt – Közelmúltunk 
kérdései. Hogyan épült fel az Állami Egyházügyi Hivatal? Mi
lyen kapcsolat volt a párt és az egyes felekezetek között? Mit 
értünk azon, hogy ügynök? Hogyan viszonyuljunk közelmúl
tunkhoz? Moderátor: Galambos Ádám evangélikus teológus. 
A rendezvényre a belépő felnőtteknek 600 Ft, diákoknak, 
nyugdíjasoknak 300 Ft. (A belépő megvásárlói a Petőfi Irodalmi 
Múzeumot támogatják.) A beszélgetés élőben követhető a 
múzeum YouTube-oldalán. 

Apróhirdetés. Gyűjtő venne bélyeggyűjteményt, postai képes 
levelezőlapot. Tel.: 06-1/322-8439, 06-20/522-5690.

A világ legnagyobb tanórája 
fasori gimnáziumunkban

A Budapest-Fasori Evangélikus Gimnáziumban szeptember 25-én 
az ENSZ szakértői által javasolt óravázlat alapján tartották meg a 
világszintű oktatási projekt rendezvényét
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A házigazda Lénárt Tibor református lel
kipásztor nyitóáhítattal szolgált, majd az 
ezt követő fórumbeszélgetést moderá
ló Bódis László baptista lelkipásztor az 
Apostolok cselekedetei könyvéből kölcsö
nözte köszöntését: „…te jól tetted, hogy 
eljöttél.” (ApCsel 10,33)

A kihelyezett ülés célja az volt, hogy 
a kuratórium a folyamatban lévő ügyek 
tárgyalása mellett közvetlen tapasztala
tokat szerezzen a bibliaterjesztés aktuális 
helyzetéről, a Szentírást használó közös
ségek igényeiről, ötleteiről. Dr. Pecsuk 
Ottó főtitkár beszámolt a hallgatóság
nak az alapítvány munkájáról, jelenleg 

futó akcióiról, míg D. Szebik Imre elnök a 
Biblia hívő és laikus közösségekhez való 
eljuttatásának távlatairól beszélt. Ezután 
élénk vita kezdődött, amelynek során 
számos értékes ötlet, javaslat és bizony
ságtétel hangzott el a Biblia üzenetének 
közösségi és személyes hatásáról.

Külön színfoltja volt a rendezvény
nek Zsombori Árpád szobrászművész 
alkotásainak vetített képes ismertetése, 
valamint személyes vallomása azokról a 
bibliai igehelyekről, amelyeknek üzene
tét az elmúlt években kisplasztikákba és 
szobrokba formázta. Az ige lámpását hor
dozó szekér motívumát ábrázoló kerá

miaalkotást a művész a bibliatársulatnak 
adományozta. Az alkalom folytatásaként 
a résztvevők meglátogatták a Bódis Lász
ló lelkipásztor által fenntartott Habán al
kotóházat. A ház jelenleg Zsombori Ár
pád alkotásait bemutató kiállításnak ad 
helyet, valamint otthont nyújt a település 
érdeklődő gyermekeinek nyári képzőmű
vészeti alkotóház céljából.

A közös ebéd végeztével sor került a 
nyílt kuratóriumi ülésre, ahol a testület 
tagjai és a jelen lévő helyiek megismer
hették az alapítvány jövő évben esedékes 
hetvenéves jubileumára tervezett kiad
vány ötletét, a folyamatban lévő közép
iskolai bibliaosztó akció eredményeit, a 
nehéz helyzetben lévő venezuelai bib
liatársulat segítését célzó adománygyűj
tő akció tervét, valamint értesültek egy 
bibliaismereti rajzfilmsorozat (Bibliapro-
jekt.hu) adaptálásával kapcsolatos költ
ségekhez való hozzájárulási szándékról. 

 zsuGyel János

A kaposvári gyülekezeti házban Märcz 
Zoltán helyi férfikörvezető köszöntöt
te a résztvevőket, majd e sorok írója, 
helyi evangélikus lelkész mutatta be 
pár mondatban a Kaposvári Evangéli
kus Egyházközség jelenét és most futó 
projektjeit. A nyitóáhítatot Sikter János 
porrogszentkirályi lelkész tartotta. Sám

son történetén keresztül láttató képekkel 
mutatta be Isten férfiak felé forduló külön
leges eszközeit. 

A nap első felében Szeverényi János 
országos missziói lelkész és Duszka József 
nyugalmazott rendőrnyomozó bizonyság
tétele hangzott el. Előbbi az élet Isten általi 
vezetésére hívta fel a figyelmet, és Isten 
gondviselését sokkal inkább a Krisztushoz 
vezetés összefüggésében láttatta, mint a 
kézzelfogható mindennapok valóságában. 

A második bizonyságtétel, amelyben a 
rendőrnyomozó mesélt az életéről, mélyen 
megérintette a hallgatóságot. Az őszinte 
szavak, a nyílt és világos, bűnvalló gondo
latok különleges csendet keltettek a te
remben. Duszka József olyan nyíltsággal 
beszélt az óember bűnéről és az újjászüle
tés krisztusi csodájáról, amely maradandó 
hitélményt adott az összegyűlt férfitestvé

reknek, és megalapozta a délelőtti beszél
getés mély és őszinte hangnemét. 

A közös ebéd után a Szombathelyről, 
Sárvárról, Veszprémből, Zalaegerszegről és 
a Dunántúl más gyülekezeteiből érkezett 
résztvevők a kaposvári férfikör tagjainak 
vezetésével városnézésen vehettek részt, 
majd a délután folytatásaként kerekasz
tal-beszélgetés következett. Dr. Berke Szi
lárd egyetemi docens, Lőrincz Sándor író 
és Mátrai Zoltán agrármérnök, címzetes 
egyetemi docens segítségével a hallga
tók megismerhették egyrészt a Kaposvári 
Egyetem keresztyén vezetőképző projekt
jét, másrészt beleláthattak a keresztyén ér
tékrend világi szerepekben való felvállalá
sának lehetőségeibe.

Fórumbeszélgetés keretében adott tá
jékoztatást a férfimisszió külföldi és hazai 
helyzetéről Koháry Ferenc evangélikus lel
kész, egyházunk férfimissziói szolgálatának 
referense, a jelenlévők pedig saját férfiköre
ik életéről, tevékenységéről számoltak be. 
A férfinap résztvevőit e sorok írója indította 
útnak záróáldással.

 PonGráCz máté 

Kerületi férfinap Kaposvárott
A hidegre fordult időjárás ellenére is szép számmal gyülekeztek férfiak 
a Nyugati (Dunántúli) Evangélikus Egyházkerület egyik legtávolabbi pontján, 
Kaposváron szeptember 22-én megrendezett kerületi férfinapra. A Férfiak, 
élet, próba, bizonyságtétel címet viselő program sikerrel gyűjtötte össze 
a férfikörök tagjait, akik intenzív munkát végeznek saját gyülekezetükben.

Kihelyezett kuratóriumi ülés
Rendhagyó módon Monorierdő épülő református templomához invitálta 
a Magyar Bibliatársulat Alapítvány kuratóriumának tagjait a szokásos 
őszi összejövetelre szóló meghívó. A már elkészült gyülekezeti teremben 
szeptember 19-én nemcsak a szavazati jogú kuratóriumi tagok foglal-
tak helyet, hanem jelen voltak a környező településeknek az alapítvány 
munkájában részt vevő protestáns felekezetű lelkipásztorai, hitoktatói, 
egyházi szociális munkásai, valamint érdeklődő gyülekezeti tagjai is. 
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Mennyei Atyánk! Te, aki most alkal-
mas időt teremtesz az imádságra, 
kérünk, hallgass meg minket, ami-
kor eléd járulunk hálaadásunkkal és 
kéréseinkkel!

Hálát adunk neked azért, hogy 
szent Fiad tanítása szerint szabad 
Atyánknak szólítanunk, hogy építhe-
tünk gondoskodásodra, és bízhatunk 
végtelen kegyelmedben. Kérünk, 
add, hogy ezzel a lelkülettel fordul-
hassunk azok felé, akik még nem is-
mernek téged, hogy szavainkkal és 
cselekedeteinkkel ne elriasszuk, ha-
nem hozzád vezethessük őket!

Hálát adunk ezért a világért, a 
körülöttünk élőkért. Kérünk, munkáld 
szívünket, hogy felelősen gondolkod-
junk. Áldd meg munkánkat, amikor 
az ember gondatlansága ellen küz-
dünk. Jézus Krisztusért kérünk…

[Gyülekezet:] Urunk, hallgass 
meg minket!

Hálával tartozunk, Istenünk, 
azokért, akik mindennapjainkban 
segítenek, bátorítanak minket. Ké-
rünk, adj szívünkbe szeretetet, hogy 
észrevegyük, hol tudunk segíteni a 
másiknak, és felismerjük az alkalmas 
időt a szólásra és a cselekedetekre.

Hálát adunk azokért, akik gyü-
lekezetünkben, egyházadban, in-
tézményeinkben Krisztus végtelen 
szeretetét tudják hirdetni. Kérünk, 
add, hogy a te neved legyen szent 
közöttünk, és mennyei birodalmad 
gazdagságából már itt, e földön ré-
szesedhessünk. Jézus Krisztusért 
kérünk…

[Gyülekezet:] Urunk, hallgass 
meg minket!

Hálát adunk azokért, akik beteg-
ségben, szenvedésben, még a halál 
szorításában is hozzád tudnak for-
dulni, és ezzel példát adnak nekünk. 
Könyörgünk, adj támaszt mellénk, ha 
a mélység közelít életünkben, és add, 
hogy az örömteli percekből és a te 
végtelen szeretetedből táplálkozzon 
hitünk életünk minden napján. Jézus 
Krisztusért kérünk…

[Gyülekezet:] Urunk, hallgass 
meg minket!
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Szeptember 22-én érkezett hazánkba Amos Elisha Gaya nigériai evangélikus püspök és 
Nuwayina Sekenwa Briska egészségügyi szakértő. Sűrű programjuk lapzártánk után, szep-
tember 29-én ért véget, ezért magyarországi látogatásuk részleteit következő magazinszá-
munkban foglaljuk össze. Képünk szeptember 24-én készült, amikor a nigériai vendégek az 
Evangélikus Országos Levéltárban megtekintették Luther Márton eredeti végrendeletét is.

 HorvátH-bolla zsuzsanna felvétele

Nigériai látogatók
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evangélikus Élet I A VASÁRNAP IGÉJE‚‚Szentháromság ünnepe után 20. vasárnap 
Mt 6,9

Élő imádság – imádságos élet
Az imádság iskolája. Komoly nehézségekbe ütközik az, aki ze
neelméleti alapismeretek nélkül szeretne muzsikussá válni. Per
sze fordítva is igaz a tétel: az elmélet csak úgy éri el célját, ha 
gyakorlattá, életté, zenei élményt jelentő dallammá formálódik. 
A Jézustól tanult imádságban elmélet és gyakorlat szervesen 
összetartozik, kölcsönösen erősítik, hitelesítik egymást. Lenyű
gözően harmonikus egyensúlyba kerül a kettő. Hiszen Mes
terünk jól tudja, hogy nekünk az imádságot is tanulnunk kell.

Sokféle imádsággal találkozhatunk. „Ti azért így imádkozza-
tok…” – mondja Jézus, aztán szinte tanítványai szájába adja az 
Istennek tetsző imádság szavait. Ugyanakkor nemcsak tanítja, 
hanem éli is: a mennyei Atyával való szüntelen kapcsolat ha
tározza meg Jézus mindennapjait. Egész életét végigkíséri az 

imádság. „Azért imádkozom, mert ezt nála láttam. Az Ő pél
dája indított engem imádkozó élet-útra” – fogalmazta meg a 
20. századi imádkozó tanítvány, Ordass Lajos (Az imádkozásról. 
Evangélikus Sajtóosztály, Budapest, 1989, 16. o.).

Közösségben. Napjainkban az egyéni szempontok sok esetben 
hangsúlyosabbak a közösségieknél: a személyes érdekérvé
nyesítések, önálló arculatok, profilképek és szelfik világa vesz 
körül minket. Másfelől az élet számos területén tapasztalható 
az uniformizálás is: különféle divatok, trendek, irányzatok igye
keznek kategóriákba szorítani a sokféleséget. Ebből a feszült
ségből szintén a jézusi imádság mutat kiutat, hiszen a személye
sen engem érintő kéréseket következetesen többes szám első 
személyben fogalmazza meg. Amikor az Úrtól tanult imádság 
szavaival imádkozom, minden esetben a tanítványok népes csa

ládjának tagjaként tehetem ezt. Krisztus népének évezredek óta 
tartó könyörgésébe kapcsolódom be, miközben személyesen 
enyém is ez a néhány mondat: utamon végigkísérő, ügyemet 
Isten elé táró, életemet igéjéhez igazító lelki tükör, drága kincs.

„Oly távol vagy tőlem, és mégis közel.” Felbecsülhetetlen aján
dék, hogy imádságunkban Jézus tanítása szerint édesapánknak 
szólíthatjuk Istent: akinek életünket köszönhetjük, aki velünk 
van, és sohasem hagy el minket; akihez mindenkor bátran, a 
meghallgatás bizonyosságával fordulhatunk.

A jézusi megszólítás azonban odairányítja figyelmünket a 
mennyek országára is. Mert Atyánk egyúttal kikutathatatlan, 
felfoghatatlan is a számunkra. Végtelenül nagyobb nálunk, 

mérhetetlenül fölöttünk áll. „Mi Atyánk, aki a 
mennyekben vagy…” Az első két szó arról üzen, 
hogy a mindenség teremtője és Ura milyen 
kegyelmes közvetlenséggel öleli magához 
gyermekeit; az utána következők pedig azt 
jelentik, hogy ő kimondhatatlanul több az em
beri elképzeléseknél, kategóriáknál. A mon
dat első fele bizalmat és szeretetet ébreszt 
bennem, a folytatás tiszteletre és alázatra int.

Az első kérés. Iránytűt tartok a kezemben, 
hasznos eszköz a tájékozódásban. Hibátlanul 
működik: bármerre fordulok, mindig észak fe
lé mutat. Láthatatlan erő mozdítja jó irányba. 
„Isten neve amúgy is szent, mégis azt kérjük 
ebben az imádságban, hogy nekünk is szent 
legyen” – magyarázza Luther Kis kátéjában a 
Miatyánk első kérését. És valóban: Isten ne
vének szentsége nem marad önmagában, ha
nem át akarja járni a világot, benne minket is. 

Változást akar hozni az életünkbe: megújított gondolatokat, 
szavakat és tetteket. Újjászületésre magunktól képtelenek va
gyunk, de igéjén és szentségein keresztül Urunk mindezt kész 
elvégezni bennünk. Biztosan mozdító, láthatatlan erő, amely 
emberek mindennapjain keresztül válik láthatóvá. Isten nevét 
szentnek tartani élő imádságot és imádságos életet jelent: szün
telen ráhagyatkozást a Lélek erőterére, hogy az iránytű mindig 
Krisztusra mutasson.

 smidéliusz andrás

Imádkozzunk! Kegyelmes Istenünk, hálát adunk neked, hogy 
mennyei Atyánknak szólíthatunk téged. Úr Jézus Krisztus, köszön-
jük, hogy az imádság iskolájában is tanítványaid lehetünk. Áldott 
Szentlélek, jöjj, újítsd meg hitünket és életünket, hogy Isten neve 
szent lehessen a számunkra is. Ámen.
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Új nap – új kegyelem
Vasárnap (október 14.) Jézus így szólt a tanítványokhoz: Vegye-
tek Szentlelket! Jn 20,22 (4Móz 11,29b; Mk 10,2–9[10–16]; 
1Thessz 4,1–8; Zsolt 75) Jézus a feltámadása után megjelent 
tanítványainak, és elküldte őket szolgálatra. Nem üres kézzel, 
hanem felvértezve Szentlélekkel. Rájuk lehelve a Szentlélek 
ajándékát kapták, hogy bűnöket bocsáthassanak meg. Kérjük 
mi is a Szentlélek ajándékát, mert Istent csak úgy találhatjuk 
meg, hitre csak úgy juthatunk, ha előbb a Szentlélek Isten jön 
el hozzánk. Mindazok, akik igaz bűnbánattal keresik Istent az 
igében és a szentségekben, bűnbocsánatot nyernek, és a Szent
lélek Isten igaz emberekké formálja őket.

Hétfő (október 15.) Éljetek úgy, mint a világosság gyermekei. Ef 
5,8 (Józs 24,23; 2Thessz 3,6–13; Jel 2,8–11) Az Ige testté lett, 
meglepve a sötétséget és annak minden szégyenét. Addig sö
tétségben vergődött az egész teremtettség, Isten nélkül éltek 
az emberek: bűnben és mindenféle nyomorúságban sínylődve, 
de vágyva a világosságra. Isten, látva mindezt, elküldte egy
szülött Fiát, a világ világosságát, és Isten szeretetének fényé
be kerültek a világosságra vágyó lelkek, és ők is világossággá 
lettek. Legyünk mi is a világosság gyermekei, akik tiszta szívvel 
szeretjük Istent és embertársainkat, és ne a sötétség bérencei, 
akik a fénytelenség leple alatt űzik visszataszító gonoszságaikat. 
Ragyogjon a fény!

Kedd (október 16.) Ne ítéljetek látszat szerint, hanem hozzatok igaz-
ságos ítéletet! Jn 7,24 (Péld 21,3; Róm 13,1–7; Jel 2,12–17) Az em
ber a természeténél fogva könnyen kész az ítélkezésre. Nemhiába 
óv bennünket Isten – többször is – a mások feletti ítélkezéstől. 
Mert bizony nem könnyű igazságos ítéletet hozni – egyértelmű
en tanúsíthatják a lelkiismeretes bírák. Ugyanis a látszat néha 
csal, és a látszat alapján hozott ítélet ölni is tud. Az ítélkezésünk 
sok esetben minket leplez le. Mert a legkíméletlenebbül mindig 
olyan bűnért ítélünk el mást, amelynek a kísértő hatalmával mi 
sem tudtunk szembeszegülni. Minden hamis vádaskodásunkért, 
ítéletünkért egyszer majd az igaz Bíró előtt kell felelnünk. És mivel 
nem tudunk igazságos ítéletet hozni, raktározzuk el szívünkbe 
Jézus szavát: „Ne ítéljetek, hogy ne ítéltessetek!” (Mt 7,1)

Szerda (október 17.) Jézus Krisztus tegnap, ma és mindörökké 
ugyanaz. Zsid 13,8 (Ézs 9,6; Ef 5,25–32; Jel 2,18–29) Sokan úgy 
gondolják, hogy a Krisztusról szóló örömüzenet nem időszerű 
többé. Ha a bűn fogalma valóban időszerűtlen lenne, akkor az 
emberiségnek nem lenne szüksége a bűnösök Megváltójára. De 
ha egy pillantást vetünk világunkra és benne az emberek életé

re, akkor a gyűlöletnek, az igazságtalanságnak, az erőszaknak 
és az erkölcstelenségnek micsoda mélységeibe tekinthetünk 
bele! Igazán elmondhatjuk, hogy nagyobb szükség van ma a 
Szabadítóra, mint valaha. Csak egyvalaki hozhat szabadulást, 
s ez Krisztus. De vajon megragadtuk-e ezt a Szabadítót, és ma 
is az-e számunkra? Hiszen mindennap dolgunk akad a bűnnel, 
és csak Krisztusban van megtartatásunk. Naponta szükségünk 
van az ő vérében való megtisztulásra, és neki naponta kell kö
nyörögnie értünk.

Csütörtök (október 18.) Bármit tesztek, mindent Isten dicső-
ségére tegyetek! 1Kor 10,31 (1Sám 17,37; 1Kor 14,26–33; Jel 
3,1–6) Amit teszünk, annak következményei vannak. Ezért nem 
mindegy, hogy a tetteink mire buzdítják a másik embert, mire 
szabadítják fel. Erőszakossággal ugyanis az ember minden utat 
elzárhat, míg tapintattal és szeretettel szíveket nyit meg Isten 
és az ő igéje felé. A Krisztusért vállalt felelősségünkre van szük
ség. Szabadon kell tartani az Isten igéjéhez való hozzáférést 
mindenki számára.

Péntek (október 19.) Úgy ragyogjon a ti világosságotok az embe-
rek előtt, hogy lássák jó cselekedeteiteket, és dicsőítsék a ti meny-
nyei Atyátokat. Mt 5,16 (1Móz 6,9; Jn 18,28–32; Jel 3,7–13) 
Ragyogni mások előtt, feltűnést kelteni, bármi áron ismertté 
lenni – ez az esetenként szinte beteges vágy erősen elfogja 
az ember lelkét. Némelyek felfoghatatlan gonosztettekre vál
lalkoztak csak azért, hogy tudjon róluk a világ, hogy „sztárok” 
legyenek. Mennyire másról szól az ige! Az Úr is azt szeretné, 
ha hívei életének fénye, világossága volna, de nem azért, hogy 
gyönyörködhessenek bennük, és csodálják őket. Akkor élnek 
igazán Isten akarata szerint, ha életük láttán embertársaiknak 
eszükbe jut Isten.

Szombat (október 20.) De mi van akkor, ha némelyek hűtlenné 
váltak? Vajon az ő hűtlenségük hűtlenné tenné Istent? Szó sincs 
róla! Sőt azt kell mondanunk: Isten igaz. Róm 3,3–4 (Ám 4,11b; 
Péld 3,1–8; Jel 3,14–22) Izrael népe a története során szám
talanszor zúgolódott, megszegte az Istennel kötött szövetsé
get. De hűtlenségük sohasem volt akadálya Isten hűségének. 
Az emberi gonoszság nem változtathatja meg Isten igazságát. 
Egyesek bármennyire cserben hagyták is Isten szövetségét, az 
továbbra is megtartja hatékonyságát és kifejti erejét. Ereje ab
ban áll, hogy az Úr kegyelme érvényesül közöttük. Ez azonban 
csak ott lehetséges, ahol az ígéretet hittel fogadják.

 tótH Károly
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